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مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 در بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید

w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد:

 بورس؛ 
نقطه امید

 تشکیل کارگروه تخصیص ارز
 در وزارت صمت

  

رئیس کل بانک مرکزی تشریح کرد:

 پایان فاز اول
ادغام بانکی

صاحب امتیاز- مدیر مسئول:
 نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
دبیر تحریریه:

معصومه صالحی
تحریریه: 

نگار رشیدی - انسیه شهبازی
سحر خوشنویس- وحید محمدخانی 

امور هنری:
کاوه رحیمی

ویراستار:
سهیلا پاکیشان

امور مالی:
حمید رضا درخشان

امور اداری : 
امیر رضایی نسب - محمد عسگری 

سعید موسوی  - محسن میرشفیعیان
نشانی: 

تهران ، میدان هفت تیر
 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک .

تلفن:  88810365  - 86073662 
نمابر: 88841485

مجری چاپ:  حسین دشتی
چاپ: خاتم نو

 الگوریتم جدید مدیریتی
به منظور پایدارسازی شرکت ها

 رئیس هیات مدیره بانک ملت عنوان کرد:

دکتر هامونی مدیرعامل فرابورس اعلام کرد:

نحوه  اعمال معافیت  مالیاتی  صادرکنندگان  و 
استرداد مالیات بر ارزش  افزوده کالاهای صادراتی

 بازدهی صندوق های سرمایه گذاری
۲۰۰ درصد بیشتر از بازدهی شاخص  کل

دکتر پارسا تشریح کرد:

دکتر روحانی رئیس جمهور اعلام کرد:



 بازار سرمایه کمال و بلوغ خود را 
به دست آورده است

دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی:

حذف فیزیکی بیمه  نامه شخص ثالث 
برای رفاه مردم طراحی شده است

دکتر سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزی:

 پیچ تند 
شارژ مالی معادن

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران مطرح کرد:

 محوریت مصوبات شورا 
 تشویق به نگهداری سهام عدالت است

دکتر قالیباف :

مدیر عامل بورس کالای ایران مطرح کرد:

بیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید اخبار بورس، بانک و
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند کــه ســایت خبــری بــورس و بانــک 
بــا هــدف انتشــار جدیدتریــن و بــه روزتریــن اخبــار و رویدادهــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــدازی شــده و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و در اختیــار عمــوم عاقــه منــدان قــرار خواهــد داد. مدیــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مدیــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بــورس مــی توانند اخبــار مهــم مرتبط بــا واحــد متبــوع خــود را بــرای درج در ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقدام شــود. عاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و در صــورت لــزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفن 86073662 تمــاس حاصل فرمایند. آدرس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

 آمادگی بورس کالا 
برای آغاز معاملات پیش فروش متری مسکن

 اولویت گذاری دراحیاء
 واحدهای صنعتی غیرفعال در سال ۹۹

معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: 

روزهایپرُاميد
بازارسرمايه
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روزهایپرُاميد
بازارسرمايه

سرمقاله

بازار ســرمایه کشورمان طی ماه های  اخیر روزهای پر امیدی 
را طی کرده و با وجود تمامی ناملایمات و مشکلات موجود در 
اقتصاد کلان کشور، اما بازار سرمایه با هجوم نقدینگی مردم و 
رشد بی سابقه شاخص، موفقیت های بسیاری داشت و توانست 

به عنوان بازار اول سرمایه گذاری در کشور تبدیل شود. 
 رشــد و رونق بازار سرمایه و افزایش تمایل مردم برای حضور 
در این بازار طی ســال های اخیر بر کســی پوشیده نیست. 
کشــورمان طی ســال های اخیر با تحریم هــای ظالمانه ای 
دست وپنجه نرم می کند و با مشکلات متعدد داخلی و خارجی 
و تنش ها و تکانه هایی در شاخص های کلان اقتصادی روبه رو 
بوده است؛ اما در چنین شرایطی فرآیند توسعه بازار سرمایه 
متوقف نشد و با تدابیر و سیاست های اتخاذ شده بدون هیچ 
آسیب و گزندی از این مسیر پر چالش به سلامت و با موفقیت 

عبور کرد و به جایگاه کنونی رسید.
در شــرایط کنونی اقتصاد و در حالی که کشــور در شرایط 
سختی به ســر می برد و دغدغه های اقتصادی بسیاری برای 
همه فعالان و دست اندرکاران و مردم وجود دارد؛ خوشبختانه 
بازار سرمایه توانسته بخشــی از این دغدغه ها و مشکلات را 
برطرف کند که با اقبال مردم نسبت به بازار سرمایه و حمایت 
دولــت از بورس؛ حجم زیادی از نقدینگی جامعه به ســمت 
بازار ســرمایه هدایت شده و شاهد رشد خوبی در این بخش 

از اقتصاد هستیم.
از ســوی دیگر دولت هم در اندیشه این است که در سالجاری 
شــرکت های جدیدی را وارد بازار ســرمایه کند که در همین 
راستا شاهد اتفاقات خوبی همچون افزایش عرضه   اولیه ها، ایجاد 
صندوق های ETF و آزادسازی سهام عدالت بوده و هستیم که 
همه اینها دست به دست هم می دهد و باعث می شود که شاهد 

تعمیق بازار سرمایه و رونق بیشتری در بورس باشیم. 
در همین راســتا حضرت آیت الّل خامنه ای اوایل اردیبهشت 
ماه ســالجاری با صدور ابلاغیه ای با درخواست دکتر روحانی 
رئیس جمهور در ارتباط با آزادســازی سهام عدالت موافقت 
و مــوارد ســه گانه ای را به عنــوان امــور لازم  الرعایه در این 
واگذاری ها ارائه کردند و گفتند: »به دلیل ضرورت بهره مندی 
هرچه ســریعتر مردم از منافع ســهام خود؛ لازم است دولت 
هرچه زودتر اقدامات مقتضی در راستای تحقق موارد مذکور 

در بندهای سه  گانه را به  عمل آورد.«

مقام معظم رهبری در این ابلاغیه تاکید کردند: »در پی تصمیم 
واگــذاری درصدی از ســهام اصل ۴۴ قانون اساســی در قالب 
سهام عدالت با هدف گسترش عدالت اجتماعی و توانمندسازی 
خانوارهای کم درآمد؛ انتظار این بود که توسط مسئولان مربوطه 
طــی دولت های مختلف بــا اجرای دقیق مــواد ۸ گانه ابلاغی 
۱۳۸۵/۴/۱۲ هرچه سریعتر مقدمات لازم برای آزادسازی سهام 
عدالــت و واگــذاری تعیین قیمت آن به بورس فراهم شــده و 
آئین نامه های اجرایی تهیه و به اجرا درآید. در هر صورت با توجه 
به شرایط فعلی اقتصادی و عزم دولت برای عمل به تکالیفی که 

به عهده اوست؛ با آزادسازی سهام عدالت موافقت می شود.«
به دنبال آزادسازی ســهام عدالت شاهد آن بودیم که جمع 
کثیری از مردمی که دارنده ســهام عدالت هستند؛ نسبت به 
بازار سرمایه توجه بیشتری پیدا کرده و با دقت حرکت بورس 
را دنبال می کنند. در واقع همگی این موارد باعث شده دولت 
و مردم امیدهای زیادی به بازار سرمایه داشته و امیدوار باشند 
که در این شــرایط تلخ و سخت اقتصادی که شاهد تحریم ها 
و برخی ناملایمات هســتیم؛ بازار سرمایه می تواند بخشی از 
این مشــکلات را حل کند. در همین راســتا با جذب منابع 
 و نقدینگی موجود در جامعه و هدایت آنها به ســمت تولید؛
 ایــن امید وجود دارد که هم مــردم از یک بازدهی مطلوب 
دارایی نســبت بــه بازارهای دیگر مثل ارز، ســکه و خودرو 
برخوردار باشند و هم بخش تولید بتواند از طریق بازار سرمایه 
قسمتی از منابع مالی موردنیاز خود را تامین کند و در مسیر 

رشد و توسعه بیشتر در سال »جهش تولید« گام بردارد.
حال با توجه به نامگذاری ســالجاری به نام »جهش تولید«؛ 
آزادسازی ســهام عدالت و عرضه ســهام شرکت های بسیار 
مهم و ســودآور دولت در بــورس، می تواند نویددهنده رونق 
و رشد چشمگیر بازار ســرمایه و همچنین یک گام جدی و 
عملی در راســتای مردمی سازی اقتصاد کشور و رهایی آن از 
ســاختارهای دولتی به شمار آید. همانگونه که دکتر روحانی 
نیــز در این خصوص به صراحت اذعان کرد:»اگر می خواهیم 
»جهش تولید« اتفاق بیفتد؛ ابتدا باید دولت چابک شــود و 
تصدی  گری  هایی که نیاز ندارد را  کنار بگذارد. از سوی دیگر 
اقتصاد را باید به شــرکت های خصوصی و مردم واگذار کنیم. 
باید شــرکت های عمومی غیردولتی هم راه برایشان تسهیل 

شود تا در اقتصاد کشور وارد شوند.«

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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دکتر حسن روحانی گفت: در واگذاری 
اختیار ســهام عدالت به مالکان آن به 
صراحت به مردم اعــلام کرده ایم که 
دولــت از این به بعــد صاحب اختیار 

ثروت و سهام آنان نیست.
یکصد و چهل و دومین جلســه ستاد 
هماهنگی اقتصادی به ریاســت دکتر 
روحانی رئیس جمهور برگزار شد. در 
این جلسه حجت الاسلام والمسلمین 
دکتر حســن روحانی بــا بیان اینکه 
آزادسازی ســهام عدالت اقدام بزرگی 
بوده که بعد از ســال ها تلاش دولت 
اتفاق افتاده اســت، اظهارکرد: امروز 

مردم صاحب اختیار ســهامی شده اند 
که تا قبل از آن بــا وجود اختصاص 
سهام؛ مالکیت روشنی نبود و اختیاری 

برای مدیریت این سهام نداشتند.
رئیس جمهور گفت: دولت تلاش کرده 
در روندی کاملا شفاف و ضابطه مند؛ 
مردم ســهامی را که قبلا به نام آنها 
بوده اســت را در دســت بگیرند و در 
عین حال چرخ اقتصادی کشور نیز به 

تحرک بیشتری واداشته شود.
دکتر روحانی بــورس را نقطه امیدی 
دانســت کــه در این شــرایط خاص 
اقتصادی کشور موجب افزایش حضور 

مردم در اقتصاد شده و باید شورایعالی 
و ســازمان بورس مراقبــت کنند که 
این فضــای مطمئن برای مردم بیش 
از پیش امیدآفرین باشد و باید تلاش 
کــرد بازار بورس با قدرت به کار خود 
دهد.رئیــس جمهور همچنین  ادامه 
تصریح کرد: یکی از افتخارات کشــور 
ایــن اســت در حالــی کــه کرونا با 
همراهی مردم مدیریت شــده؛ بورس 
و بازار ســرمایه نیز با مشارکت مردم 
رونق گرفته اســت. وی تأکید کرد: با 
روش های مناسب باید مانع آن شویم 
عــده ای که در کمین ســهام مردم و 

دکتر روحانی رئیس جمهور اعلام کرد:

بورس؛نقطهاميد
اختیار معامله سهام عدالت به مالکان واگذار شد
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تصرف صندلی های مدیریتی هستند؛ 
بتوانند این ســهام را بــا ارزش کمتر 

خریداری کنند.
ضوابط مدیریت این سهام

دکتر روحانی با بیان اینکه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و ســازمان بورس 
بایــد جوانب و ضوابــط مدیریت این 
سهام را به شکل دقیق تری مشخص  
کنند، افــزود: نحوه اطلاع رســانی و 
آموزش به مردم در خصوص مالکیت و 
تعامل در این زمینه از جمله واگذاری، 
نگهداری و اطلاع رسانی درباره میزان 
سود و شرکت های مرتبط با این سهام 

بسیار مهم است.
 واگذاری اختیار معامله
 سهام عدالت به مالکان

رئیس جمهور واگذاری اختیار معامله 
سهام عدالت به مالکان را گامی بزرگ 
در واگذاری هــای اقتصادی توصیف و 
تصریح کرد: این واگذاری هم از لحاظ 
حجم سهام و هم به لحاظ تعداد افراد 
ســهامدار که بیش از ۴۹ میلیون نفر 
را در بر می گیــرد؛ اهمیت زیادی در 
ارتقــاء نقش آفرینی مــردم در عرصه 
اقتصاد دارد.دکتر روحانی با اشاره به 
اینکه طبیعتاً مردم سوالات و ابهامات 
زیادی در زمینه چگونگی سهامداری 
یا فروش سهام خود دارند، خاطرنشان 
کرد: مســئولان ســازمان بورس باید 
توجه داشــته باشــند که آرامش در 
بازار بورس و در نزد مردم تأثیر بسیار 

زیادی در رونق بازار سرمایه دارد.
 اقتصاد شفاف و سالم

 با تکیه بر تقویت سهام عدالت
دکتر روحانی با بیان اینکه بازار سرمایه 
باید بــا تکیه بر آزادســازی و تقویت 
سهام عدالت؛ اقتصاد شفاف و سالم را 
هم تقویت کند، گفت: تهدیدی که از 

ناحیه برخی روش های مخرب معمولاً 
متوجــه بازارهای دیگر اســت؛ نباید 
متوجه بازار ســرمایه و سهامداران آن 
به خصوص مالکان سهام عدالت باشد؛ 
لــذا به همه مســئولان مرتبط تأکید 
می کنم که مراقبت لازم را از این بازار 
به عمل آورند.رئیس جمهور همچنین 
افزود: سامانه ای که برای اطلاع رسانی 
مســتقیم مردم از تحولات و اتفاقات 
مرتبط با سهام عدالت راه اندازی شده 
است؛ می تواند در عین پاسخگویی به 
ابهامات و سوالات، هم برای سهامداران 
مدیــران شــرکت های  بــرای  و هم 
سرمایه گذاری اصلی اعتمادآفرین باشد.

واگذاری اختیار سهام عدالت
دکتر روحانی با بیان اینکه در واگذاری 
اختیار ســهام عدالت به مالکان آن به 
صراحت به مردم اعــلام کرده ایم که 
دولــت از این به بعــد صاحب اختیار 
ثروت و ســهام آنان نیســت، اظهار 
داشــت: به مردم اعلام شده است که 
از این پس برای مدیریت دارایی خود 
در زمینه سهام عدالت مالک و کاملا 
صاحب اختیارند و خود می توانند در 
مــورد نحوه اســتفاده از حق مالکانه 
البتــه توصیه دولت  تصمیم بگیرند. 
این اســت که دارندگان ســهام خود 
را نفروشــند و از منافع بلندمدت آن 

بهره مند شوند.دکتر روحانی با تأکید 
بر ضــرورت تقویت و تعمیــق بازار 
ســرمایه؛ از وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی و شــورایعالی بورس خواست 
برای راه اندازی بورس املاک تلاش و 

سرعت عمل داشته باشند.
ضرورت تکمیل پروژه دولت 

الکترونیک تا پایان سال
دکتر روحانی خاطرنشــان کرد: طی 
ســال های گذشــته اقدامات موثر و 
مفیدی در راســتای تکمیــل پروژه 
دولت الکترونیک انجام شده که البته 
کافی نبوده اســت. تا پایان امســال 
همه دســتگاه های اجرایی موظف به 
اقدامات موثر برای تکمیل، راه اندازی 
و بهره منــدی مردم از شــبکه دولت 
الکترونیک هســتند.وی گفت: دولت 
الکترونیک نه تنها در زندگی روزمره 
مردم خدمات اداری و دیوانی را تسهیل 
و تسریع می کند؛ بلکه موثرترین اقدام 
در راستای ایجاد شــفافیت و مقابله 
واقعی با فساد است.دکتر روحانی در 
پایان تصریح کرد: استقرار کامل دولت 
الکترونیک بــه معنای آن خواهد بود 
که مردم با ســهولت، سرعت، دقت و 
شفافیت تمامی خدمات اداری خود را 
بدون نیاز به مراجعه حضوری دریافت 

خواهند کرد.

دکتر روحانی با بیان اینکه در واگذاری اختیار سهام عدالت به مالکان آن به صراحت به مردم اعلام 
کرده ایم که دولت از این به بعد صاحب اختیار ثروت و سهام آنان نیست، اظهار داشت: به مردم 
اعلام شــده است که از این پس برای مدیریت دارایی خود در زمینه سهام عدالت مالک و کاملا 

صاحب اختیارند و خود می توانند در مورد نحوه استفاده از حق مالکانه تصمیم بگیرند
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وزیــر امور اقتصادی ودارایی با بیــان اینکه با وجود 
تحریم ها تجارت خارجی طی ســال های ۹۷ و ۹۸ 
ادامه داشــته است، گفت: در بودجه سال ۹۹ حدود 
۶۱ هــزار میلیارد تومان تامین مالی دولت از طریق 

واگذاری دارایی ها پیش بینی شده است.
دکتر فرهاد دژپسند در نشست علنی مجلس شورای 
اسلامی در تشــریح وضعیت اقتصادی کشور گفت: 
شناخت درســت و آسیب شناسی شــرایط کنونی 
می تواند منجر به تدوین راهکارهای مناســب برای 
رفع مشکلات کنونی شــود.وی اضافه کرد: انتخاب 
شــعار »جهش تولید« برای ســالجاری از ســوی 
عالی ترین مقام کشور بیانگر ضرورت توجه به تولید 
و تأثیرپذیری این بخش بر اقتصاد کشــور است. در 
واقع رونق تولید باید محور اهداف اقتصادی باشد تا 

سیاست ها بر مبنای تحقق آن تدوین شود.
افزایش ارزش بازار سرمایه

وی با بیان اینکه ارزش بازار سرمایه بالا رفته است، 
گفت: اگر این حجم از نقدینگی مدیریت نشود؛ چه 
بســا به بازارهای اختلال زا هدایت شــود، اما بخش 
قابل توجهی به بازار ســرمایه وارد شده است. تصور 
کنید ۱۰ تا ۲۰ درصد آن به ســمت بازار اختلال  زا 
حرکت می کــرد؛ آن وقت چه اتفاقی می افتاد؟وزیر 
اقتصاد تاکیدکرد: اما بدانید ما از شرایط بازار سرمایه 
غافل نیســتیم؛ به همین دلیل عــزم خود را جزم 
کرده  ایم که بازار ســرمایه را با عمق بخشیدن به آن 

سر پا نگه داریم.دکتر دژپسند افزود: من در شورای 
گفتگو از بخش خصوصی خواهش کردم که طوری 
برنامه ریزی شود تا حداقل هر هفته یک بنگاه بخش 
خصوصی در کنار عرضه های دولتی داشــته باشیم؛ 
بنابراین سیاســتگذاری می  کنیم که به این سمت 
برویــم. در واقع اگر بنگاه  های بــزرگ برای تامین 
ســرمایه به بازار سرمایه بیایند؛ قطع به یقین منابع 
بانک ها به بنگاه های کوچک اختصاص پیدا می کند.

وزیر امــور اقتصادی ودارایی اضافه کــرد: کلا بازار 
ســرمایه می تواند به ما کمک کنــد تا این گام ها را 
برداریم. این در حالی اســت که سال گذشته حدود 
۲۹۵ هزار میلیــارد تومان تامین مالی اولیه صورت 
گرفت. ما در ســالجاری برای تحقق حداقل رشــد 
معقول به منابع کافی نیاز داریم. این میزان پول را به 
سختی می توان تجهیز کرد. در همین راستا یکی از 

برنامه هایی که داریم؛ بحث بازار سرمایه است.
عرضه اولیه گامی برای تامین مالی بنگاه ها

دکتر دژپســند با بیان اینکه تجــارت خارجی طی 
سال های ۹۷ و ۹۸ همچون سال های گذشته ادامه 
داشته اســت، تصریح کرد: فشار دشمن در سال ۹۸ 
کمترین تأثیر را بر صادرات غیرنفتی داشــت. وزیر 
امور اقتصادی ودارایی گفت: بازار ســرمایه در سال 
گذشته و سالجاری ظرفیت مناسبی برای تأمین مالی 
اقتصاد و حتی تأمین مالی دولت بود. در بودجه سال 
۹۹ حدود ۶۱ هزار میلیارد تومان تأمین مالی دولت 

از طریق واگذاری دارایی ها پیش بینی شده است.وی 
افزود: برخی عرضه اولیه را عاملی برای ایجاد مشکل 
برای بخش خصوصی می دانند؛ در حالی که با این امر 
بخش خصوصی می تواند به انتشار اوراق پرداخته و با 
عرضه اولیه منابع مالی موردنیاز خود را تأمین کند. 
به طور مثال بنگاهی در یک روز توانست حدود هزار 
میلیارد تومان اوراق در بازار سرمایه به فروش رساند.

استقراض از مردم و بخش خصوصی
وی ادامــه داد: نگرانی در اقتصــاد وجود دارد و آن 
اینکــه آیا دولت بــرای تامین منابــع موردنیاز به 
اســتقراض از بانک  مرکزی تن خواهــد داد؟ عرض 
 کنم چنانکه طی چند سال گذشته این اتفاق نیفتاد؛ 
امسال هم برنامه جدی ما همین است. خزانه برنامه 
جامعی دارد که انشــالل متوسل به این امر نشویم. 
اما چگونه تامین کنیم؟ زمانی که پروســه مالیات و 
پروسه واگذاری دارایی ها طی شد. از قانونگذار انتظار 
داریم که استقراض از مردم و بخش خصوصی را در 
مقابل استقراض از بانک مرکزی انجام دهیم؛ چراکه 
می دانیم آثار استقراض از بانک مرکزی بسیار زیان بار 
است؛ بنابراین هیچ ضرورتی وجود ندارد که ما به آن 
تن دهیم. چنانچه امروز بازار ســرمایه کمال و بلوغ 

خود را به دست آورده است.
تورم ناشی از فشار هزینه

عضــو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه بخشــی 
از تورم ناشــی از فشار هزینه هاست، اضافه  کرد: طی 

دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی:

بازارسرمايهکمالوبلوغخودرا
بهدستآوردهاست
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سال های اخیر سرمایه گذاری در ماشین آلات با افت 
بســیاری همراه بوده اســت که باید برای رفع این 
مشکل برنامه ریزی های لازم صورت گیرد.وی با بیان 
اینکه دشمن تمام توان خود را برای مسدود کردن 
راه های ورود کالا و ارز به کشور به کار گرفته است، 
ادامه داد: در شرایط کنونی که دشمن ایران را از نظر 
صادرات نفتی، صادرات غیرنفتی و تأمین منابع نفتی 
تحریم کرده است؛ باید تمام تلاش ها منجر به تأمین 
مالی باشد. برای این امر باید تأمین منابع منحصر به 
خارج از کشــور نباشد و از تمام ظرفیت های داخلی 

استفاده شود.
تحقق »جهش تولید«

دکتر دژپسند با بیان اینکه با تحقق »جهش تولید« 
مشکلاتی مانند بیکاری و تورم حل شده و درآمدهای 
دولت محقق می شــود، اظهارکرد: برای ایجاد رشد 
اقتصادی پایدار و اشتغالزایی در شرایط کنونی که با 
تنگناهای اقتصادی روبه رو هستیم، باید به دو مساله 
توجه شود؛ نخست سرمایه گذاری در راستای افزایش 
ظرفیت تولید و دوم سیاستگذاری در راستای ارتقاء 
نرخ بهره وری از ظرفیت های موجود.وی با بیان اینکه 
باید پس از سرمایه گذاری های انجام گرفته به دنبال 
استفاده از ظرفیت کامل از بخش تولید باشیم، ادامه 
داد: با تحقق این امر از یکسو می توان تقاضای بازار 
داخل را پوشــش داد و از ســوی دیگــر می توان با 
صادرات غیرنفتی بازارهای دنیا را به دست گرفت که 
با این امر منابع ارزی موردنیاز کشور تأمین می شود.

امسال باید بودجه غیرنفتی را تجربه کنیم
این عضو کابینه دولت بیان  کرد: اما در بخش دولتی 
کاملا بر همه آشــکار است که اوضاع صادرات نفت 
کشور چگونه است. حتی اگر قیمت نفت روند فزاینده 
را طی کند و حتی اگر توطئه های دشــمن نقش بر 
آب شود و صادرات نفت دوباره رواج پیدا کند؛ امسال 
به ســهولت به منابع آن دسترسی پیدا نمی کنیم؛ 
بنابراین امسال به معنای واقعی باید بودجه غیرنفتی 
را تجربه کنیم. در تجربه بودجه غیرنفتی بیشترین 
اتکاء ما به درآمدهای مالیاتی اســت.وی ادامه داد: 
سال گذشــته به رغم اینکه برخی از دریافتی ها را 
به دلیل شــیوع کرونا در اســفندماه امهال کردیم؛ 
خوشبختانه طی ۱۴ ســال گذشته اولین سال بود 
که ما پیش تحققی داشتیم؛ یعنی بیشتر از مصوب 
مالیات محقق شد.دکتر دژپسند با بیان اینکه سال 
گذشته تدبیری بنیادی برای توجه به تولید در نظر 
گرفته شــده اســت، توضیح داد: ما دیدیم فعالان 
اقتصادی که بدهی مالیاتــی دارند نه فرار مالیاتی؛ 
با جریمه های سنگین مواجه شده اند و جریمه ها به 
پای فعالان اقتصادی قل و زنجیر شده است؛ بنابراین 
تدبیر شد با استفاده از فرصت  های قانونی جریمه ها 
را به یک سیاستگذاری و با نرخ تنازلی بخشیدیم. در 
واقع ترغیب کردیم که بدهکاران مالیاتی مالیات های 
خود را پرداخت کنند که از این محل فقط ۱۰ هزار 

میلیارد تومان درآمد مالیاتی ما افزایش پیدا کرد.
رونق و جهش اقتصادی

وی در ادامه توضیح داد: در اولین عرضه بازار سرمایه 

به میزان ۱۰ هزار میلیارد تومان به خوبی این موضوع 
به سرانجام رسید. این اتفاق نگرانی پیرامون اینکه سود 
تعیین شده بالا باشد را برطرف کرد و حداقل نیمی از 
آن با کمترین نرخ سود یعنی ۱۵ درصد فروخته شد. 
این تجربه موفق  حاکی از آن است که می توانیم بر 
این مبنا کل ســال را طی کنیم. باید سیاست هایی 
را اتخاذ کنیم که بــه تحریک تقاضا بینجامد.دکتر 
دژپســند تصریح کرد: با توجه بــه برنامه ریزی های 
انجام شــده تــلاش کرده ایم در ســالجاری امکان 
تخصیــص ۱۰۰ درصدی اعتبارات عمرانی را فراهم 
کنیم که اگر این موضوع محقق شــود؛ سبب رونق 
و جهش اقتصادی می شــود.وی گفت: همچنین در 
زمینه اعتبارات هزینه ای تلاش خواهیم کرد تا جای 
ممکن هزینه ها را مدیریت کنیم؛ هرچند که برخی 
از هزینه ها ساختاریافته هستند و نمی توان فوری آنها 
را حذف و مدیریت کرد.وزیر امور اقتصادی ودارایی با 
اشــاره به اهمیت ایجاد رونق در عرصه تولید کشور 
اظهارکــرد: روان بودن و بهبود کســب وکار یکی از 
عوامل افزایش سرمایه گذاری و رونق تولید به شمار 
می رود.دکتر دژپســند بیان  کرد: به عنوان مثال در 
بسیاری از کشورهای دنیا افراد برای ایجاد کسب وکار 
صرفا نیازمند صرف یک روز زمان هســتند، اما این 
موضوع تا چندی پیش در کشــورمان به ۷۳ روز به 
طول می انجامید.وی گفت: خوشــبختانه با تشکیل 
پنجره واحد که در آن ۶ دستگاه به صورت همزمان 
فعالیــت می کنند؛ این مهم کاهش یافته و به ۳ روز 
رسیده است که بدون شک سبب رفع چالش ها برای 

سرمایه گذاری می شود.
مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی

وی ادامه داد: در شرایط کنونی از طرف دیگر فعالان 
و تولیدگران اقتصادی نفس راحت کشیده و از یک 
بدهی همراه با جریمه رهایی یافتند، اما خوشبختانه 
امسال با مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی این اجازه 
برای ما تمدید شد و می توانیم این کار را باز هم ادامه 
دهیم. یعنی در عین حال که به دنبال افزایش درآمد 
مالیاتی هستیم؛ نمی  خواهیم به مؤدیان مالیاتی فشار 
وارد شود.وزیر امور اقتصادی ودارایی اظهارکرد: ما در 
شرایط کرونا جزو اولین دستگاه هایی بودیم که برای 
شرایط مالیاتی درخواست امهال کردیم تا به مؤدیان 
فشــار نیاید، اما جاهایی متاثر از کرونا نبود که روی 
آنها تمرکز کردیم. به همین دلیل طی دو ماهه اول 
امســال عملکرد مالیاتی ما مقبول بود و اصلا برای 
تحقق درآمد سالم و تمیز دولت بنا نداریم که مؤدیان 
خوش  حساب و تولیدگران را تحت فشار قرار دهیم.    
حتی ممکن اســت برای جاهایی که به رشد تولید 
می انجامد، معافیت هــا را افزایش  دهیم. در مجموع 
به دنبال ساماندهی معافیت ها هستیم، اما ساماندهی 

هوشمند.
 همکاری وزارت اقتصاد با قوه قضائیه 
برای تشکیل دادگاه تخصصی تجاری

وزیر امــور اقتصادی ودارایی تصریح کرد: همچنین 
در تلاش هســتیم با همکاری قوه قضائیه دادگاه 
تخصصی تجاری را تشکیل دهیم که این موضوع 

نیز سبب برطرف شدن برخی دغدغه ها و مشکلات 
خواهد شــد.دکتر دژپســند با اشــاره بــه اینکه 
کشــورمان در ســال ۲۰۱۴ در رتبه ۱۵۲ جدول 
فضای کسب وکار قرار داشــت، عنوان کرد: البته با 
توجه به اقدامات انجام شده این رقم به رتبه ۱۱۸ 
کاهش یافت، اما با توجه به برخی مسائل به جایگاه 
۱۲۸ بازگشتیم. امیدواریم با توجه به اقدامات انجام 
شده در سالجاری به اهداف برنامه ششم در حوزه 
کسب وکار دست پیدا کنیم.وی گفت: امروزه یکی 
از چالش های حوزه کسب وکار؛ وجود قوانین مزاحم 
اســت که البته برای لغو این قوانین مانعی وجود 
ندارد، اما نیازمند ضمانت اجرایی اســت. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در این زمینه افزود: در مجلس دهم 
و هیات مقررات  زدایی مصوباتی تدوین و به شورای 
نگهبان ارسال شده که امیدواریم این موضوع در این 
شورا به تائید و برای بهبود کسب وکار ارائه شود تا 
بتوانیم در سالجاری شاهد قدرت یافتن جهش در 

عرصه تولید باشیم.
 امکان ارائه سهام عدالت به جاماندگان

 وجود ندارد
دکتر دژپسند تصریح  کرد: بر اساس قانون امکان 
تجدیدنظر در روند ارائه سهام عدالت به جاماندگان 
این سهام وجود ندارد.وی در خصوص اینکه گفته 
شــده ســهام عدالت فوت شــدگان به وراث آنها 
نمی رسد، اظهارکرد: خیر، سهام عدالت فوتی ها بر 
اساس قوانین به وراث آنها می رسد.دکتر دژپسند 
درباره برنامه دولت بــرای ۴۰ درصد از مردم که 
سهام عدالت دریافت نکرده اند هم گفت: در اصل 
۴۴ قانون اساســی صریحا ذکر شــده که سهام 
عدالت تنها به ۶ دهک افراد جامعه داده شــود و 
ارائه ســهام عدالت در سال ۸۵ آغاز شد و اکنون 
دیگر نمی توان برای جاماندگان سهام عدالت کاری 

انجام داد.
آماده سازی 13 شرکت برای ارائه در بورس

وزیر اقتصاد همچنین تصریح کرد: از ۴۹ شــرکت 
موردنظر ۳۶ شــرکت بورســی بوده و ۱۳ شرکت 
هم غیربورسی هســتند و ما در حال آماده سازی 
شــرکت های غیربورسی هســتیم تا آنهایی را که 
امکان دارد؛ به بازار بورس وارد کنیم.وی با اشــاره 
به روند آزادسازی سهام عدالت بیان  کرد: آزادسازی 
بــه معنای مدیریت ســهام عدالت توســط خود 
سهامداران است که شامل فروش، تبدیل سهام و 
نگهداری آن می شــود و اکنون حدود ۱۷ میلیون 
و ۵۰۰ هزار نفر مدیریت مســتقیم را برگزیده اند.

دکتر دژپســند در پاسخ به ســوال دیگری درباره 
نظر دولت نسبت به طرح مجلس برای ارائه سهام 
عدالت به جاماندگان آن هم گفت: من این طرح را 
ندیده ام، اما امکان تجدیدنظر در روند ارائه ســهام 
عدالت به جاماندگان این ســهام وجود ندارد؛ زیرا 
آن شــرکت های دولتی موردنظر را در قالب سهام 
ارائه کرده ایم یا اکنون بر اساس قانون بودجه سال 
۹۹ در حال واگذاری آنها هستیم؛ بنابراین چنین 

چیزی امکانپذیر نیست.
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دکتر قالیباف اصل سخنگوی شورایعالی بورس:

محوريتمصوباتشورا
تشويقبهنگهداریسهامعدالتاست

از اوایل خرداد ماه ۹۹ دارندگان سهام 
عدالت که روش مســتقیم را انتخاب 
کرده اند؛ می توانند سهام موجود در 
پرتفوی سهام عدالت خود را مدیریت 

)خریدوفروش( کنند.
دکتر حسن قالیباف اصل سخنگوی 
بورس گفت: در جلسه  شــورایعالی 
ششم خرداد ماه ۹۹ این شورا آخرین 
ســهام  آزادســازی  برنامه  وضعیت 
عدالت  بررســی و گزارش وضع بازار 
طی دو هفته اخیر و سپس اقدامات 
انجام شــده در خصوص روند اجرای 
آزادسازی سهام عدالت به شورا ارائه 
شد.دبیر شــورایعالی بورس افزود: بر 
اســاس اختیاری که در ابلاغیه مقام 
معظم رهبری به شــورایعالی بورس 

تنفیذ شده است؛ محدوده های زمانی 
مقرر شده برای فرآیندهای آزادسازی 
ســهام عدالت بازنگــری و مواردی 

تصویب شد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
افزود: بر اســاس مصوبات این شورا 
از دهم خرداد ۹۹ دارندگان ســهام 
عدالت که روش مســتقیم را انتخاب 
کرده اند؛ می توانند سهام موجود در 
پرتفوی سهام عدالت خود را مدیریت 

)خریدوفروش( کنند.
دکتر قالیباف ادامــه داد: با توجه به 
اعلام قبلی مبنی بــر اتمام انتخاب 
روش ســهامداری تا تاریخ هشــتم 
خرداد ۹۹  این مهلت به مدت هفت 

روز تمدید شد.

رئیس سازمان بورس همچنین افزود: 
دارندگان ســهام عدالت می توانند با 
مراجعه به بانک ها و مؤسسات مالی 
و اعتباری درخواست سفارش فروش 

سهام خود را ارائه دهند.
دکتــر قالیباف اصل افــزود: پس از 
اتمام مهلت انتخاب روش سهامداری؛ 
افزایش سرمایه شرکت های سرمایه 
گذاری استانی پس از طی تشریفات 
ثبــت و متعاقبا فرآینــد پذیرش آن 
شــرکت ها در یکی از بورس ها آغاز 
می شود.رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار اضافه کرد: آزادســازی سهام 
عدالــت و انتخاب روش مســتقیم؛ 
تشــویق به فروش ســهام نیســت 
و مصوبات شــورا با محور تشــویق 
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دارندگان ســهام عدالت به نگهداری 
و اســتفاده از منافع آن اســت.دبیر 
شــورایعالی بورس افــزود: مردم در 
انتخاب روش مدیریت سهام عدالت 
دقت کننــد. افرادی که به ســامانه  
و  مراجعه  سازمان خصوصی ســازی 
روش ســهامداری خــود را انتخاب 
کنند؛ امکان تغییر و ویرایش ندارند. 
به همین دلیل باید دقت کافی را در 
انتخاب روش مستقیم یا غیرمستقیم 

داشته باشند.
دکتــر قالیباف اصل افــزود: قابلیت 
وثیقه گــذاری و اســتفاده از کارت 
اعتباری و وام بانکی توسط مشمولان 
سهام عدالت نیز در شورایعالی بورس 
بررسی شد و موضوع اکنون منوط به 
بررســی، اعلام نظر و تصمیم گیری 

بانک مرکزی است.
 بازار سرمایه فرصت بزرگ

 در اقتصاد کشور است
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
همچنین در نشســت علنی مجلس 
شورای اسلامی گفت: در حال حاضر 
یکی از فرصت های بزرگ در اقتصاد 

کشور بازار سرمایه است.
وی در ادامه افزود: بازار ســرمایه در 
حال حاضر یکی از فرصت های بزرگ 
در اقتصاد کشــور اســت و اتفاقات 
گذشته باعث توجه بیشتر به این بازار 

شــده و فرصت تامین مالی را فراهم 
کرده است.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
ادامه داد: طی ســال های گذشــته 
اتفاقات بزرگــی مانند تصویب قانون 
بازار ســرمایه صورت گرفته و باعث 
شــده ابزارها و نهادهایی که در بازار 

سرمایه وجود نداشت؛ خلق شود.
وی با بیان اینکه قانون توسعه نهادها 
و ابزارهای مالی جدید در ســال ۸۸ 
به تصویب رســید و در اختیار بازار 
ســرمایه قرار گرفــت، تصریح کرد: 
ماموریت توسط مقام معظم رهبری 
به بازار سرمایه سپرده شد که کمک 
کرد این بازار مورد توجه قرار بگیرد و 
یکی از این اقدامات اجرای اصل ۴۴ 

قانون اساسی بود.
قالیباف افزود: در سال ۸۸ ارزش کل 
بازار سرمایه ۴۲ هزار میلیارد تومان 
بود که اکنون این رقم به ۵ هزار هزار 
میلیارد تومان رسیده است که نشان 

از پتانسیل بالای این بازار دارد.
وی ادامه داد: ســال گذشــته مبلغ 
تامیــن مالی در بازار ســرمایه ۲۶۰ 
هزار میلیــارد تومان بود؛ در صورتی 
که ســال ۸۸ این عدد هزار میلیارد 

تومان بوده است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت: یکی دیگر از اتفاقات مهمی که 

در بازار ســرمایه رخ داده؛ آزادسازی 
ســهام عدالت اســت. طی ۱۵ سال 
گذشــته مردم نمی توانستند دارایی 
خود را ببیننــد و آن را مورد معامله 
قــرار دهند، اما بــا اذن مقام معظم 
رهبــری در حال حاضــر مردم می 
توانند دارایی خــود را ببیند و آن را 

معامله کنند.
قالیباف با اشاره به اینکه ۱.۵ درصد 
مردم توانستند سهام عدالت خود را 
به فروش برسانند، افزود: مردم تمایل 
دارند سهام عدالت خود را به عنوان 
دارایی ارزشمند حفظ کنند؛ در حال 
حاضر بدون سهام عدالت ۱۳ میلیون 
کد معاملاتی داریم که با اضافه شدن 
دارندگان ســهام عدالــت تعداد این 
رقم بــه ۶۰ میلیون نفر افزایش پیدا 
می کند.وی بــا تاکید بر اینکه یکی 
دیگر از اقدامات رخ داده طی ســال 
های اخیر تصویــب ورود و پذیرش 
شــرکت های جدید در بورس است، 
عنوان کرد: امیدواریم حضور شرکت 
هــای جدید جهش زیادی داشــته 
باشــد. هم اکنون ما  بر انتشار اوراق 
بخــش خصوصی در بازار ســرمایه 
تمرکز داریم؛ در حالی که در گذشته 
دولت از طریق بانک ها تامین مالی 
می کرد، اما امروز این اتفاق از طریق 

بازار سرمایه صورت می گیرد. 
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سلطانی نژاد مدیر عامل بورس کالای ایران مطرح کرد:

آمادگیبورسکالا
برایآغازمعاملاتپيشفروشمتریمسکن

مدیر عامل بورس کالای ایران در خصوص 
آغاز معاملات پیش فروش متری مسکن 
گفت: در پــی مذاکراتی که با وزارت راه 
و شهرســازی انجام شــده، طرح هایی 
همچون فروش املاک و مستغلات، بازار 
تهاتری مصالح و امــلاک، طرح فروش 
متری مســکن و همچنیــن راه اندازی 
صندوق های املاک و مستغلات در بازار 
ســرمایه در حال پیگیری است که هم 
اکنون امــکان اجرای طرح پیش فروش 
متری مسکن در قالب انتشار اوراق سلف 
موازی اســتاندارد در بورس کالای ایران 

مهیاست.
وی افــزود: ابــزار مالی ســلف موازی 
استاندارد از سال ۱۳۹۳ در بورس کالای 
ایران راه اندازی شد و طی ۶ سال گذشته 
تامیــن مالی شــرکت های مختلفی در 
حوزه های صنعتی، معدنی، پتروشیمی 
و کشاورزی با انتشار اوراق سلف موازی 
اســتاندارد انجام شده اســت؛ از این رو 
تجربه مناســبی برای بهره گیری از این 

بازار در حوزه مسکن وجود دارد.

مدیرعامــل بورس کالای ایــران اظهار 
داشــت: در بازار مســکن تلاش بر این 
اســت تا به ابزاری در بورس کالا برسیم 
که پس انداز مردم را افزایش دهد، برای 
مثال فــردی که می خواهــد در بخش 
مســکن ســرمایه گذاری کند، می تواند 
مســتقیما با ورود بــه معاملات متری 
مسکن در بورس کالا، هر چند اندک در 

ملک سرمایه گذاری کند.
ســلطانی نژاد توضیح داد: ممکن است 
برخی افراد سرمایه کافی برای خرید یک 
واحد آپارتمان را نداشته باشند اما با آغاز 
معاملات متری مسکن می توانند متراژی 
از یک ملک را خریداری کنند تا سرمایه 
آن ها متناســب با قیمت مسکن، ارزش 
یابد؛ به این ترتیب افراد می توانند حتی 
با ســرمایه های خرد هم در بازار مسکن 

سرمایه گذاری کنند.
مدیرعامل بورس کالای ایران گفت: برای 
این طرح حضور انبوه ســازان مسکن به 
عنوان عرضه کننده این اوراق نیاز است 
تا در ازای میزان خرید متقاضیان، متراژ 

مشخصی از پروژه مشــخص شده را به 
مردم و خریداران عرضه کنند. به عبارت 
بهتــر در این طرح انبوه ســازان با هدف 
تامین مالی و فروش ملک اقدام به انتشار 
اوراق سلف موازی اســتاندارد می کنند 
که این اوراق قابل تحویل در سررســید 
است و خریداران می توانند در سررسید 
به ازای متراژهای معینی که تعیین شده، 
اوراق را تامین کــرده و اقدام به تحویل 
گرفتن واحد مســکونی کنند و یا اینکه 
اوراق را در سررسید تسویه نقدی کنند.

ســلطانی نژاد یادآور شد: تبدیل کردن 
دارایی ها و کالاها به اوراق بهادار از جمله 
اقداماتی است که امکان سرمایه گذاری 
آســان آحــاد جامعه بــر دارایی های 
مختلف را فراهم کرده و بازاری شفاف 
همراه با کشف روزانه قیمت ها را ایجاد 
می کنــد؛ در حوزه مســکن نیز طرح 
فروش متری در بورس کالا به خانه دار 
شدن مردم و حفظ ارزش سرمایه آن ها 
همسو با نوسانات قیمت مسکن کمک 
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دکتر هامونی مدیرعامل فرابورس اعلام کرد:

بازدهیصندوقهایسرمايهگذاری
۲۰۰درصدبيشترازبازدهیشاخصکل

صندوق های ســرمایه گذاری ســهام و مختلط این 
روزها در بحبوحه اقبال عمومی به بازار ســرمایه به 
واسطه دارا بودن بازدهی معقول و مدیریت حرفه ای 
پرتفــوی در کانون توجه مردم قرار دارند و به گفته 
مدیرعامــل فرابورس ایران طی ۶ ســال گذشــته 
۲۰۰ درصد بیشــتر از بازدهی شــاخص  کل برای 

سرمایه گذاران خرد بازدهی به ارمغان آورده اند.
دکتر امیر هامونی با اعلام این موضوع که بازدهی 
صندوق های ســرمایه گذاری در سهام و مختلط 
طی ۶ سال گذشته به حدود ۹۰۰ درصد رسیده 
است، این رقم را برای شاخص  کل نزدیک به ۷۰۰ 
درصــد ذکر کرد و گفت: شــکاف ۲۰۰ درصدی 
میان بازدهی این صندوق ها با شــاخص  کل یکی 
از مهمتریــن دلایلی اســت که نشــان می دهد 
تازه وارد  سرمایه گذاران خصوصا ســرمایه گذاران 
بازار ســرمایه بهتر اســت که از این ابزار استفاده 
کنند.دکتر هامونی توضیح داد: به نظر می رسد با 
رشــد بازار سهام و ورود نقدینگی به صندوق های 
سرمایه گذاری در ســهام؛ مدیران این صندوق ها 
قدرت مانور بیشــتری برای چینش پرتفوی خود 
دارند و همین عامل اصلی می تواند گزینه مناسبی 
باشد تا سرمایه گذاران تازه وارد را ترغیب کند که 
از طریق این صندوق ها ســرمایه گذاری در بازار 
سرمایه را تجربه و دنبال کنند.وی با بیان اینکه با 
رشد بازار و افزایش شاخص شکاف میان بازدهی 
صندوق های ســرمایه گذاری و بازدهی شــاخص 
بیشتر شده است، اظهارکرد: با رشد شاخص بازار 
ســهام؛ ورود منابع مالی به صندوق های سهامی 
افزایش یافته اســت؛ به گونه ای که خالص ارزش 
صــدور و ابطال صندوق های ســرمایه گذاری در 
سهام طی سال ۹۸ حدود ۳ هزار و ۴۹۲ میلیارد 

تومان بود که نشاندهنده افزایش ورود نقدینگی به 
صندوق های سرمایه گذاری در سهام است.

 خریداران صندوق ها سود بیشتری
 از عرضه اولیه کسب می کنند

دکتر هامونــی همچنین با اشــاره به تخصیص 
عرضه های اولیه به صندوق های ســرمایه گذاری، 
اتخاذ این تصمیم را آگاهانــه و با هدف ترغیب 
ســرمایه گذاران به خرید واحدهــای صندوق ها 
عنوان کرد و گفت: تخصیص عرضه های اولیه به 
صندوق ها موضوع مهم دیگری اســت که باید به 
آن پرداخته شود. این سهمیه به گونه ای در نظر 
گرفته شده که اگر سرمایه گذار واحدهای صندوق 
را خریداری کند؛ در واقع سهم بهتری در عرضه 
اولیه به دست آورده است.مدیرعامل فرابورس در 
این خصوص با ذکر مثالی توضیح داد: در عرضه 
اولیه آریا ساسول سهمیه در نظر گرفته شده برای 
عموم خریداران بــه گونه ای بود که به نقدینگی 
حــدود ۶۰۰ هــزار تومان نیاز داشــت و پس از 
تسهیم به نسبت؛ حداکثر تا ۵۸ سهم با نقدینگی 
نزدیک به ۳۷۰ هزار تومان به خریداران تخصیص 
یافت.به گفته دکتر هامونی اما همین ســهمیه 
برای واحدهای صندوق های سرمایه گذاری بیشتر 
دیده شــد و اگر ســرمایه گذاری تنها واحدهای 
یک صنــدوق ســهامی را در مالکیت داشــت؛ 
رقم تخصیص ســهام عرضه اولیه آریا در آن به 
ازای هر دارنــده بالغ بر ۷۰۰ هزار تومان بود که 
مسلما با افزایش تنوع واحدهای خریداری شده 
از صندوق های گوناگــون این عدد قابل افزایش 
بود.مدیرعامل فرابورس اضافه کرد که در مجموع 
بــرای ارائه خلاصــه ای از عملکرد اشــخاص در 
عرضه های اولیه تا تاریخ ۲۰ اردیبهشــت ماه باید 

گفــت: اگر فــردی به طور مســتقیم در تمامی 
عرضه های اولیه بــورس و فرابورس از تاریخ ۱۴ 
اسفندماه شــرکت می کرد حدودا سودی معادل 
۵۷ درصد کســب کرده بود؛ در صورتی که بازده 
صندوق  های سرمایه  گذاری در سهام به ازای هر 
دارنده از محل عرضه  های اولیه بیش از ۸۱ درصد 
بوده است.وی با بیان اینکه بازار سرمایه در طول 
هفته ها و ماه های اخیر با استقبال بیش از پیش 
عموم مردم روبه رو شــده و افراد تازه وارد زیادی 
راهی این بازار شــده اند، عنوان کــرد: همانطور 
که می دانید اغلب ســرمایه گذاران جدید دانش 
و مهــارت چندانی برای ســرمایه گذاری در بازار 
سرمایه ندارند و با کمترین نوسان قیمت ها اسیر 
هیجانات کاذب می شــوند؛ از این رو بهتر است 
این افراد به طور غیرمســتقیم وارد بازار سرمایه 
شوند و در این میان بهترین گزینه برای ورود آنها 
صندوق های ســرمایه گذاری است.به گفته دکتر 
هامونی مواردی همچون نقدشوندگی بالا، نظارت 
و شفافیت اطلاعاتی، مدیریت تخصصی دارایی ها 
و کاهش ریسک سرمایه گذاری از جمله مهمترین 
مزایای صندوق های ســرمایه گذاری است که با 
تخصیص عرضه های اولیــه به این صندوق ها بر 
جذابیت این ابزار نیز افزوده شده و سرمایه گذاران 
جدیدالورود به منظور چیدمان متنوع پرتفوی و 
بهره مندی از جذابیت عرضه های اولیه بهتر است 
از راه صندوق ها ســرمایه گذاری در بازار سرمایه 
را تجربــه کننــد.وی تعداد ســرمایه گذاران در 
صندوق های سرمایه گذاری در سال ۹۳ را حدود 
۱۰۵ هــزار نفر عنوان کرد و گفت: این تعداد در 
حال حاضر بالغ بر ۲ میلیون نفر شده و رشد ۲۰ 

برابری را تجربه کرده است.
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فروشمتریروشیمطلوب
برایخانهدارشدننسلجوان

معاون وزیر راه و شهرسازی در حالی 
از فــروش متری مســکن در بورس 
در آینــده ای نزدیک خبــر داده که 
کارشناسان از این طرح به عنوان ابزاری 
مفید برای جذب ســرمایه گذاری های 
خــرد در بــازار مســکن و راهکاری 
مطلوب برای خانه دار شــدن مردم به 
ویژه نسل جوان یاد می کنند. مباحث 
مرتبط با ورود بخش مسکن به بورس 
کالای ایران مدت هاست مطرح شده و 
امید است در آینده بتوان از ابزار بازار 
ســرمایه در جهت حمایت از خانه دار 

شدن خانواده ها بهره برد.
ارتباط، یک کارشــناس  در همیــن 
بازار سرمایه درخصوص فروش متری 
مســکن در بورس کالا گفت: به طور 
کلــی در بازار ســرمایه بــه خصوص 

بازارهای مالی ابزارهایی طراحی شده 
و قابل تعریف است که به سرمایه های 
خــرد اجــازه می دهــد در بازارهای 
مختلف سرمایه گذاری کنند و یکی از 

این بازارها، بازار مسکن است.
متاســفانه  افزود:  حســن رضایی پور 
با تورمی که در اقتصاد کشــور با آن 
مواجه هستیم هر ســال امید افرادی 
که موفق نمی شــوند مسکن موردنیاز 
خود را خریداری کنند، کمتر می شود. 
در این شــرایط طبیعی است که افراد 
می تواننــد بــه کمک اجــرای طرح 
فروش متری مسکن در بورس کالا با 
سرمایه های خرد بخشی از یک واحد از 
یک پروژه را خریداری کنند تا هم در 
طول اجرای پروژه قدرت خریدشان در 
بازار مسکن حفظ شود و در پایان دوره 

نیز برمبنای سرمایه گذاری انجام شده 
و متناســب با حداقل متراژ تحویلی، 

واحد خود را دریافت کنند.
وی با بیان اینکــه این طرح خدمتی 
از ســوی بازار ســرمایه و بورس کالا 
به مــردم عادی اســت، گفــت: این 
اقــدام مثبتی با همکاری دولت و بازار 
سرمایه اســت که پروژه های بزرگ از 
جمله طرح مســکن ملی را از طریق 
بازار سرمایه به فروش برساند. چراکه 
اجرای طرح هایی همچون مسکن  در 
مهر یا فروش پروژه های بزرگ به دلیل 
عدم شفافیت و نظارت دقیق، پروژه ها 
با مشکلاتی مواجه شده یا هزینه های 
بیشتری را برای تکمیل در دولت های 
بعدی محقق ساخته است. حال آنکه 
شــفافیت حاکم بر بورس کالا انگیزه 
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خرید متری مســکن به عنوان یک ابزار مالی نوین در بورس کالا می تواند پاســخ مناسبی به کسانی باشد که برای حفظ دارایی های 
نقد خود به دنبال سرمایه گذاری در بازار مسکن هستند، اما وسع آنها به اندازه ای نیست که بتوانند یک ملک را به طور کامل خریداری 
کنند. از سوی دیگر این بازار می تواند یک فرصت عالی و بی نظیر برای تامین مالی پروژه های انبوه سازی مسکن به شمار آید، بنابراین 

این ابزارمالی ارائه شده در بورس کالا می تواند یک بازی برد-برد هم برای متقاضیان و هم برای انبوه سازان مسکن به شمار  آید

خرید و سرمایه گذاری در این پروژه ها 
را در افراد ایجاد می کند؛ شفافیتی که 
در سایر بازارها وجود ندارد و این یک 

مزیت مهم محسوب می شود.
رضایی پور افزود: به عنوان مثال، قیمت 
خــودرو در بازار آزاد بــا قیمت درب 
کارخانه اختلاف نزدیک به دو برابری 
دارد، ولــی در بــورس می توان همه 
قیمت هــا را با ابزارهای مالی شــفاف 
کرد. ضمــن اینکه در بازار ســرمایه، 
سرمایه گذار نگران ریسک نکول نیست 
و این مــوارد از مزایای ابزارهای مالی 

بورس کالا است.
وی تاکید کرد: بازار سرمایه از ابتدای 
ســال جاری تاکنون نشــان داده که 
ظرفیت های بسیار زیادی برای جذب 
سرمایه های ســرگردان جامعه دارد و 

باید به این نیاز پاسخ داده شود.
این کارشــناس بازار ســرمایه با ابراز 
امیدواری برای انجام هر چه ســریع تر 
تشــریفات اداری از ســوی نهادهای 
متولی برای فروش متری مســکن در 
بــورس کالا، اظهار کرد: بارها قرار بود 
مســکن راه خود را به بورس کالا باز 
کند کــه محدودیت هــای حقوقی و 
تشــریفات اداری و مباحث مربوط به 
مالکیت در آن هموار نشد. اما فروش 
متری مســکن در بــورس کالا جزو 
طرح هایی اســت که به واسطه تامین 
مالی می تواند جزو ابزارهای مفید هم 
بــرای دولت و هم برای مردم باشــد. 
چراکــه ابزارهای مالــی ضمن تامین 
مالی بــرای تحصیل دارایــی، زمینه 
سرمایه گذاری را نیز برای افراد فراهم 
می کنــد و این دو هــدف مهم برای 

ابزارهای مالی تلقی می شود.
رضایی پور تاکید کرد: برای رفع موانع 
مربوط بــه مالکیت و تعیین چگونگی 
یا  انتخاب جایگاه واحدهای مسکونی 
منطقه قرارگیری پــروژه، می توان در 
امیدنامه های مربوطه مبلغ پریمیوم ها 

یا صرف و کسر ارزش خرید هر واحد 
را لحاظ کرد.وی در خاتمه ســخنان 
خود با تاکید بــر اینکه فروش متری 
مســکن در بورس کالا روشی مطلوب 
برای خانه دار شدن افراد به ویژه نسل 
جوان اســت، گفت: افراد می توانند در 
طول اجــرای پروژه و بــا قیمت های 
مناســب اقدام به سرمایه گذاری کنند 
و در موعد تحویل نسبت به فروش یا 
تحویل طبق موارد مندرج در امیدنامه 

اقدام کنند.
  مزایای عرضه متری مسکن در 

بورس کالا چیست؟
خرید متری مســکن در قالــب ابزار 
مالــی در بورس کالای ایران، می تواند 
پاسخ مناســبی به همه افرادی باشد 
که برای حفظ دارایی های نقد خود به 
دنبال ســرمایه گذاری در بازار مسکن 
هســتند، اما وســع آنها به اندازه ای 
نیســت که بتوانند یک ملک را به طور 
کامل خریداری کنند.حمید میرمعینی 
کارشــناس بازار ســرمایه درخصوص 
راه اندازی بازار متشــکل مســکن در 
بــورس کالا اظهار کــرد: نظام مند و 
قاعده پذیر کردن بازار مسکن از اهمیت 
بسزایی برخوردار است و باعث می شود 
بــه دور از هیجانات کاذبی که در بازار 
عادی مسکن وجود دارد، قیمت ملک 
شــفاف و براســاس عرضه و تقاضای 

واقعی در بورس کالا کشف شود.
وی افزود: خرید متری مسکن به عنوان 
یک ابــزار مالی نویــن در بورس کالا 
می تواند پاســخ مناســبی به کسانی 
باشــد که برای حفظ دارایی های نقد 
خــود به دنبــال ســرمایه گذاری در 
بازار مســکن هستند، اما وسع آنها به 
اندازه ای نیســت که بتوانند یک ملک 
را به طــور کامل خریــداری کنند. از 
ســوی دیگر این بــازار می تواند یک 
فرصت عالی و بی نظیــر برای تامین 
انبوه سازی مسکن به  مالی پروژه های 

شمار آید، بنابراین این ابزارمالی ارائه 
شده در بورس کالا می تواند یک بازی 
برد-برد هم برای متقاضیان و هم برای 

انبوه سازان مسکن به شمار  آید.
میرمعینی تصریح کرد: معاملات متری 
مسکن موجبات آن را فراهم می کند تا 
مسکن به دلیل امکان سرمایه گذاری 
با ســرمایه های خرد با تعدیل مناسب 
قیمتی مواجه شود؛ اتفاقی که اگر رخ 
دهد، بســیار مبارک است و می تواند 
بازار مسکن را به سوی ثبات و تعادل 

رهنمون سازد.
این کارشناس بازار سرمایه بیان کرد: 
باید از تدوین قوانین خلق الســاعه در 
این طرح به طور کامل جلوگیری شود، 
تا آن را با مشکل روبه رو نکند، زیراکه 
این بســتر یک فرصت ایده آل اســت 
تا از طریق بورس کالا، بازار مســکن 
ساماندهی شود و مسکن را از وضعیت 
ســفته بازانه و ســرمایه ای، به کالایی 
که مورد نیاز آحاد جامعه اســت، ولی 
امروز واســطه گری در آن رواج دارد، 
تبدیل کند. وی اضافه کرد: بورس کالا 
به مسکن  می تواند دسترســی مردم 
انبوه ساز که به طور طبیعی ساخت آن 
اقتصادی  و با صرفه اســت را تسهیل 
کند و از این طریق فاصله عرضه کننده 
و متقاضی نیز بسیار کوتاه خواهد شد 
که این امر موجب آن می شود، مردم 
با قیمت مناسب تری به مسکن دست 

پیدا کنند.
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رئیس کل بانک مرکزی تشریح کرد:

پايانفازاولادغامبانکی
رئیــس کل بانک مرکــزی، اعلام کرد 
دو بانک نظامــی حکمت و مهر اقتصاد 
در بانــک ســپه ادغام خواهند شــد و 
ادغــام مابقی بانک هــای نظامی نیز در 
دستورکار قرار دارد. به این ترتیب، دیگر 
بانک هــای حکمت و مهر اقتصاد، با این 
عناوین فعالیتی نخواهند داشت و تمام 
فعالیت های بانکی ایــن دو بانک با نام 

بانک سپه صورت خواهد گرفت. 
اســفند ســال ۱۳۹۷ شــورای پول و 
اعتبار، رای بــه ادغام بانک های انصار، 
قوامین، حکمــت ایرانیان، مهر اقتصاد 
و مؤسسه اعتباری کوثر در بانک سپه 
داد و در نتیجه فرآیند ادغام بانک های 
نظامی، کلید خورد. همتی درخصوص 
لــزوم ادغام این بانک ها توضیح داد که 
به دلیل ضعف مدیریتی، ناترازی برخی 
از این بانک ها بالا بوده و در حال حاضر 
نظارت بانک مرکزی، نسبت به قبل در 

بازار پول بیشتر شده است. 
او همچنیــن در بخــش دیگــری از 
صحبت های خود مواضع بانک مرکزی 

درخصوص »هدف گــذاری تورمی« و 
»تخصیص ارز و بهبود روند صادرات« 

را تشریح کرد.

ادغام دو بانک نظامی در سپه
عبدالناصــر همتی با اشــاره به تاکید 
رئیس جمهــوری بر تقویــت نظارت 
بانــک مرکزی تاکید کــرد که بخش 
قابل توجهی از تصمیم گیری ها درباره 
نرخ های ســود بانکی و بیــن بانکی، 
نتیجه انضباطــی بود که در بانک های 
مختلف ایجاد شــد، بر این اســاس، 
بانک های وابســته به نیروهای مسلح 
به تدریج ادغام می شــوند و ادغام دو 
بانک حکمت و مهــر اقتصاد در بانک 
ســپه نهایی می شــود، همچنین سه 
بانــک دیگر نیز به تدریج ادغام خواهد 
شد. همتی تاکید کرد که ناترازی چند 
بانک بالا بوده اســت، که این بانک ها 
تحت کنترل بانک مرکزی قرار گرفته و 
مدیریتشان اصلاح شده است. او تاکید 
کرد که شرایط در نظام بانکی به سمتی 

خواهد رفت کــه نظارت ها جدی تر از 
گذشته خواهد شد.

زمزمه های ادغام بانک های وابسته به 
نیروهای مسلح در بانک سپه در انتهای 
سال ۱۳۹۷ جدی شد و پس از تصمیم 
قطعی آن در شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی، این موضوع توســط شورای 
پــول و اعتبار نیز مــورد تصویب قرار 
گرفت. در تاریخ یازده اسفند ماه بانک 
مرکزی طی یک اطلاعیه رسمی، اعلام 
کرد که در این فرآیند بانک های انصار، 
قوامین، حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد 
و مؤسسه اعتباری کوثر در بانک سپه 
ادغام می شــوند. در این بیانیه به این 
موضوع اشــاره شــد که تمامی منافع 
مشتریان، ســپرده گذاران، سهامداران 
کارکنان و سایر ذی نفعان تامین خواهد 
شد. در هفته های گذشته نیز رئیس کل 
بانک مرکزی از طی شدن ادغام عملی 
بانک های وابســته به نیروهای مسلح 
و طــی شــدن تشــریفات اداری آن 
خبرداده بود. حال صحبت های همتی 
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نشــان می دهد که فاز نخست ادغام 
 بانک های نظامی در هفته جاری کلید 

خواهد خورد.
 تامین 3 میلیارددلار 
برای کالاهای اساسی

رئیــس کل بانک مرکــزی در بخش 
دیگری از صحبت های خود به منابع و 
مصارف ارزی اشاره کرد. به گفته او، در 
دوماهه اول امسال به رغم مشکلات در 
صادرات غیرنفتی ما حدود ۳ میلیارد 
دلار ارز برای واردات کالا های اساسی 
تامین کردیم. او با تاکید بر این جمله 
که در دو ماه نخســت، صادرات روند 
خوب و مثبتی پیدا کرده است، گفت: 
خوشــبختانه صادرات دوباره احیا شد 
و برگشت ارز به ســامانه نیما سرعت 
گرفته اســت. در نتیجه با روندی که 
 پیش می رویم تعــادل برای تامین ارز 
کالا های اساســی، ضــروری و به ویژه 
مواد اولیــه کارخانجات برقرار خواهد 
شــد و این موضــوع به طــور جدی 

پیگیری می شود.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد که 
در حــال حاضر، تخصیص ارز توســط 
ســامانه نیما از ســوی بانــک مرکزی 
و صادرکننــدگان صــورت می گیرد و 
این ارتباط برقرار شــده است. به گفته 
همتی، این اختیار را به صادرکنندگان 
و واردکننــدگان دادیــم، امــا آمار و 
اطلاعاتشــان در بانــک مرکزی ثبت 
می شــود و ما آن را کنتــرل می کنیم. 
او افزود: به رغم فشــار حداکثری علیه 
جمهوری اسلامی ایران در سال جاری 
مانند سال گذشــته کالا های اساسی، 

ضروری و مواد اولیه را تامین می کنیم.
 رئیــس کل بانک مرکزی بــا تاکید بر 
اســتفاده از همه روش ها برای ســاده 
کردن تجارت، گفت: تجار ما باید به دور 
از شــرایط تحریمی غیرقانونی بتوانند 
راحت تجارت و ارزشان را جابه جا کنند.
او در پایان صحبت های خود تاکید کرد 
که با توجه به اینکه در دو ماه نخســت 
ســال، ۳ میلیارد دلار ارز برای واردات 
تامین شده اســت، ابراز امیدواری کرد 
که در ماه های آینــده این روند بهبود 
یابد. همچنین همتــی تاکید کرد که 

بانــک مرکــزی نقدینگــی را کنترل 
خواهد کرد و رشــد نقدینگی در سال 
جاری کمتر از ســال قبل خواهد بود. 
به گفتــه همتی، مجموعه این اقدامات 
به سمتی پیش می رود که بازار پولی ما 
از شفافیت و آرامش بیشتری برخوردار 
باشــد.رئیس کل بانــک مرکزی گفت: 
وقتی بازار پول آرامش و روندی منطقی 
داشته باشد و به سمت کنترل تورم برود 
به یقین روی نرخ ارز و بقیه بازار هم تاثیر 

خواهد گذاشت.
 هدف گذاری تورمی

دستوری نیست
همچنین عبدالناصر همتی یک مطلب 
هفت بندی درباره هدف گذاری تورمی 
منتشر کرد. او پس از تشکر از راهنمایی 
کارشناسان با اشــاره به صحبت های 
رئیس جمهوری، انضباط مالی را شرط 
مهم کنترل تورم دانست و تاکید کرد: 
تامین کسری بودجه از طریق واگذاری 
سهام و انتشار اوراق و درنتیجه تعمیق 
بازار بدهی، سیاســت درســت دولت 
اســت. این سیاســت به بانک مرکزی 
کمک می کند که کنترل رشد نقدینگی 
را بــه طور جد دنبال کنــد. همتی در 
بخــش دیگر به یک نکته مهم اشــاره 
کرد، که بخــش مهمی از صحبت های 
رئیــس کل  می شــد.  شــامل  را  او 
بانک مرکــزی با تاکید بــر جمله که 
»هدف گذاری،تعیین دســتوری تورم 
نیســت«، توضیح داد: »تورم ماحصل 
تعاملات متغیرهــای کلان اقتصادی، 
مانند، نرخ سود، رشد نقدینگی، کسری 
بودجه دولــت و متغیرهایی مانند این 
است. پیش بینی بانک مرکزی برمبنای 
فرض تداوم متغیرهای موثر بر تورم در 
مدل، انجام گرفته اســت.  لذا، تورم، به 
معنی افزایش مداوم قیمت سبد کالاها و 
خدمات در اقتصاد را نمی توان به صورت 
دســتوری کاهش و یا افزایــش داد. اما 
تورم را می تــوان با تغییــر متغیرهای 
کلان سیاســت گذاری اقتصادی، مانند 
نرخ سود سیاســت گذاری، یا تغییرات 
در عملیــات بازار باز، یا تغییر ســاختار 
بودجه و میزان تامین مالی کسر بودجه 
با اســتفاده از اوراق و مانند آن، کنترل 

کــرد.« به بیــان دیگــر، صحبت های 
رئیس کل تاییدی بر این موضوع اســت 
که بانک مرکزی، قرار اســت با ابزارهای 
سیاست گذاری نرخ تورم را کنترل کند، 
نه با تاکید بر قیمت گذاری دستوری در 

جهت مقابله با تورم. 
 او در بخش دیگری از صحبت های خود 
هدف گــذاری تورمی را یک ســازوکار 
مدرن سیاســت گذاری پولی و راهبرد 
جاافتاده در بانک های مرکزی دنیا در ۳ 
دهه گذشته معرفی کرد که قرار است در 
ایران نیز این تجربه موفق به کار گرفته 
شــود و با بازتعریف رابطه بانک مرکزی 
و دخــل و خــرج دولت، بــه تدریج از 
شرتورم مزمن خلاص شویم.  رئیس کل 
بانک مرکــزی وظایف بانــک مرکزی 
در این راســتا را این گونــه توضیح داد: 
»بانک مرکزی با نظارت شــدید ودقیق 
بر ترازنامه بانک هــا، ناترازی بانک ها را 
کاهش داده و تامین ثبات بازار ارز را نیز 

ادامه خواهد داد. 
نرخ سود و دالان سودبازار بین بانکی نیز 
چنان تنظیم خواهد شد که همزمان با 
حفظ وضعیت انبساطی سیاست پولی، 
رشد انبساطی پولی کاهش پیدا کند و 
عملا رشد تقاضای کل اقتصاد کنترل و 
نرخ تورم به محدوده هدف نزدیک شود 
و در کانال ۲۲ درصد قرار بگیرد.«  همتی 
در بخش دیگر صحبت های خود بر انجام 
اصلاحات ساختاری در دوره مسوولیت 
او در بانــک مرکزی تاکید کرد و گفت: 
»درشرایط اوج فشار حداکثری تحریم 
وآثار اقتصــادی کرونا انجــام اینگونه 
تحولات ســاختاری وهدف گذاری ها، 
ازسوی خیلی از دوستان،بسیار ریسکی 

تلقی شده است.
 در آن روزهای ســخت تابســتان ۹۷ 
که ایــن مســوولیت را پذیرفتم، تمام 
این مشــکلات قابل پیــش بینی بود، 
بنابرایــن احتمال پیش آمــد این نوع 
ریســک ها را درمسیر خدمت به مردم 
متقبل شدم.« به گفته همتی، رویکرد 
فعال و اطلاع رسانی منظم و مداوم به 
فعالان اقتصادی و در جریان گذاشتن 
آحــاد جامعه از ملزومــات برنامه ها و 

سیاست های بانک مرکزی است.
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سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به اهمیت ویژه موضوع صادرات در سال جهش 
تولید، از تامین مواد اولیــه و قطعات مورد نیاز 
تولید از محل ارز صادراتی خبر داد و گفت: حل 
و فصل مشکلات صادرکنندگان به صورت مورد 
به مورد، از طریق کمیته اقدام صادراتی سازمان 
توســعه تجــارت ایران و رفع مشــکلات کلان 
صــادرات از طریق کارگروه توســعه صادرات با 
حضور دستگاه های اجرایی در حال انجام است.

حســین مدرس خیابانی در جلســه  کارگروه 
توســعه صادرات که با حضور نمایندگان بخش 
خصوصی، بانک مرکزی، گمرک ایران، سازمان 
برنامه و بودجه، دستگاه های نظارتی و وزارت راه 
و شهرسازی برگزار شد، گفت: رایزنی های وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت برای اخذ اختیارات از 
دولت به منظور پیشــبرد اهــداف صادراتی در 
قالب کارگروه توسعه صادرات از جمله ثمره های 
برگزاری مداوم و مرتب جلسات این کارگروه از 
سوی ســازمان توسعه تجارت ایران است که بر 
این اســاس، یکی از برنامه های راهبردی وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت نیز بــر همین محور 

توسعه صادرات قرار گرفته است. 
سرپرســت وزارت صنعت، معــدن و تجارت از 
هدف گــذاری صــادرات غیرنفتی بــه تفکیک 
برش های کشوری، اســتانی  و کالایی خبر داد 
و افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت به دنبال 
این هدف گذاری های کمی اســت تــا بتوان به 
طور مرتــب فاصله عملکــرد از هدف گذاری را 
پایش کرد. وی با بیــان اینکه اهمیت صادرات 
در ســال جاری بسیار فراتر از اهمیت این بخش 

از اقتصاد کشــور در سال گذشته است، تصریح 
کرد: این در حالی اســت که امسال تامین مواد 
اولیه و قطعات و تجهیزات مورد نیاز کارخانجات 
به ارز حاصل از صادرات گره خورده اســت؛  بر 
این اســاس کارگروه های ویژه ای تشکیل شده 
اســت که بتوان ارز حاصل از صــادرات را به ارز 
مــورد نیاز واردات مواد اولیه و تولید، وصل کرد. 
مدرس خیابانی گفت: در کنار سیاســت گذاری 
کلان و حل و رفع مسائل و مشکلات پیش روی 
صادرکنندگان با دســتگاه های اجرایی در قالب 
کارگروه توسعه صادرات، حل و فصل مشکلات 
بنگاهــی نیز به صورت مورد بــه مورد در قالب 
کمیته اقدام صادراتی در دستور کار قرار گرفته 
است که بر این اساس، اتاق های بازرگانی، تعاون 
و اصناف نیز در آن حضور دارند که مشــکلات 
بنگاهی را مرور کرده و چنانچه نســخه در نظر 
گرفته شده برای سایر صادرکنندگان نیز قابلیت 
اجرایی داشته باشد، می توان راهکارهای مرتبط 
بــا آن را اجرایی کرد. مدرس خیابانی گفت: اگر 
واقعا صادرات برای کشور حائز اهمیت است، باید 
تمرکز اصلی آن بر حمایت از واحدهای تولیدی 
بخش خصوصی باشــد؛ در این راستا اتاق های 
تعــاون، بازرگانی و اصناف می توانند در حمایت 
از تشکل ها و اعضای خود پیشگام بوده و حمایت 
از صادرات را شــکل دهند؛ این در حالی اســت 
که همچنان از اتاق های بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران، ایدرو و ایمیدرو انتظار داریم 
تا نمایندگان تام الاختیــار ایران را در بازارهای 
هدف صادراتی فعال کرده و با سیاســت گذاری 
و در کنــار دولــت، کار را پیش ببرنــد. وی به 

ســازمان توســعه تجارت ایران ماموریت داد تا 
مجموعه عملکرد کارگروه توسعه صادرات ایران 
را به لحاظ  گــزارش کارکردی و اهداف کمی و 
محقق شــده، تدوین کرده و به مراجع مختلف 
ارائه دهد. مــدرس خیابانی ادامه داد: مجموعه 
عملکرد سازمان توسعه تجارت ایران باید نحوی 
باشــد که بخش خصوصی حس نکند که دولت 
کنار ایستاده است؛ بلکه باید فضا را برای حمایت 
همه جانبه از بخش خصوصی در حوزه صادرات 
غیرنفتی همــوار کرد؛ این در حالی اســت که 
در سال گذشــته که به مرور فروش نفت ایران 
سخت تر شد، ارزهای حاصل از صادرات غیرنفتی 
کشور را اداره کرد و اکنون هم باید در سال جهش 
تولید، توجه ویژه تری به حوزه صادرات غیرنفتی 
صورت گرفته و مشــکلات از پیش پای فعالان 
اقتصادی برداشــته شود؛ این در حالی است که 
اتاق های بازرگانی و تعــاون نیز باید از صادرات 
و عملکرد صادرکنندگان تحت پوشش خود در 
میــزان ارزآوری و رفع تعهد ارزی گزارش هایی 
را ارائه دهند. سرپرست وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در خصوص تهاتر ارز صادراتی نیز گفت: 
ارز حاصــل از صادرات در اختیــار تامین مواد 
اولیه مورد نیاز تولید قرار گرفته اســت؛ اکنون 
این فرآیند با همکاری بــی نظیر بانک مرکزی 
به نحوی شکل گرفته که صادرکنندگان بتوانند 
با ارائه ارز خــود، در کمترین زمان ممکن رفع 
تعهــد ارزی کرده و در مقابل، واردکنندگان نیز 
بــرای تامین نیازهای ارزی خود برای مواد اولیه 
و قطعات و ماشــین آلات نیز  بــه ارز موردنیاز 

دسترسی بهتری داشته باشند.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد:

تشکيلکارگروهتخصيصارز
دروزارتصمت
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معاون طرح و برنامه وزارت صمت اعلام کرد: 

اولويتگذاریدراحياء
واحدهایصنعتیغيرفعالدرسال۹۹

معــاون طرح و برنامه وزارت صنعت معدن و 
تجارت در نشســت خبری با اصحاب رسانه 
اعلام کرد: امســال اولویت گذاری نخســت 
وزارت صمت در ســرمایه گذاری و هدایت 
ســرمایه گذاران به ســمت صنایع مختلف 
با فعالســازی ۹۸۰۰ واحد صنعتی اســت، 
 در همین راســتا ســال گذشــته بیش از

 ۱۰۰۰ مورد از واحدهای غیرفعال به چرخه 
تولید بازگشتند.

ســعید زرندی در ابتدای ســخنان خود در 
خصوص تمرکز صنایع در ۵ الی ۱۰ ســال 
آینده گفت: تمرکز روی صنایع پیشران در ۹ 
بخش صنعتی پیش بینی شده که در ۵ تا ۱۰ 
ســال باید به این سمت برویم و مزیت های 
تعریف شــده در این صنایع توان جایگزینی 
تولیــدات آنهــا در واردات، ارزش افــزوده 

تولیدات و صادرات بالاتر آنها است.
 صدور 536 جواز تاسیس
 برای استخراج رمزارزها

وی در خصوص رمز ارزها نیز بیان کرد: برای 
صدور جواز تاســیس در حوزه استخراج رمز 
ارزهــا۷۳۳ مورد ثبت نــام کردند که ۵۳۶ 
شرکت جواز تاسیس گرفتند؛ همچنین ۱۰ 
شرکت در حال حاضر در فرایند صدور پروانه 
بهره برداری رمز ارزها هســتند.معاون طرح 
و برنامــه وزارت صمت یادآوری کرد: مبنای 
دادن مجوز به رمز ارزها اســتفاده از داشتن 
حداقــل ۲۵۰ کیلو وات برق صنعتی اســت 

و این شــرکتها باید در محدوده شهرکهای 
صنعتی قرار بگیرند.

 تفویض 7 مورد از اختیارات وزارتخانه
 به خانه های صنعت و معدن در 14 استان

زرندی در خصوص تفویض اختیارات وزارتخانه 
به تشکل های بخش خصوصی و استان ها نیز 
گفت: وزارت صمت موضوع تفویض اختیارات 
به تشــکل ها را با جدیت هر چــه تمام تر از 
سال قبل شروع کرده اســت، چرا که یکی از 
راه هــای برون رفت از وضعیت موجود همین 
تفویض اختیارات اســت.وی ادامه داد: سال 
گذشــته ۷ موضوع به انجمن ها و  تشکل ها در 
سطح استانها تفویض شد و بازخوردها نشانگر 

عملکرد خوب در این حوزه بوده است.
440 میلیون یورو حجم سرمایه گذاری 

خارجی 3 ماهه اول امسال
معاون طرح و برنامه وزارت صمت در خصوص 
جذب سرمایه گذاری خارجی، بیان کرد: در سه 
ماهه امسال ۲۴ مجوز سرمایه گذاری خارجی 
مصوب شــد که رشــد ۱۹ درصدی نسبت به 
مدت مشابه پارسال داشته است.زرندی ادامه 
داد: در این سه ماهه، استان های اصفهان، البرز، 
تهران و سیســتان و بلوچستان مجوز سرمایه 
گذاری خارجی صادر نموده اند.وی با تأکید بر 
اینکه امسال از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور 
برای جذب سرمایه گذاری استفاده می کنیم، 
گفت: حجم سرمایه گذاری خارجی سه ماهه 
امسال ۴۴۰ میلیون یورو بوده است.وی با اعلام 

اینکه هر ســاعت حدود ۶۹ میلیارد تومان به 
حجم نقدینگی کشور افزوده می شود، گفت: 
این حجــم برای تامین نقدینگــی واحدهای 
تولیدی از طریق بازار سرمایه قابل توجه است 
و جذب این رقم به تولید سبب مهار مشکلات 
تورمی آن نیز خواهد شد و قطعا تولید می تواند 
رافع بسیاری از مشکلات مانند بیکاری، جذب 

نقدینگی و ... باشد.
 استفاده قطعه سازان از اوراق گام

 )گواهی اعتبار مولد (
معاون طرح و برنامه وزارت صمت در بخش 
دیگری از سخنان خود صنعت قطعه سازی 
را از اســتراتژیک ترین صنایع کشور دانست 
بیان کرد: با چند اولویت مســایل این حوزه 
را در حال راهبری هستیم.زرندی ادامه داد: 
تامین مالی اواخر سال گذشته خودروسازان 
که به عنــوان مطالبه قطعه ســازان به آنها 
پرداخت شــد در راستای راهبری و حمایت 
از صنعت قطعه سازی کشور بوده است.وی 
همچنین تصریح کرد: استفاده قطعه سازان 
از اوراق گام )گواهی اعتبار مولد( ابلاغی بانک 
مرکزی یکی از راهکارهای حمایت از قطعه 
ســازان اســت.معاون طرح و برنامه وزارت 
صمت در خصوص صدور مجوزها در سه ماه 
امسال بیان کرد: در سه ماهه امسال ۶ هزار 
و ۷۸۳ جواز تاسیس صادر شد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل با صدور ۵ هزار و ۶۶۰ 

مجوز، افزایش ۱۴.۷ درصدی داشت.
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مدرس  خیابانی در نشست بررسی و رفع موانع »جهش تولید« در شرکت ذوب آهن خبر داد:

ممنوعيتصادراتهمهنوعسنگآهن
دکتر غریب پور: خوراک »ذوب آهن اصفهان« طی 5 سال از سه معدن تامین شود

سرپرســت وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت از ممنوعیت صادرات همه نوع 

سنگ آهن خبر داد.
حســین مدرس خیابانی در نشســت 
بررســی و رفع موانع »جهش تولید« 
در شــرکت ذوب آهن اصفهان با بیان 
این مطلب گفت: باید به ذوب آهن به 
عنوان نماد فولاد کشور کمک کنیم؛ 
لذا حفظ جایگاه و ارتقاء این شــرکت 
مهم اســت. وی در ادامــه افزود: باید 
شــرایط صادرات ذوب  آهــن را فراهم 
کنیم تا عدم  النفع دیگر محصولات را 
جبران کند.مدرس  خیابانی با اشاره به 
اقدامات زیست محیطی شرکت  اینکه 
اســت،  قابل تقدیر  اصفهان  ذوب آهن 
تصریح  کــرد: این شــرکت ده ها برابر 
آلودگی؛ فضای سبز ایجاد کرده است. 
وی ادامه داد: بهینه  سازی آب در این 

شرکت نیز قابل  تقدیر است.
سرپرســت وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت اظهارداشــت: صادرات؛ پاشنه 
آشــیل اقتصاد کشور در سال »جهش 
تولید« اســت.وی ادامه داد: شــرکت 

مســئول  موادمعدنــی  تهیه وتولیــد 
»جهــش تولید« در ذوب آهن اســت.
بیان داشت: محدودیت  مدرس خیابانی 
تولیدی  برای همه محصولات  واردات 
داخلــی از جمله محصولات ذوب آهن 
و به ویژه ریل در ســالجاری عملیاتی 

خواهد شد.
پیشنهاد تامین سنگ آهن 

ذوب آهن از 3 معدن
دکتــر خــداداد غریب پــور رئیــس 
هیات  عامل ایمیدرو نیز در این نشست 
گفت: برداشتن موانع بروکراتیک برای 
اصفهان  ذوب آهن  صادرات  تســهیل 
منصفانه و مورد تایید است.وی افزود: 
بــرای رفع مشــکل مــاده اولیه این 
شرکت؛ پیشنهاد ما این است که کل 
نیاز شــرکت ذوب آهن به سنگ آهن 
طی ۵ ســال آینده از طریق ۳ معدن 
چاه گز، مرکزی و سنگان به مقدار ۳ تا 

۴ میلیون تامین شود.
تشکر از مسئولان بابت تامین 

مواداولیه در سال گذشته
مدیرعامل  یزدی  زاده  منصور  مهندس 

شــرکت ذوب آهن اصفهان هم در این 
نشســت با بیان این درخواست که در 
عرضه شمش تحت فشار قرار نگیریم، 
گفــت: همه تــلاش خــود را به کار 
خواهیم بســت تا شمش را به اوراق و 
سازه  های فولادی تبدیل کنیم. وی در 
ادامه افزود: به دنبال افزایش ظرفیت 

واحدها هستیم.
وی همچنین خاطرنشان کرد: سال 
گذشــته نه تنها نیــاز ارزی خود را 
تامین کردیم؛ بلکــه ارز مازاد را به 
بخش  های دیگر دادیــم. وی ادامه 
آقایــان غریب  پــور )رئیس  از  داد: 
هیات عامــل ایمیدرو(، اســماعیلی 
)معاونــت معدنــی و صنایع  معدنی 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت( 
و جعفــری )مدیرعامــل شــرکت 
دلیل  به  موادمعدنــی(  تهیه  وتولید 

تامین مواداولیه تشکر می  کنم.
مدیرعامل شــرکت ذوب آهن اصفهان 
در پایان خواستار شد: ضریب قیمتی 
و ســهمیه مشخص شــود تا بتوانیم 

برنامه  ریزی مناسبی داشته باشیم.
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دکتر پارسا رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور تشریح کرد:

نحوهاعمالمعافيتمالياتیصادرکنندگانو
استردادمالياتبرارزشافزودهکالاهایصادراتی

رئیس  کل سازمان امورمالیاتی کشور با صدور دستورالعملی 
نحوه اعمال معافیت مالیاتی صادرکنندگان و استرداد 

مالیات بر ارزش افزوده کالاهای صادراتی آنها در 
عملکرد سال ۹۸ را ابلاغ کرد.

به گزارش رسانه مالیاتی ایران؛ دکتر امیدعلی 
پارسا در این دســتورالعمل عنوان داشته 
است: بر اســاس جزء )۱( بند )ک( تبصره 
شــش قانون بودجه ســال ۹۹ کل کشور؛ 
هرگونه نرخ صفــر و معافیت  های مالیاتی 
برای درآمدهای حاصــل از صادرات کالا و 

خدمات از جمله کالاهای غیرنفتی، موادخام 
و همچنین اســترداد مالیات و عوارض موضوع 

ماده )۱۳( قانون مالیــات بر ارزش افزوده در مواردی 
که ارز حاصل از صادرات طبق مقررات اعلامی بانک  مرکزی 

به چرخه اقتصادی برگردانده نشــود؛ برای عملکرد سال های ۹۸ و 
۹۹ قابل اعمال نیست.وی همچنین تاکیدکرده است: صادرات محصولات کشاورزی 
و خدمات فنی - مهندســی از شمول شروط این حکم مستثنی بوده و مدت زمان 
اســترداد مالیات و عوارض ارزش افزوده موضــوع ماده )۳۴( قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقاء نظام مالی کشور از طرف سازمان امور مالیاتی »یک ماه« از تاریخ 
ورود ارز به چرخه اقتصادی کشور مطابق مقررات یاد شده است.رئیس کل سازمان 
امور مالیاتی کشــور عنوان داشته اســت: در مورد آن دسته از مؤدیانی که فعالیت 
اقتصادی آنها طی سال های ۹۷ و ۹۸ توأما صادرات کالاوخدمات به خارج از کشور و 
خرید وفروش داخلی بوده و به استناد اطلاعات موجود در سامانه »استعلام برگشت 
ارز حاصل از صادرات« نســبت به رفع تعهد ارز حاصل از صادرات ســال ۹۷ و ۹۸ 
اقدام نکرده اند؛ استرداد اضافه پرداختی و عوارض ارزش  افزوده قطعی شده مربوط به 

خریدوفروش داخلی بلامانع است.
دکتر پارســا تصریح  کرده است: هنگام رســیدگی به پرونده مالیات بر ارزش افزوده 
دوره های مالیاتی رســیدگی نشده و یا رسیدگی شــده و استرداد نشده مربوط به 
دوره های مالیاتی سال ۹۷ و همچنین دوره های مالیاتی سال ۹۸ صادرکنندگان از 
ابتدای سالجاری؛ در صورت عدم رفع تعهد ارزی و عدم برگشت ارز حاصل از صادرات 
به چرخه اقتصادی کشور حسب مورد طی سال  های فوق  الذکر طبق مقررات اعلامی 
بانک مرکزی آن بخش از مالیات و عوارض ارزش افزوده پرداختی بابت صادرات کالاها 
و خدمات به خارج از کشور مربوط به دوره  های مالیاتی مزبور؛ قابل پذیرش به عنوان 
اعتبار مالیاتی نبوده و به تبع آن قابل تهاتر و اســترداد نخواهد بود.وی تاکید کرده 
اســت: صرفا دوره  های مالیاتی رسیدگی نشده و یا رسیدگی شده و استرداد نشده 
مربوط به دوره های مالیاتی سال ۹۷ تا تاریخ لازم  الاجرا شدن قانون بودجه سال ۹۸ 
مشمول حکم جزء )۱( بند )ج( تبصره )۸( قانون بودجه سال ۹۸ کل کشور بوده و 
حکم موصوف قابل تسری به دوره های مالیاتی سال ۹۷ آن دسته از صادرکنندگان 
کالا و خدمات که قبل از لازم الاجراء شــدن قانون یاد شــده؛ رسیدگی و مالیات و 
عوارض ارزش افزوده استرداد شده و همچنین دوره های مالیاتی سنوات قبل نیست.

رئیس کل سازمان امورمالیاتی کشور تصریح  کرده است:از آنجایی که حسب مقررات 
اعلامی توسط بانک مرکزی حداکثر زمان رفع تعهد ارزی تمامی صادرات انجام شده در 
سال ۹۷ حداکثر تا پایان دی ماه ۹۸ بوده است؛ بنابراین ادارات امور مالیاتی باید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ اعلام فهرست توسط بانک مرکزی در سامانه مربوط در خصوص 

صادرکنندگانی که بابت صادرات در ســال ۹۷ رفع تعهد 
ارزی کرده و در صورت درخواســت استرداد از سوی 
مؤدی طبق مقررات از جمله رعایت بخشــنامه 
شماره ۶۳/۹۵/۲۰۰ مورخ ۹۵/۹/۳۰ نسبت به 
استرداد مالیات و عوارض ارزش افزوده اقدام 
کنند.دکتر پارســا همچنین در خصوص 
نرخ صفــر و معافیت هــای مالیاتی برای 
درآمدهای حاصل از صادرات کالا و خدمات 
از جمله کالاهای غیرنفتــی و موادخام به 
صادرکنندگان در عملکرد ســال ۹۸ عنوان 
داشــته اســت: از آنجایی که حسب مقررات 
اعلامی توســط بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران حداکثر زمان رفع تعهد ارزی صادرات در سال ۹۸ 
حداکثر تا پایان تیرماه ۹۹ است؛ صرفا صادرکنندگانی که کالا 
و خدمات خود را در سال ۹۸ به خارج از کشور صادر و در مهلت تعیین 
شــده و طبق جدول مندرج در مقررات اعلامی توســط آن بانک نسبت به برگشت 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشــور در سال مزبور اقدام کرده باشند؛ با 
رعایت سایر مقررات مشمول بهره  مندی از نرخ صفر مالیاتی موضوع ماده )۱۴۱( قانون 
مالیات  های مستقیم مصوب ۳۱ تیر ماه ۹۴ خواهند بود.وی خاطرنشان کرده است: 
صادرکنندگان کالا و خدماتی که طی سال های ۹۷ و ۹۸ حسب اعلام بانک یاد شده 
بیش از ۷۰ درصد تعهد ارزی خود را رفع کرده اند؛ با رعایت ســایر مقررات مشمول 
نرخ صفر مالیاتی موضوع ماده مذکور خواهند بود. دکتر پارســا عنوان داشته است: 
صادرکنندگان کالا و خدماتی که طی سال های ۹۷ و ۹۸ حسب اعلام آن بانک کمتر 
از ۷۰ درصد تعهد ارزی خود را رفع کرده اند؛ با رعایت سایر مقررات متناسب با عملکرد 
اعلامی از سوی بانک فوق مشمول بهره  مندی از نرخ صفر مالیاتی موردنظر خواهند 
بود. همچنین صادرکنندگان کالا و خدمات که در سال ۹۷ حسب اعلام بانک مذکور 
تعهد ارزی خود را رفع نکرده اند؛ مشمول بهره مندی از نرخ صفر مالیاتی موضوع ماده 
)۱۴۱( قانون موردنظر نخواهند بود.لازم به ذکر است حسب بسته سیاستی چگونگی 
رفع تعهد ارزی صادرات سال ۹۷ ابلاغ شده توسط بانک مرکزی جمهوری اسلامی؛ 
ارزش کالاهای صادراتی طی ســال ۹۷ به کســر ۲۰ درصد ارزش گذاری کالاهای 
صادراتی مندرج در پروانه گمرکی مبنای محاسبه میزان تعهد ارزی بوده است، اما در 
بسته سیاستی چگونگی رفع تعهد ارزی صادرکنندگان سال ۹۸ کاهش ۲۰ درصد 
مذکور حذف شده است؛ لذا مبنای محاسبه میزان تعهد ارزی صادرکنندگان ارزش 
کالاهای صادراتی مندرج در پروانه گمرکی اســت.دکتر پارسا عنوان داشته است: از 
آنجایی که مالیات و عوارض ارزش افزوده پرداختی بابت خرید کالاها و خدمات صادر 
شــده به خارج از کشور مربوط به دوره های مالیاتی سال های ۹۷ و ۹۸ که در اجرای 
جزء )۱( بند )ج( تبصره )۸( قانون بودجه سال ۹۸ کل کشور به دلیل عدم رفع تعهد 
ارزی و عدم برگشــت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور طی سال های 
مذکور به عنوان اعتبار مالیاتی قابل پذیرش نبوده و به تبع آن تهاتر و استرداد نشده و 
با توجه به اینکه موضوع منطبق با تبصره )۵( ماده )۱۷( قانون مالیات بر ارزش افزوده 
نیســت؛ بنابراین جزو هزینه های قابل  قبول مالیات های مستقیم محسوب نخواهد 
شد.وی همچنین یادآورشده است: در حال حاضر امکان استعلام برگشت ارز حاصل 
از صادرات و میزان رفع تعهد ارزی از طریق مراجعه به ســامانه عملیات الکترونیک 

سازمان امورمالیاتی کشور به نشانی tax.gov.ir فراهم است.
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لاهوتی، رئیس کنفدراسیون صادرات ایران تشریح کرد:

جزئياتهفتمصوبهارزیشورایگفتگو

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران با اشاره به 
تصویب هفت پیشنهاد ارزی اتاق بازرگانی در 
شورای گفتگو؛ جزئیات این مصوبات و روند 

قانونی تصویب آنها را تشریح کرد.
محمد لاهوتی درباره مصوبات ارزی شورای 
گفتگو و اینکه پروسه قانونی برای تصویب این 
مصوبات چگونه است؟ گفت: وزیر اقتصاد در 
جلســه قبلی شورای گفتگو به طور مشخص 
به کنفدراسیون صادرات ایران ماموریت داد 
تا راهکارهای پیشــنهادی خود را برای رفع 
مشکلات فعالان اقتصادی در حوزه صادرات 
مطرح کند. در همین راستا در جلسه اخیر از 
ســوی اتاق بازرگانی ۹ پیشنهاد ارزی مطرح 
شد که هفت مورد آن به تصویب اعضای شورا 
رســید.وی افزود: با توجه به ۳ جلسه ای که 
در ماه گذشته داشــتیم؛ به یک جمع بندی 
رسیده و با برخی از نهادهای دولتی هم پیش 
جلســه ای داشــتیم که در برخی از بخش ها 
نظرات مثبــت و در برخی مــوارد دیگر هم 

نظرات منفی بود.
 روند قانونی تصویب مصوبات

 شورای گفتگو
رئیس کمیسیون تســهیل تجارت و توسعه 
صادرات اتاق تهران تاکیدکرد: با وجودی که 
این هفت بند در جلسه اخیر شورای گفتگو به 
تصویب رسید، اما این موضوع به منزله اجرایی 
شدن آنها نیست و باید روند قانونی آن برای 

اجرا طی شود.در اولین بند از این پیشنهادها 
آمده است که رفع تعهد ارزی از ۳۱ تیر به ۳۱ 
شهریور تمدید شود و هر تصمیمی که برای 
سال ۹۸ گرفته شده  است؛ برای سال ۹۹ نیز 
اجرا شود تا صادرکننده تکلیف خود را بداند. 
حل مشکل پایه های صادراتی که طبق قانون 
گمرک بر اســاس فرمولی مشــخص تعیین 

می شود؛ بند دوم این پیشنهادها بود.
سومین پیشنهاد نیز این بود که برای صادرات 
ماننــد کارت های بازرگانــی جدیدالصدور 
سطح بندی شود. این بند با نظر اعضای شورا 
به این شکل اصلاح شد که برای کارت های 
بازرگانــی جدیدالصدور کــه قصد صادرات 
دارند؛ در نوبت اول ســقف تعیین شود و اگر 
رفع تعهد صورت گرفت؛ سقف تعیین شده 
حذف شود.در ادامه این پیشنهاد مطرح شد 
بــرای اثبات اهلیت صادرکننــدگان واقعی 
عضویت در تشــکل های ملی که در اتاق ها 
ثبت شــده اند؛ دنبال شــود. بنابر پیشنهاد 
اعضای شورا قرار شد برای کارت اولی هایی 
که به عضویت تشــکل ها در می آیند؛ سقف 
تعیین شده برای صادرات این افراد دو برابر 
خواهد بود.موضوع بعدی مربوط به بالا بردن 
ارزش ارزهــای صادراتی بود با این مضمون 
که بانک مرکزی در راستای تشویق به تزریق 
بیشــتر ارزهای حاصل از صادرات به سامانه 
نیما؛ ارزهای صادراتی را درصدی بالاتر از نرخ 

ارز در سامانه نیما )به عنوان نرخ ترجیحی( 
خریداری کند.تســهیل فرآینــد واردات در 
مقابل صادرات تسهیل پیشنهاد بعدی بود که 
در این جلسه مطرح شد. اینکه صادرکنندگان 
بتوانند به صورت اختیاری یکی از راهکارهای 
چهارگانــه مورد تائیــد بانک مرکزی را برای 
بازگشت ارز در نظر بگیرند. )عرضه ارز حاصل 
از صادرات در سامانه نیما و یا ارائه به صورت 

اسکناس، واردات در مقابل صادرات و ...(
موضوع دیگر مربوط به تامین ارز برای واردات 
از محل ارز صادراتی بــود. با این ترکیب که 
حــدود ۱۰ میلیــارد دلار از ارزش صادرات 
بــه بخش خصوصی واقعــی اختصاص دارد. 
پیشــنهاد شــده بود که ارز موردنیاز واردات 
کالاهــای مجاز دارای اولویت تا ســقف ۱۰ 
میلیــارد دلار تنها از محل صادرات غیرنفتی 
تامین شــود تا رونــد واردات در این بخش 
ســرعت بگیرد.عضو شــورای گفتگو با بیان 
اینکــه روند قانونی اجرایی شــدن مصوبات 
شورای گفتگو ســه حالت دارد، توضیح داد: 
حالت اول این اســت که این مصوبات توسط 
شــورا به هیات دولت فرســتاده می شــود و 
هیات وزیران درباره آن تصمیم گیری خواهد 
کرد یا توسط وزیر اقتصاد، وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و رئیس کل بانک مرکزی در کمیته 

ماده ۲ مطرح خواهد شد.
وی ادامه داد: حالت سوم نیز آن است که این 
پیشنهادات توسط یکی از وزرا در شورایعالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا مطرح شده و 
در آنجا درباره آن تصمیم گیری کنند. البته 
تائید در شــورای گفتگو به منزله تصویب 
برای اجرایی شدن نیست و باید روند قانونی 
آن طی شــود.رئیس کنفدراسیون صادرات 
درباره دو مورد باقیمانده از پیشنهادات ارزی 
اتــاق بازرگانی نیز گفت: یکــی از این موارد 
ورود موقت و دیگری واردات بدون انتقال ارز 
برای واحدهــای تولیدی بود که وزیر اقتصاد 
خواستار آن شد تا جلســات دیگری در این 
خصوص بیــن نماینــدگان بانک مرکزی و 
محمدعلی دهقان دهنوی معاون وزیر برگزار 
شده و به راه  حلی منطقی درباره آنها برسیم.
لاهوتی همچنین در خصوص استرداد مالیات 
بر ارزش افزوده نیز اظهارداشــت: مقرر شده 
است تا بانک  مرکزی گزارشات رفع تعهد ارزی 
خود را به صورت ماهانه برای سازمان مالیاتی 

ارسال کند.
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فلاح، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل سازمان بورس واوراق بهادار:

چهارمينجشنوارهملی»بورسورسانه«
کليدخورد

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
بورس واوراق بهادار با اعلام آغاز پذیرش آثار 
در چهارمین جشــنواره ملی بورس ورســانه 
گفت: خوشبختانه در دوره های قبلی استقبال 
خوبی از این جشنواره به عمل آمده است و با 
توجه به فضای کنونی جامعه؛ انتظار می رود 
که اصحاب قلم در این جشنواره حضور خوبی 

داشته باشند.
یاســر فــلاح ابراز داشــت: رســانه ها نقش 
بی بدیلــی در هدایت افکارعمومــی دارند و 
ایــن مهم در بازار ســرمایه که فضای تبادل 
اطلاعات در آن بســیار قوی اســت؛ اهمیت 
ویــژه ای دارد. رســانه ها همچنین در مقوله 
توسعه فرهنگ ســهامداری و آموزش اصول 
فعالیت در بازارهای مالی جایگاه مهمی دارند. 
از این رو ســازمان بورس واوراق بهادار از چند 
سال پیش اقدام به راه اندازی جشنواره ای بین 
خبرنگاران و کسانی که در رسانه ها دست به 
قلم می شوند؛ کرده است.وی همچنین عنوان 
داشت: سال گذشته به منظور آشنایی بیشتر 
اصحاب رسانه با این جشنواره ملی سفرهایی 
با کمک ادارات کل ارشاد اسلامی به تعدادی از 
استان های کشور انجام شد که مورد استقبال 
زیادی قــرار گرفت. در این ســفرها پس از 
معرفی ابعاد جشــنواره ملی بورس ورســانه؛ 
بسیاری از خبرنگاران برای تعمیق دانش خود 
در حوزه بازار سرمایه تقاضای برگزاری دوره 
آموزشــی ویژه خبرنــگاران را ارائه دادند که 

دوره های آموزشــی مربوطه نیز سال گذشته 
برپا شــد.رئیس شورای اطلاع  رســانی بازار 
سرمایه گفت: تقویت زمینه  های اطلاع رسانی 
مناسب برای افزایش سواد مالی جامعه، ارتقاء 
فرهنگ ســرمایه گذاری بر پایــه ارزش های 
اســلامی – ایرانی در کشور، تجلیل از نقش 
خبرنگاران و صاحبان آثار رسانه ای در نقادی و 
هم افزایی حوزه های مالی و سرمایه ای کشور و 
استعدادیابی در بین جامعه خبری و شناسایی 
خبرنگاران علاقه مند به مفاهیم بازار سرمایه 
از جمله اهداف این جشنواره است.وی افزود: 
محورهایی که علاقه مندان می توانند آثار خود 
را با در نظرداشــتن آن برای جشنواره ارسال 
کنند؛ شامل آزادسازی سهام  عدالت و افزایش 
نقش مــردم در اداره امور اقتصادی کشــور، 
نقش بازار سرمایه در تامین مالی بنگاه ها، اثر 
متقابل بازار سرمایه و کسب وکارهای نوین در 
رشد اقتصادی کشور، نقش بورس های کالایی 
در شفافیت اقتصادی و جلوگیری از انحصار، 
چگونگی توســعه فرهنگ سهامداری در افق 
پیش روی بازار سرمایه، نحوه اثرگذاری بازار 
ســرمایه در حمایت از رونق تولید و جهش 
تولید و تاثیر توســعه ابزارها و نهادهای مالی 
در افزایش کارایی بازار ســرمایه است.فلاح 
همچنیــن با اشــاره به قالب هــای دریافت 
آثــار در این جشــنواره عنوان داشــت: این 
جشنواره شامل دو بخش رسانه های مکتوب 
و دیجیتال و دیداری و شنیداری است که در 

بخش رسانه های مکتوب و دیجیتال ۵ قالب 
وجــود دارد. این قالب ها »خبر«، »گزارش«، 
»گفت وگــو«، »تیتر«، »یادداشــت، مقاله و 
سرمقاله« را در برمی گیرد. بخش دوم شامل 
برنامه های رادیویــی، تلویزیونی، اینترنتی و 
شــبکه اجتماعی اینســتاگرام می شود. وی 
افزود: جایزه ویژه این جشــنواره به موضوع 
»نحوه اثرگــذاری بازار ســرمایه در تحقق 
شعار جهش تولید« و »نقش سهام عدالت در 

عمومی کردن اقتصاد« تعلق خواهد گرفت.
مدیرعامل شرکت اطلاع رســانی و خدمات 
بورس با اشاره به این موضوع که آثار ارسالی 
می توانند بــه زبان های رایــج بین المللی یا 
منطقــه ای ارائه شــوند، گفــت: داوری این 
جشنواره همانند گذشته توسط متخصصان 
حوزه های علــوم   ارتباطات و علــوم مالی و 
بــه صورت مســتقل انجام و در هــر یک از 
محورهای فوق به سه نفر برتر جوایز ارزنده ای 
اهداء خواهد شد.وی با  اشاره به الکترونیکی 
بودن شــرکت در این جشنواره از اولین دوره 
آن افــزود: علاقه مندان می تواننــد تا تاریخ 
۲۰ تیرماه برای شــرکت در این جشنواره به 
نشانی festpress.ir مراجعه کنند.سومین 
جشنواره ملی »بورس و رسانه« سال گذشته  
میزبان ۸۲۰ اثر از رسانه  های مختلف مکتوب، 
دیداری و شــنیداری بــود و طی آن بیش از 
۲۰۰ خبرنــگار، گزارشــگر ، مقاله نویس و 

یاداشت نویس به رقابت پرداختند.
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دهــم تیرمــاه در تقویم رســمی 
کشــورمان بــه  عنــوان روز ملی 
»صنعت ومعدن« ثبت  شده است؛ 
روزی که یادآور حضور کارآفرینان 
مبتکر ایرانی در عرصه ای است که 
بخش بزرگی از تولید و ارزش افزوده 
اقتصــاد ملی حاصــل وجودی آن 
اســت؛ روز مــردان و زنانی که در 
ســنگر کار و تــلاش حافظ عزت، 
اقتدار و اســتقلال ایران اســلامی 

هستند.
ایــن روز فرصتی اســت تا ضمن 
بزرگداشت و معرفی دستاوردهای 
یکــی از مهمتریــن بخش هــای 
اقتصادی کشور که نماد پیشرفت، 
توســعه و روابــط کارفرمایــی در 
دنیــای جدید اســت؛ بــر نقش 
کلیــدی گســترش مــراودات دو 
حوزه بانک وصنعت به  عنوان عامل 
محرکــه اقتصــاد مولــد و راه حل 
بسیاری از مشکلات مبتلابه جامعه 

تأکید شود.
به  واقع بخــش صنعت ومعدن و در 
مجموع توســعه صنعتــی در ذات 
خود علاوه بر دانش، فناوری، تلاش، 
کوشش و ابتکار؛ به سرمایه گذاری 
هم نیاز دارد و این موضوع در حیطه 
وظایف سیستم بانکی کشور است 
که با تجهیــز و تخصیص اعتبارات 

کافی زمینه این مهم را فراهم آورد. 
توســعه صنعت عامل و پیش نیاز 
توسعه در همه بخش های اقتصادی 
کشور است و »بانک« به  عنوان عامل 
تأمین اعتبــارات لازم فعالیت های 
اقتصادی نقشی بی بدیل در توسعه 
صنعتی کشور ایفاء می کند. افزایش 
کمی وکیفــی تولیــد و صــادرات 
کالا وخدمــات، تحقــق اقتصــاد 
متنــوع و متکی بــر منابع دانش و 
آگاهی و فناوری نوین، پشــتیبانی 
از کارآفرینی و نوآوری و همچنین 
توســعه و هم افزایی و گســترش 
فعالیت های اقتصادی واجد مزیت 
نســبی از جمله توســعه خدمات 
مهندسی و در نهایت توسعه پایدار 
و همه جانبه محصول همکاری دو 
نهاد صنعت و بانک به شمار می آید.
از ایــن رو بانک توســعه تعاون که 
وظیفه ذاتی آن تجهیز ســرمایه و 
اعتبارات کارگشا و لازم بخش های 
مولد اســت؛ به  عنــوان تنها بانک 
تخصصــی بخش مردمــی تعاونی 
کشور در هر شــرایطی و از جمله 
در وضعیت موجود ناشی از اعمال 
تحریم های ظالمانه و شیوع بیماری 
همه گیر که باعث بروز مشــکلاتی 
برای بنگاه های تولیدی شده است؛ 
بی تردید تمامی مســاعی، توان و 

قابلیت هــای حمایتی خــود را به 
 منظور فراهم کردن امکان فعالیت 
کیفی تر و در همه حوزه های اقتصاد 
مطابق اهداف ترســیمی در سطح 

کشور به کار خواهد گرفت.
بانک توســعه تعاون بــا عنایت به 
شرایط حساس کنونی و با تشکیل 
کارگــروه »جهش تولید« در اولین 
روز کاری سالجاری و تدوین راهبرد 
هفت ماده ای ســال ۹۹ خود که در 
بند ســوم آن آمده است »استمرار 
بــر اجرا و حمایت از طرح های ملی 
با نگاه ویژه به بنگاه های تولیدی« 
بر پشتیبانی مستمر خود از بخش 
صنعت ومعــدن کــه متولی عمده 
بنگاه های تولیدی کشــور اســت؛ 

تأکید می کند.
در اینجــا دهــم تیرمــاه روز ملی 
»صنعت ومعــدن« را بــه حضــور 
تمامی دست اندرکاران و دلسوزان 
این بخش به  ویژه صنعتگران مبتکر 
و کارآفریــن تبریک عرض می  کنم 
 و امیــدوارم با تــلاش و هم افزائی 
تمامی عزیزان و دســت اندرکاران 
بخش های مختلف اقتصادی کشور 
و با استعانت از خداوند قادر و متعال 
در مســیر توســعه و اعتلای ایران 
اســلامی توفیقات بیــش  از پیش 

حاصل شود.

نقشکليدیگسترش
مراوداتوحوزهبانکوصنعت
بهعنوانعاملمحرکهاقتصادمولد

حجت الله مهدیان، مدیرعامل بانک توسعه تعاون
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رئیــس هیات  مدیــره و مدیرعامــل 
صنــدوق ضمانت صــادرات ایران با 
تبریک به مناسبت فرارسیدن روز ملی 
»صنعت ومعــدن« گفت: دهم تیرماه 
مصادف با روز ملی »صنعت ومعدن«؛ 
روز تجدید عهد و پیمان دولت و ملت 
با جهادگران عرصــه صنعت ومعدن 

کشور است.
به گــزارش روابط عمومــی صندوق 
ضمانت صادرات ایران؛ افروز بهرامی 

در این یادداشت آورده است:
روز ملــی »صنعت ومعــدن« که روز 
تجدید عهــد و پیمان دولت و ملت با 
جهادگران عرصه صنعت ومعدن کشور 
است را به همه تلاشگران، کارآفرینان، 
مدیران و کارکنان این عرصه تبریک 
می  گویم و از تلاش ســتودنی مردان 
و زنانی که در ســنگر جهاد اقتصادی 
استوا رانه، عزت و اقتدار ایران اسلامی 
را ســرلوحه امور خویش قرار داده اند؛ 

تقدیر و تشکر می  کنم.
روز ملی »صنعت ومعــدن« فرصتی 
است تا با تبیین و معرفی دستاوردهای 
صنعتی ومعدنی کشور عزیزمان ایران؛ 
نقش کلیدی این دو حوزه را در اقتصاد 
و تحقــق اهــداف بلندمدت کشــور 
یادآور شویم. عرصه ای که تلاش های 
پولادین؛  غیورمردان  تحسین برانگیز 
چرخ  های موتورپیشــرفت کشــور را 

به حرکــت درآورده و با عزمی ملی و 
مدیریتی جهادی به پیش می  رود.

تردیــدی نیســت کــه تکیــه بــر 
توانمندی های صنعتی ومعدنی و زبدگی 
و پختگی نیروی انسانی از اساسی ترین  
عناصر جریان توسعه اقتصادی محسوب 
می شود. مجموعه ذخایر معدنی غنی و 
قابلیت های صنعتی بالای کشــورمان 
در کنار نیروی  انســانی توانمند نه تنها 
به لحــاظ کمی وکیفی روند صعودی را 
در تولید منجر شــده است؛ بلکه سهم 
صادراتی بیشتر و ارزش افزوده بالاتری 
را نیز برای کشــور به ارمغــان آورده و 
جایگاه ایران اســلامی را در منطقه و 

جهان پایدار و مستحکم کرده است.
بهره   مندی از هوشمندی و خلاقیت؛ 
شاه  کلیدی است که درهای موفقیت 
و پیشــرفت را در برابــر عزم راســخ 
حماسه  ســازان عرصه صنعت ومعدن 
گشــوده و هدایت گر قطار پیشرفت و 
توسعه در مسیر صحیح آن بوده است.
بزرگداشت روز ملی »صنعت ومعدن« 
مجالی اســت تــا در پرتــو منویات 
سیاســت های  مقام معظم رهبــری 
اقتصادمقاومتــی را چراغ راه خویش 
قــرار داده و با همــکاری و همراهی 
بخش دولتی و خصوصی و با  عزم ملی 
و مدیریت جهادی در راستای تحقق 
شــعار »جهش تولیــد« گام برداریم 

و در ایــن راه با تدبیــر و برنامه ریزی؛ 
مکانیزم های مناسبی را برای استفاده 
از ظرفیت ها در شرایط خاص کشور- 
کــه تحت  تاثیر تحریم هــای ظالمانه 
آمریکا قــرار داریم- طراحی و تدوین 
کنیم و اصلاحــات لازم را در حیطه 
عملکردها به انجام رســانیم. فراموش 
نکنیم که راه مقاومت اقتصادی از معبر 
درایت، تدبیر، عقل و منطق می گذرد 
و در این مســیر باید حســاب شده با 

تحریم های ظالمانه مقابله کرد.
روز »صنعت ومعدن« زمانی اســت تا 
ضمن ارج نهادن به تلاش های بی وقفه 
و خستگی ناپذیر تلاشگران این عرصه؛ 
مسیر خویش را با تأسی از سیاست های 
دولت تدبیروامید برای کسب پیشگامی 
در تحولات شتابنده بین المللی هموار 
کنیم و بــا اســتعانت از خداوند قادر 
متعال آغازگر فصل نوینی باشــیم که 
اعتلای ایران اســلامی و شــکوفایی 
اقتصاد و تجارت از ثمرات شــیرین آن 
باشد.وظیفه خود می دانم به نمایندگی 
از خانواده صنــدوق ضمانت صادرات 
ایــران روز ملــی »صنعت ومعدن« را 
به همــه کارآفرینــان، صنعتگران و 
صادرکننــدگان تبریک عرض کرده و 
بار دیگر آمادگی این مجموعه را برای 
حمایت همه جانبه از فعالان این حوزه 

اعلام کنم.

روزملی»صنعتومعدن«
روزتجديدپيمانباجهادگران
اينعرصهاست

افروز بهرامی، مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران
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مستوفی عضو هیات نمایندگان اتاق ایران مطرح کرد:

پيچتندشارژمالیمعادن

تامین مالی بنگاه های اقتصادی به  ویژه صنایع 
معدنی یکی از بزرگ ترین دغدغه های محیط 
کسب  وکار است. تسهیلات دهی با سود بالا، 
مشکلات درون سیســتمی و ورشکستگی 
بانک ها، نبود بانکداری گســترده مخصوص 
بنگاه هــا به خصوص کوچک و متوســط ها، 
باعث شده شــبکه بانکی کشور در شرایط 
موجود نتوانــد به خوبی بنگاه ها و طرح های 
معدن و صنایع معدنی را شــارژ مالی کند. 
از سوی دیگر نبود بانک های توسعه ای بزرگ 
فعال در بخش معــدن، یکی از چالش های 

بزرگ تامین مالی این بخش است.
سیاست گذاران برای حل چالش تامین منابع 
معدنی دستورالعمل هایی  مالی شرکت های 
در نظــر گرفته انــد، اما به نظر می رســد با 
توجــه به حجم بالای نقدینگــی مورد نیاز 
بنگاه های اقتصادی کوچک و بزرگ معدنی، 
روش هــای تامین مالی محدود نتوانســته 
کارگشا باشد. مدیران بنگاه های معدنی هم 

دائما از ناکارآمدی سیستم بانکی در تامین 
نقدینگی می گویند و معتقدند این روش به 
تنهایی برای تامین نقدینگی کافی نیســت 
و باید روش های بیشــتر و بهتری جایگزین 
روش های ناکارآمد سنتی شود. این گلوگاه ها 
در حالــی برای شــارژ مالــی فعالیت های 
اقتصــادی معضــل ایجاد کرده که شــیوع 
ویروس کرونا در چندوقــت اخیر منجر به 
تعطیلی موقت بسیاری از بخش های معدن 
و صنایع معدنی کشور شــده است. در این 
بین تقاضا برای محصولات معدنی در بازار به 
شدت کاهش یافته و صادرات مواد معدنی نیز 
به دلیل بسته شدن مسیرهای تجاری به دلیل 
رعایت پروتکل های بهداشتی و کنترل شیوع 
کرونا روند رو به افتی را طی می کند. در این 
میان تحریم ها و محدودیت های بین المللی 
برای جذب ســرمایه خارجی هم، داستانی 
تکراری است که بخشی از دلایل عدم جذب 
منابع مالی خارجی برای طرح ها و پروژه های 

معدنی را روایت می کند.
حــال معــدن و صنایع معدنــی در چند 
ضلعی بحران زای »فشار تحریم ها«، »افت 
محســوس تقاضا و فــروش محصولات«، 
»ناکارآمدی سیســتم بانکــی و روش های 
سنتی تامین منابع مالی« و البته »مهمان 
تازه وارد این روزها یعنی کووید-۱۹« گرفتار 
شده اســت. این چالش ها در حالی مطرح 
اســت که لیدرهای معدن و صنایع معدنی 
کشــور به فکر اکتشــافات جدید هستند 
تشــکیل کنسرســیوم هایی متشکل  با  و 
از بخش خصوصــی و دولت تــلاش دارند 
ســرمایه های مورد نیاز بخش های مختلف 
اکتشــاف و اجــرای طرح های توســعه ای 
بخش های مختلف معدن و صنایع معدنی 
را تامین کنند. اما چگونــه؟ آیا می توان با 
روش های سنتی تامین مالی را از کانال های 
بانکی ادامه داد؟ چاره کار چیســت؟فریال 
مستوفی معتقد است یک تناسب منطقی 



29

99
اد 

رد
- خ

  4
9  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

بین حجم ســرمایه گذاری و میزان ذخایر 
معدنی در کشورمان وجود ندارد. به اعتقاد او 
تاثیر رشد معدن بر رشد اقتصادی به مراتب 
به صورت غیرمستقیم بیشــتر از تجارت و 
صنعت است به این دلیل که معدن و صنایع 
معدنی اشــتغال پایدار هم ایجاد می کنند. 
رئیس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق ایران 
در گفت وگو بــا »خبرنگار ما« افزود: حوزه 
معدن مثل ســایر حوزه های اقتصادی طی 
ســال های اخیر به دلیل مشــکلات تحریم 
و محدودیت هــای بین المللــی در بخش 
زیرســاخت ها با چالش هایی روبه رو شــده 
اســت. در حــال حاضر هم کرونــا به این 
مشــکلات دامــن زده اســت. کرونا حتی 
اقتصاد کشورهای پیشرفته ای که وضعیت 
اقتصادی خوبی داشتند را به رکود کشانده 
است. این در حالی است که گفته می شود 
این رکــود فراگیرتر از رکود ســال ۱۹۳۰ 
است و حتی به مراتب از رکود سال ۲۰۰۸ 

هم بیشتر است.
به اعتقاد مســتوفی مشکلات بخش معدن 
و صنایع معدنی ایران را باید به دو دســته 
تقسیم کرد. یکی مشــکلات بین المللی و 
دیگری مشــکلات داخلی است. او در ادامه 
گفــت: درمورد بخش بین المللی باید گفت 
مواردی مانند عدم علاقه ســرمایه گذاران 
خارجی برای سرمایه گذاری در ایران، وجود 
مشــکلات جدی در نقــل و انتقالات مالی 
و بانکی، عدم دسترســی به تکنولوژی های 
نوین روز، عدم دسترسی به افزایش دانش 
مدیریتــی و ایجــاد بازارهــای صادراتی، 
مشــکلاتی اســت که به دلیــل تحریم ها 
حاکم شده اســت. اما مشــکلات داخلی 
ما نبود بســتر امن ســرمایه گذاری برای 
ســرمایه گذاران داخلی است. فقدان ثبات 
در سیاست های اقتصادی، دستورالعمل های 
لحظه ای و بخشــنامه های متعدد، قوانین و 
مقررات دست وپاگیر و از همه مهمتر عدم 
مشــورت دولت با بخش خصوصی از دیگر 
مشکلاتی است که در بخش داخلی معدن 

دیده می شود. 
متاسفانه اقتصاد دولتی ایران در کنار افزایش 
تحریم ها با کاهش صادرات نفت و کســری 
بودجه سیستماتیکی هم روبه رو شده است. 
قبل از شیوع کرونا تصور بر این بود که حدود 

۱۵۰ هزار میلیارد تومان کســری بودجه در 
ســال ۹۹ خواهیم داشــت اما اکنون کرونا 
بر کمبود بودجه هم اضافه شــده و بســیار 
خوشــبینانه می توان گفت کســری بودجه 

امسال حداقل دو برابر شده است.
مستوفی در ادامه اظهار کرد: از طرف دیگر 
ایران یکی از کشورهایی است که در زمینه 
ذخایر معدنی غنی است. در منطقه »منا« ما  
اول هستیم و حدود ۶۸ ماده معدنی در کشور 
وجــود دارد. در افق ســال ۱۴۰۴ قرار بوده 
است که تولید مواد معدنی به ۷۰۰ میلیون 
تن برسد که لازمه آن بازسازی ماشین آلات، 
توسعه زیرساخت ها، حمل و نقل و مبادلات 
بین المللی اســت. اما با وجود پتانسیل های 
بسیار بالا یک مشکل بسیار دردسرساز شده 
و آن هم تامین منابع مالی اســت. به گفته 
رئیس کمیســیون سرمایه گذاری اتاق ایران 
اصولا مقوله تامیــن منابع مالی بزرگ ترین 
دغدغه محیط کســب وکار است. او در ادامه 
افزود: برآوردها نشــان می دهد برای توسعه 
بخش معدن و صنایع معدنــی در ایران به 
رقمــی برابر بــا ۵۰ میلیــارد دلار نیازمند 

هستیم.
 به طور کلی معدن از کل اقتصاد ما سهمی 
حدود ۵ درصــد دارد. در صورتی که اگر ما 
آمار صادرات سال ۱۳۹۷ را در نظر بگیریم 
مشاهده می شود که حجم صادرات معدنی ما 
بیش از ۳۰ درصد بوده اســت. یکی از موانع 
صادرات مواد معدنی  مســاله قیمت گذاری 
است که معمولا از سوی دولت انجام می شود 

و برای صادرکنندگان مشکل ساز است.
مســتوفی با اشــاره به اینکه بــرای تولید 
فولاد ســه اصل بســیار مهم است، گفت: 
انرژی، ماده معدنی و نیروی کار ارزان ســه 
اصل تولید فولاد اســت که خوشبختانه ما 
هر ســه  مورد را داریم. اما چرا نتوانستیم 
با وجود این پتانســیل ها آن طور که باید و 
شــاید جذب سرمایه کنیم؟ توجه کنید که 
ابزارهــای نوینی برای تامیــن منابع مالی 
وجود دارند که با توجه به شرایط اقتصادی 
باید به سمت آنها حرکت کرد. او افزود: در 
بســیاری از کشــورها تامین منابع مالی از 
سمت بازار ســرمایه انجام می شود. در این 
کشــورها معمولا پروژه های بــزرگ از بازار 
سرمایه تامین مالی می شوند و بانک ها برای 

ســرمایه گذاری کوتاه مدت و شــرکت های 
کوچک و متوســط شــارژ مالــی در نظر 
می گیرند. اما در کشور ما این قوانین وجود 
نداشته، زیرا بازار سرمایه ای قوی نداشته ایم. 
مســتوفی ادامه داد: با این وضعیتی که در 
حال حاضر پیش آمده، به دلیل عرضه سهام 
عدالت و شــرکت های دولتی شاخص های 
بورس رشد عجیب غریبی داشتند. اما در هر 
صورت این موضوع را به فال نیک می گیریم 
و حداقل باید ســعی کنیم از این اتفاقی که 

افتاده بهره لازم را ببریم.
روش های تامین مالی

مســتوفی در ادامه گفت: اصولا پروژه های 
بزرگ بایــد از طریق بازار ســرمایه تامین 
مالی شوند. بازار ســرمایه هم بدون تعارف 
این شــرایط را ایجاد نکرده است. اما اکنون 
به دلیل کاهش ســود بانکــی و اینکه بهره 
بانک ها در حدی نیســت کــه بتواند ارزش 
پول ملی را حفظ کند، افراد به سمت بورس 
هجــوم آورده اند. بنابرایــن در بورس منابع 
مالی قابل توجهی جمع شده و می توان این 
منابــع را صرف پروژه هایی که از نظر فنی و 
اقتصادی می توانند ارزش افزوده ایجاد کنند 
سوق دهیم. امیدوار هستیم بنگاه ها که از این 
طریق سهام خود را عرضه می کنند که منجر 
به نقدینگی می شــود به سمت به روزرسانی 
پروژه هــا یا ایجــاد پروژه هــای جدید که 
توجیه فنی و اقتصادی دارند هدایت کنند. 
متاسفانه تاکنون پروژه های مختلفی تعریف 
شده است اما تقریبا خیلی از آنها با شکست 
مواجه شــده اند. او در ادامــه اظهار کرد: در 
همه جــای دنیا دولــت و بخش خصوصی 
به صورت شــراکتی در بخش پروژه ها عمل 
می کنند. اگر ما بتوانیم در پروژه های معدنی 
که به یــک تامین منابع مالــی بالایی نیاز 
دارند به این شــکل عمل کنیم مسیر بسیار 
کارآمدی خواهد بود. یکی دیگر از مســائل، 
جذب سرمایه خارجی اســت که متاسفانه 
به دلیل تحریم ها و نبود مبادلات بانکی این 
مهــم تقریبا امکان پذیر نیســت. اما اگر هر 
کشــوری بتواند جذب سرمایه خارجی کند 
نه فقط برای تامین مالی اش مهم است بلکه 
برای ایجاد بازارهای صادراتی فرصت ایجاد 
می کند. همچنین منجر به ارتقای تکنولوژی 

و ارتقای مدیریت می شود.

حوزه معدن مثل سایر حوزه های اقتصادی طی سال های اخیر به دلیل مشکلات تحریم و محدودیت های بین المللی 
در بخش زیرساخت ها با چالش هایی روبه رو شده است. در حال حاضر هم کرونا به این مشکلات دامن زده است. 

کرونا حتی اقتصاد کشورهای پیشرفته ای که وضعیت اقتصادی خوبی داشتند را به رکود کشانده است
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دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران عنوان کرد:

اکتشافمعادنجديددرمناطق
مختلفاستانکرماندرسالجاری

مدیرعامل شــرکت مس با بیان اینکه 
در اســتان کرمان ظرفیت ذوب مس 
به۴۰۰ هزار تن رسیده است که ۲۸۰ 
هزار تن در مس سرچشمه و ۱۲۰ هزار 
تن آن در خاتون آباد اســت گفت: در 
حال حاضر و برای تحقق جهش تولید،  
۲ هــزار و ۲۷۰ میلیون یورو به اضافه 
۲۰ هزار میلیارد تومان پروژه جدید در 

دست اجرا داریم.
دکتر اردشــیر ســعدمحمدی درمراسم 
بین المللی  نمایشــگاه  افتتاح هشتمین 
معدن، صنایع معدنی، فراوری و تجهیزات 
وابســته و ششمین نمایشگاه بین المللی 
ماشین آلات معدنی و راه سازی در کرمان 
گفــت: فعالیت هــای اکتشــافی ضامن 
توسعه پایدار هســتند  از این رو معادن 

جدید مس که موجــب رونق اقتصادی 
در مناطق مختلف استان کرمان می شود 

امسال بازگشایی خواهد شد.
وی افــزود: برای ســرعت بخشــی به 
فعالیت های اکتشافی چند دستگاه جدید 
حفــاری خریداری خواهد شــد و برای 
نوســازی و ارتقای ناوگان حمل ونقل و 
تجهیزات در معدن ۴۰ دســتگاه جدید 
تراک، که از نظر فنی با طرح مکانیزاسیون 
کیفیت کار خود را در ایمنی و فنی بهبود 

می بخشند را خریداری می کنیم.
 نیازمند توسعه متوازن

 در معدن و تولید کنسانتره هستیم
مدیرعامل شــرکت مس با بیان این که 
نیازمند توسعه متوازن در معدن و تولید 
کنسانتره هســتیم، گفت:  طرح توسعه 

معــدن مس درآلو و ایجاد کارخانه ۱۵۰ 
هزار تنــی تغلیظ درآلو تا  اوایل ســال 
آینده به بهره برداری خواهد رســید و در 
معــدن مس دره زار هــم کارخانه ۱۵۰ 
هزار تنی کنسانتره را راه اندازی می کنیم 
ضمن اینکه فاز ۲  میدوک در شهربابک 
بــا ظرفیت ۱۵۰ هزار تــن و ۲۰۰ هزار 
تنی کنســتانتره جدید در سرچشمه و 
نیز طرح مکانیزاسیون در سرچشمه در 
دســتور کار جهت ســرمایه گذاری قرار 
دارد.وی با بیــان اینکه بــرای افزایش 
تولید باید تناژ اســتخراجی را تا ۲ برابر 
افزایش دهیم اضافه کرد: در حال حاضر 
میزان اســتخراج ماده معدنی در کشور 
۵۳ میلیون تن است که باید به بیش از  

۱۰۰ میلیون تن ارتقاء دهیم.
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 فروش خوب شرکت مس
 طی 3 ماه نخست سالجاری

به گفته ســعدمحمدی در حال حاضر 
یک هشــتم تولید کل معادن کشور در 
اختیار صنایع مس اســت و این شرکت 
در ســال ۹۸ در مســیری مناسب قرار 
گرفت و رتبه اول در رشد فروش و سود 
کشور را کســب کرد.وی تصریح کرد: 
امروز با توجه بــه اینکه  کیفیت تولید 
منحصر به فرد مس ایران که در دنیا به 
»پنج نه« معروف اســت و مسی با عیار 
۹۹.۹۹۹ را تولید می کند امیدواریم در 
ســال جهش تولید، شرایط مناسبتری 
را فراهم آوریم.مدیرعامل شــرکت مس 
عنوان کرد: طی ۳ ماه گذشــته فروش 
بی نظیری در تاریخ داشتیم و در بخش 
تولید از ســال گذشته فزونی گرفتیم و 
امیدواریم امســال رکوردهای جدیدی 

برجای گذاریم.
برپایی نمایشگاه دائمی بومی سازی 

صنعت مس
مدیرعامل شــرکت مس گفت: در تولید 
بسیاری  کارخانه های  کنســتانتره مس 
راه اندازی کردیم و امیدواریم در مسیری 
قرار گیریــم که تکنولــوژی ثبت طرح 
تولید کنســتانتره را به تکنیک ایرانی به 
نام شــرکت مس ایران ثبــت کنیم که 
آمادگی اجرا، طراحی و تولید تجهیزات 
کارخانــه کنســانتره بــا ظرفیت ۱۵۰ 
هزار تن را داشــته باشیم.وی افزود: اگر 
بتوانیم تجهیزات ایجاد کارخانه را فراهم 
کنیم بومی ســازی معنای گسترده تری 

پیدا می کند اما تا فراهم شــدن شرایط، 
ســاخت تجهیــزات مورد نیــاز صنعت 
مس را در دســتور جدی کار قرار دادیم.
سعدمحمدی ادامه داد: اولویت اول، دوم 
و سوم ما سرمایه گذاری در داخل کشور 
اســت و اگر بتوانیم در اســتان کرمان 
شــرایط تولید را بیش از گذشته فراهم 
بومی سازی مس  نمایشگاه دائمی  کنیم 
را ایجاد خواهیم کرد که امکان ســاخت 
قطعات بیش از گذشته برای قطعه سازان 

فراهم باشد.
ارزش 230 هزار میلیارد تومانی مس 

در بورس
مدیرعامل شرکت مس در ادامه با اشاره به 
اینکه سال گذشته ۷۰ هزار متر و امسال 
۱۰۰ هزار متر حفاری اکتشافی انجام شد، 
اظهار داشت: شرایط ما به گونه ای است که 
در بازار بورس در سال ۹۷ ارزش مس ۳۰ 
هزار میلیارد تومان بود  در انتهای ســال 
گذشته به ۷۲ هزار میلیارد تومان و امروز 
به ۲۳۰ هزار میلیارد تومان ارتقا یافته که 
بیانگر رفتار مس در انظار اقتصادی کشور 

است.
 جذب 300 نیروی جدید
 در شهریورماه امسال

ســعدمحمدی ادامه داد: امســال ۵۰۰ 
نیروی جدید اســتخدام کردیم و ۳۰۰ 
نفر دیگر را در شــهریور با آزمون جذب 
می کنیم و تلاش خواهیم کرد نخبه های 
استان را در رشــته های مورد نیاز خود 
شناســایی و بــه کار می گیریــم و آنان 
را پــرورش و آمــوزش می دهیم که در 

سال های آینده مدیرانی با توانایی بالا در 
مس باشند.

افتتاح ورزشگاه مدرن 30 هزارنفری 
شهدای صنعت مس کرمان 

وی با بیان اینکه ورزشگاه ۳۰ هزارنفری 
کرمان یکی از مدرن ترین ورزشگاه هاست 
که بر اساس آخرین امکانات و تجهیزات 
روز ورزشی، امسال افتتاح می شود گفت: 
همچنین با بهره برداری از ورزشگاههای 
مــدرن ۱۵ هزارنفری رفســنجان و ۱۵ 
برگزاری  امکان  در شهربابک  هزارنفری 
فراهم  اســتان  بین المللی در  تورنمنت 
می شود. سعدمحمدی با بیان اینکه در 
بخش مسئولیت های اجتماعی در سال 
گذشــته ۷۰ زمین چمن در روستاهای 
احــداث کردیم گفت:  اســتان کرمان 
در ســال گذشــته، ۱۳ اردوی جهادی 
پنــج روزه با ۲۵ پزشــک متخصص در 
روســتاها درمان رایــگان ارائه کردند و 
برنامه ریزی کردیم که اردوهای جهادی 
امسال به ۲۰ عدد برسد و سعی کردیم 
تلاش خود را برای مسئولیت اجتماعی 

تا حد امکان انجام دهیم.
مدیرعامل شــرکت مس در پایان تأکید 
کــرد: در ورزش نیــز امیدواریم ۲ تیم 
نخســت لیگ یــک مس رفســنجان و 
کرمان لیگ برتری شــوند در هندبال و 
تیر و کمان قهرمان کشور شدیم و تلاش 
داریم در تمامی زمینه ها توسعه متوازن 
در سیستم شــکل گیرد که خدمتی به 
مردم کنیم و در اقتصاد اســتان و کشور 

نقش آفرینی کنیم.
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اقتصاد ایران در سال ۹۹ بیش از هر زمان 
دیگری به توســعه و پیشرفت نیاز دارد. 
فشار تحریم ها، موانع داخلی و هیچ عامل 
دیگری نباید در مقابل تحقق نیاز اساسی 

کشور یعنی »جهش تولید« بایستد.
 اقتصاد ایران بــا برخورداری از نیروهای 
جــوان و تحصیلکــرده، دسترســی به 
بازار ۴۰۰ میلیــون نفری منطقه، وجود 
پتانسیل های درونی مانند معادن و وجود 
راه های استراتژیک نباید در دام رکود قرار 
گیرد. البته فشارهای خصمانۀ آمریکا طی 
سه سال اخیر سبب شد تا رشد اقتصادی 
در کارنامۀ اقتصادی ایران منفی شــود، 
اما بدنۀ تولید و صنعت کشــور همچنان 
استوار اســت و به راهش ادامه می دهد و 
اتفاقاً همین ایســتادگی نماد میزان زیاد 
تاب آوری اقتصاد ایران اســت. اگر مسالۀ 
امروز جامعۀ ایران اشــتغال و معیشــت 
مردم است که باید برای رفع دغدغه های 
عمومی مســیر توســعۀ اقتصاد ملی را 
تسهیل کرد. هیچ کشوری بدون افزایش 
قدرت در رشــد یا افزایش تولید ناخالص 
داخلی موفق نمی شــود. خوشبختانه با 
درک این موضوع و شــرایط موجود در 
اقتصاد ایران نیز شعار »جهش تولید« در 
پیشانی اســتراتژی های اقتصادی و ملی 
قرار گرفته تا نیاز مهم ایجاد اشــتغال و 

ثروت در کشور محقق شود.

صنایع کشور به کدام سمت می روند؟
»جهــش تولیــد« اســتراتژی اصلــی 
پیش  روی کشــور اســت و با این شعار 

بخش های صنعتی وتولیدی می دانند که 
باید مسیر رو به توسعه را طی کنند. البته 
وضعیت کنونی بــا نقطۀ مطلوب فاصله 
دارد. متأسفانه طی سه سال گذشته رشد 
بخش واقعی اقتصاد کشور منفی بوده و 
صندوق بین المللی پول پیش بینی کرده 
اســت که این روند تا پایان سال ۹۹ در 
اقتصاد ایران ادامه یابد و رشــد اقتصادی 

به ۵- درصد برسد.
از منظر علمی اقتصاد ایران در دورۀ رکود 
تورمی قرار گرفته و آنچــه در این دورۀ 
زمانی نیاز کشور است؛ سرمایه گذاری های 
جدید و توسعۀ صنایع مولد و بالادستی 
اســت. البته با توجه به فراگیری بیماری 
کرونا و فشــار ناشــی از تحریم ها؛ دولت 
احتمالاً با ۱۴۰ هزار میلیارد تومان کسری 
بودجه مواجه خواهد بود. پیش بینی مرکز 
پژوهش های مجلس برای کسری بودجه 
عدد ۱۸۵ هزار میلیارد تومان اســت. در 
کنار آن تورم هم در بخش تولید به ۳۶/۷ 
درصد رســیده و این رقم اثر تسهیلات 

پرداختی بانک ها را نیز کم کرده است.
بنابر گزارش بانک مرکزی طی ۱۲ ماهۀ 
سال ۹۸ معادل ۹۷۵ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات از سوی بانک ها به بخش های 
مختلف اقتصادی تخصیص داده  شده که 
در مقایســه با دورۀ مشابه سال قبل ۲۶ 
درصد رشد داشته است؛ در حالی  که رشد 
نقدینگی در این سال بیش از ۳۱ درصد، 
تورم تولیدکننــده معادل ۳۶/۷ درصد و 
تورم مصرف کننــده معادل ۳۶/۵ درصد 
اعلام  شده است. بنابراین میزان پرداخت 

تســهیلات مالی بانک ها به نــرخ ثابت 
نسبت به ســال قبل حدود ۱۰/۵ درصد 
کاهش یافته است. علیرغم کاهش رشد 
۷ درصدی تولید ناخالص ملی در ســال 
۹۸؛ نســبت تسهیلات پرداختی بانک ها 
بــه تولید ناخالص ملــی از حدود ۴۰/۸ 
درصد در سال قبل به ۳۹/۶ درصد تولید 
ناخالص ملی در سال مذکور نیز کاهش 
 یافته اســت. این وضعیت نشان می دهد 
صنعت کشــور با وجود پتانســیل های 
قابل توجــه نیاز بــه حمایت های جدی 
و اساســی دارد. البته نکتــۀ قابل تأمل 
در مورد وضعیت تولید و صنایع کشــور 
مربوط به تاب آوری صنایع است. صنایع با 
وجود تحریم ها و فشارهای مالی طی دو 
سال گذشته ایستادگی کرده اند و اجازه 
نداده اند که وضعیت اشــتغال کشــور با 
بحران مواجه شود و همچنان نیز می توان 

به افق های جدید امیدوار بود.

رفع موانع تولید
 برای فولاد و صنایع بالادستی

شــاید یکی از مهمترین موضوعاتی که 
در یک دهۀ گذشــته در اقتصــاد ایران 
مطرح شــده؛ موضوع شــیوۀ حمایت از 
صنایع است. برخی اقتصاددانان معتقدند 
حمایت از صنایع به  معنای تزریق منابع 
به آنهاســت؛ یعنی حمایت از صنعت را 
تنها در قالــب موضوعات مالی می دانند. 
گروه دوم بــر این اعتقادنــد که صنایع 
بیش از منابع مالی؛ به رفع موانع تولیدی 
نیازمندند. شــاید یک دهه قبل هر کدام 

فـولاددرخدمت
اقتصـادملی

حمیدرضا عظیمیان،مدیر عامل فولاد مبارکه
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از ایــن راهکارها می توانســت به  صورت 
جداگانه مؤثر باشــد، اما امروز و در میانۀ 
تحریم ها صنایع نیازمند حمایت مالی و 

ساختاری شده اند.
البته رفع انواع موانع تولید مانند تسهیل 
شرایط تأمین اجتماعی، مالیاتی، گمرکی 
و بانکی به نفع تولید و اشتغالِ بیشتر برای 
کشور مقدم بر هر عملی است. دولت در 
این مقطع زمانی که فشــارهای ناشــی 
از تحریم هــا بر دوش صنایع ســنگینی 
می کند؛ باید به تغییــر روندها و رویه ها 
بیندیشــد. به خصوص اینکه تغییر این 
شــرایط نه نیازمند تأمین منابع است و 
نه به شــرایط آن  سوی مرزها و تحریم ها 
وابستگی دارد. نمونۀ آشکار این موضوع 
کاهــش ۴۸ درصدی میــزان صادرات 
کالایی کشــور در فصل بهار است. کرونا 
و تحریم هــا دلیل غالب بــوده،  اما موانع 

صادراتی نیز نقش کمی نداشته است.
در این موقعیــت »جهش تولید«، ایجاد 
اشتغال و کمک به معیشت مردم در گرو 
رفع موانع تولید قرار دارد. از منظر اقتصاد 
کلان موقعیــت صنعت فولاد با موقعیت 
دیگر صنایع کشور متفاوت نیست. البته 
فشــار تحریم ها بر این صنایع به  شدت 
سنگین شــده و یک نمونۀ آن اقدامات 
خزانه داری آمریکاســت که می کوشد با 
شناســایی روندهای مالی هر شخص و 
شــرکتی را که با صنعت فولاد ایران در 
ارتباط اســت؛ زمین گیر کند. با این  حال 
مسیر توسعه در این بخش نه متوقف  شده 

و نه می توان آن را متوقف کرد.
 رســالت صنعت فولاد امــروز کمک به 

افزایش رشــد اقتصادی، حفظ اشتغال 
و به گــردش درآوردن چرخ های اقتصاد 
ملی است و از این منظر دوران حساسی 

پیش  روی این صنعت قرار دارد.

فولاد چه کرد و چه می کند؟
توسعۀ صنعت فولاد کشــور در دورانی 
صورت می گیرد کــه از هر نظر موقعیت 
اقتصاد ملی حساس است؛ هم کرونا روندها 
و رفتارهــا را تغییــر داده و هم تحریم ها 
مدام روی  هم تلنبار می شــود. اما در این 
مقطع زمانی چندین دستاورد بزرگ در 
کارنامۀ صنعت فولاد کشــور ثبت  شده 
است. یکی از مهمترین و استراتژیک ترین 
آنها مشارکت قابل تحسین صنعت فولاد 
در راه انــدازی خط لولۀ انتقال نفت گوره 
به جاسک است. برای اولین بار در تاریخ 
اقتصاد کشــور لوله های فولادی مناسب 
برای انتقال نفت ترش در کشور به کمک 
فولادمبارکه و فولاداکســین تولید شده 
اســت. همین اقدام موجب صرفه جویی 
چندین میلیون دلاری در کشــور شده و 
عــلاوه بر آن صنعت فــولاد را نیز از نظر 
فناوری تولید و تجربۀ ســاخت چندین 
گام بــه پیــش رانــده اســت. همزمان 
راه اندازی ابر پروژه نورد گرم شــمارۀ ۲ 
نیز موفقیت بزرگ دیگری اســت که در 
کارنامــۀ فولادمبارکه و اساســاً صنعت 
فولاد کشــور به ثبت رســیده است. این 
اقدام »پویش تولید، تــداوم امید« برای 
فولادمبارکه است. با راه  اندازی ابر پروژه 
نورد گرم شــمارۀ ۲ ظرفیت تولید کلاف 
گــرم در فولادمبارکه بــه ۷.۲ میلیون 

تن  خواهد رســید و بر همین اساس نه 
 تنها از واردات بی نیاز خواهیم شــد؛ بلکه 
امکان صادرات نیز خواهیم یافت. همین 
امروز نیز بخشــی از ورق هــای موردنیاز 
صنایع خودروســازی، صنایع نفت وگاز 
و لوله ســازی و لوازم خانگــی در داخل 
کشور تولید می شود. همچنین همزمان 
با افتتاح نورد گرم شــمارۀ ۲ اشــتغال 
قابل توجهی برای جوانان کشــور ایجاد 
می شَود. خوشــبختانه صنعت فولاد به 
 خصــوص فولادمبارکه با قدرت مســیر 
توسعه را ادامه می دهد که نمونۀ بارز آن 
رشد ســود عملیاتی فولادمبارکه است 
که در ســال گذشــته به رقم قابل توجه 
۶۲ درصد رسید. ســال گذشته فروش 
صادراتی فولاد هم رشــد ۱۴۶ درصدی 
داشــت و میزان فروش وزنی فولاد نیز با 
رشــد ۵ درصدی همراه بــود و به رقم ۶ 

میلیون و ۱۳۰ هزار تن رسید. 
در فروردین ماه امسال هم میزان فروش 
فولاد ۱۱ درصد رشد کرد و حتی عملکرد 
ســهام فولاد بــا بازدهی بیــش از ۲۴۰ 

درصدی در سالجاری همراه بوده است. 
امروز اقتصاد، رونق تولید و بهبود وضعیت 
صنایع به یکــی از مهمترین موضوعات 
کشور تبدیل شــده و باید تمام الزامات 
برای تحقق اهداف بالادستی و دستیابی 
به »جهش تولید« رعایت شــود. اقتصاد 
ایران زمانی از دام رکود خارج می شَــود 
که صنایع مهمی مانند فولاد مسیر رشد 
و توســعه را در پیش گیرنــد و به عنوان 
پیشران اقتصاد ملی با قدرت کشور را در 

مسیر پیشرفت قرار دهند.
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علی محمدی مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان: 

اولويتفولادخوزستان
حفظمحيطزيستاست

حفظ محیط زیست یکی از ارکان اساسی اهداف و چشم انداز فولاد خوزستان 
بوده و پروژه های متعددی در این زمینه تکمیل شده و یا در دست اجرا است. 
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزستان، گفت وگو با علی محمدی، مدیرعامل 

شرکت فولاد خوزستان به شرح زیراست:

 شرکت فولاد خوزستان در سال گذشته که رونق تولید نامگذاری شده بود، 
چه نتایجی در زمینه تحقق این شعار کسب کرد؟

خوشــبختانه در سال ۱۳۹۸ شرکت فولاد خوزســتان توانست، اهداف از پیش تعیین 
شــده خود را پوشش دهد. دستیابی به تولید سه میلیون و ۷۰۰ هزار تن شمش فولاد 
و صادرات پنجاه درصدی محصولات تولیدی، در حالی محقق شــد که شرایط تحریم 
های ظالمانه آمریکا هر روز ســخت تر می شــد. افتخار این میزان از تولید همزمان با 
محدویت های بین المللی در کنار عمل به مسئولیت های اجتماعی، در واقع گام برداشتن 

در مسیر شعار سال گذشته بود.
 جنابعالی برای اجرای سیاســت جهش تولید در شرکت فولاد خوزستان 

برای سال جاری چه برنامه ای دارید؟
حفظ روند تولید با کیفیت از یک سو و اجرا نمودن پروژ هایی که در مدت زمان معین باید 
به بهره  برداری برســند از سوی دیگر، اولویت فولاد خوزستان در سال جهش تولید است. 
البته این روند از سال های گذشته آغاز شده است و پروژه هایی نظیر: احداث کارخانه مگا 
مدول آهن اسفنجی با ظرفیت ۱.۷ میلیون تن و پست برق ۴۰۰ کیلو ولت نمونه ای از این 
پروژه ها است که در حال اجرا می باشند. در واقع در کنار تولید پایدار و ایفای مسئولیت های 
اجتماعی که جزو مهمترین مســائل مدنظر شــرکت است، پیگیری و به نتیجه رساندن 

پروژه های در دست اجرا خود گامی در راستای »جهش تولید« و افزایش ظرفیت است.

 به نظر شما وزارت صنعت، معدن و تجارت برای اجرای هدف جهش تولید 
چه کمکی را می تواند به واحدهای فولادساز انجام دهد؟

مطمئناً وزارت صمت،  نقش راهبردی در ساماندهی بازار فلزات و صنایع معدنی بر عهده 
دارد. تســهیل تعاملات میان تامین کنندگان و صنایع تولیدی فولاد، شناسایی گلوگاه 
استراتژیک و رفع موانع صادراتی از مهم ترین مواردی هستند که جز از عهده ی مسئولان 
وزارتی برنمی آید و امیدواریم در این زمینه چتر حمایتی دولت و وزارت صمت بر روی 

شرکت های معدنی و صنایع وابسته به آن کشیده شود.
 در مورد وضعیت قیمت گذاری دولتی شمش فولاد چیست و آیا رویه فعلی 
را برای دیگر بخش های زنجیره تولید مطلوب می دانید، لطفا نظر تخصصی 

خود را در این زمینه بیان فرمایید.
قوانین مالیاتی و تعرفه ای ثبات ندارند. بر همین اســاس از دولت انتظار می رود از طریق 
اصلاح نظام قیمت گذاری، جلوگیری از قیمت گذاری دستوری، تسهیل فروش سنگ آهن 
در بورس کالا، حمایت از تشکیل کنسرسیوم ها و حمایت از روش های جدید فناوری سنگ 
آهن، تلاش کند. اگر  قیمت گذاری در بازار بورس و بر اساس عرضه و تقاضا صورت پذیرد، 

از ایجاد حباب جلوگیری می کند. دولت می تواند در این بین نقش نظارتی ایفا نماید.
 این شرکت در راستای گسترش فعالیت های خود، با چه مشکلات احتمالی 

مواجه است و جنابعالی برای حل آن، چه راه  کارهایی پیشنهاد می نمایید؟
حجم تولید فولاد کشور متناسب با پیشرفت طرح ها و پروژه ها بالادستی زنجیره ارزش 
فولاد تعریف شــده اســت. با توجه به گزارش پایش زنجیره تولید فولاد کشور، تامین 
سنگ آهن و کنسانتره در آینده یکی از گلوگاه های اصلی است. برای مقابله با این بحران 
احتمالی شرکت فولاد خوزستان اقدام به خرید دو کارخانه کنسانتره و گندله سنگ آهن 

شرکت صنعتی و معدنی سناباد نمود.
 شرکت فولاد خوزستان یکی از شرکت های پیشگام در زمینه حمایت از 
بومی سازی قطعات صنعت فولاد است لطفا گزارشی از اقدامات صورت گرفته 

و یا برنامه های در دست اقدام ارائه بفرمایید.
بومی ســازی بیــش از ۲۵ هزار قطعه مورد نیاز صنعت فولاد افتخاری اســت که در 
سال های گذشــته نصیب مجموعه فولاد خوزستان شــد. اولویت تامین مواد اولیه، 
قطعات و تجهیزات فولاد خوزستان از داخل است. همچنین برگزاری اولین نمایشگاه 
بومی ســازی قطعات با حضور بیش از ۶۸ شرکت داخلی در مرداد ماه ۹۸ در استان 
خوزستان و توجه ویژه به شــرکت های دانش بنیان، گام  های بنیادی شرکت فولاد 

خوزستان در سال های اخیر بوده است.
 ارزیابی شــما از آینده صنایع معدنی و فلزی و به ویژه صنعت فولاد در 

کشور چیست؟
اگر به دنبال اقتصاد بدون نفت هســتیم، یکی از امن ترین بسترهای سرمایه گذاری 
صنایع معدنی و فولادی اســت. در چند سال اخیر اقبال بازارهای جهانی به فولاد 
ایران، توجه فعالان بین المللی را به بازار این کشور معطوف کرده است. اگر شرایط 
سرمایه گذاری بین المللی را فراهم کنیم، بدون شک در آینده نزدیک شاهد صادرات 
بیشــتر محصولات فولاد به اقصی نقاط جهان هســتیم. در واقع صادرات مستمر، 

ارزآوری و تقویت ارزش پول ملی را به همراه دارد.
 به نظــر جنابعالی میزان بهره وری در صنعت فــولاد به چه پارامترهایی 

بستگی دارد؟
از پارامترهــای موثر بر بهره وری در صنعت فولاد می تــوان به مواردی همچون جدید یا 
قدیمی بودن فناوری های مورد استفاده، مصارف انرژی، نیروی انسانی، نوع سرمایه گذاری، 
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سیستم های حمل و نقل، قدمت ماشین آلات و تجهیزات، راندمان تولید و... اشاره نمود.
 بهره وری در صنعت فولاد ایران را در مقایســه با سایر کشورها چگونه 

ارزیابی می کنید؟
با توجه به اینکه ایران در میان ده فولادساز برتر جهان جای میگیرد و در صنعت فولاد 
حرف های زیادی برای گفتن دارد می توان اذعان داشت که در مقام مقایسه دارای جایگاه 
ویژه ای بوده، کما اینکه عملکرد ما در حوزه صادرات موید این مطلب است و ایران همواره 
توانسته است با وجود محدودیت های داخلی و تحریم های ظالمانه بین المللی سهم بازار 
مناســبی را در بازارهای هدف جهانی بدست آورد. البته این بدان معنا نیست که ما در 
همه حوزه ها به صورت بهره ور فعالیت می نماییم، اتفاقاً در این حوزه و رسیدن به سطوح 

قابل قبول بهره وری مسیر پر پیچ و خمی پیش رویمان است.
 توجه به شاخص های بهره وری چه تاثیری بر میزان سوددهی یک شرکت 

خواهد داشت؟
توجه به مفهوم بهره وری و حرکت در این مسیر می تواند اثرات مطلوب زیادی بر وضعیت 
مالی شرکت داشته باشــد که از آن جمله می توان به کاهش هزینه های مواد اولیه، آب، 
برق، گاز و سوخت مصرفی، نگهداری و تعمیرات، ضایعات و نهایتاً کاهش بهای تمام شده 
اشاره نمود. همچنین با تمرکز بر دارایی های مولد می توان ارزش افزوده بیشتری خلق کرد. 

نتیجه این فعالیت ها و اقدامات قطعاً سودآوری بیشتر شرکت خواهد بود .
 با اجرای چه اقداماتی میتوان بهره وری را در مجموعه های فولادی کشور 

افزایش داد؟
اســتفاده از فناوری های جدید، فرهنگ ســازی و بهینه ســازی مصارف انرژی، توانمند 
نمودن سرمایه های انسانی، ســرمایه  گذاری در دارایی های مولد، بکارگیری سیستم های 
حمل و نقل مدرن، به روزآوری ماشــین آلات و تجهیزات تولید و پشــتیبانی، استفاده 
حداکثری از ظرفیت کارخانه، تامین مواد اولیه، مصرفی و قطعات یدکی با کیفیت، تحول 
در سیستم های اطلاعاتی و اتوماسیون یکپارچه، توسعه شایستگی های رهبران و تامین 

اقتصادی و پایدار منابع مالی را به همراه دارد.
 تولیــد با ظرفیت پایین تر از ظرفیت اســمی چه تاثیری بر کاهش 

بهره وری دارد؟
وقتی شما با ظرفیت کمتر از ظرفیت اسمی کارخانه تولید می نمایید عملًا دارید با راندمان 
پایین کار می کنید یعنی از تمــام منابع و قابلیت های خود در جهت تحقق اهداف بهره 
نمی برید که خود به معنای اتلاف منابع و بهره وری پایین است . از طرفی اگر هزینه ها را 
به دو گروه ثابت و متغیر تقسیم نماییم و بپذیریم که هزینه های ثابت برخلاف هزینه های 
متغیر ارتباطی به میزان تولید ندارند پس عملا داریم با هزینه های ثابت یکســان میزان 

تولید کمتری انجام می دهیم که این خود با بهره وری در تضاد است.
 نقش منابع انسانی را در رشد بهره وری چطور ارزیابی می کنید؟

مسلماً با توانمندسازی کارکنان از طریق گذراندن دوره های آموزشی موثر و با کیفیت و 
همچنین سرمایه گذاری لازم جهت تقویت تیم رهبری می توان به سمتی حرکت کرد که 
هم دارای سرمایه های انسانی ارزشمند و با دانش و تجربه کافی باشیم و هم شایستگی های 
رهبران سازمان را توسعه دهیم . آنچه مسلم است این است که در کنار سایر عوامل موثر 
بر بهره وری می توانیم با تکیه بر سرمایه های انسانی متخصص و کارآزموده به عنوان تنها 
عنصر بی رقیب و غیرقابل کپی در عصر رقابتی امروز پیروزمندانه بر قله بهره وری بایستیم.

 بحران کرونا چه تاثیری بر صنعت فولاد ایران و مشــخصاً شرکت فولاد 
خوزستان داشته است؟

شــیوع این ویروس اقتصاد جهان را متاثر کرد، بسیاری از کشورهای با افت تولید و 
کاهش تولید ناخالص داخلی شده اند. مطمئنا کشور ما از این قائده مستثنی نیست. 
مجموعه ی فولاد خوزســتان با تکیه بر توان داخلی و در مســیر تحقق شعار سال، 
توانسته در دو ماهه نخست ســال برنامه تولیدی  را صد در صد پوشش دهد و دو 

ماهه اول سال شاهد رکوردهای تولیدی بوده ایم.
 فولاد خوزستان چه اقداماتی برای مدیریت و مهار بحران کرونا انجام 

داده است؟
اولویت اصلی مجموعه ی فولاد خوزستان حفظ سلامت جامعه و کارکنان است. از همان 
ابتدای شیوع ویروس، کمیته  پیشگیری با حضور معاونین و مدیران ارشد تشکیل شد. در 
این کمیته علاوه بر اجرای پروتکل های بهداشــتی، محدودیت های برای حضور کارکنان 
در نظر گرفته شد. توزیع ۵۰ هزار بسته های بهداشتی، پایش مستمر سلامتی کارکنان، 
ترخیص کارکنان دارای بیماری زمینه ای از جمله مهم ترین اقدامات انجام شــده در این 
مسیر است. از طرفی علاوه بر کمک ۱۰۰ میلیارد ریالی به ستاد بحران استان خوزستان 
به منظور ایفای مسئولیت های اجتماعی، اقدام به ضدعفونی و گندزدایی مناطق محروم 
شهرستان اهواز و کارون و توزیع ۳۰ هزار بسته ی معیشتی میان آسیب دیدگان از ویروس 
کرونا نمودیم. همچنین این شرکت این افتخار را دارد در راستای پیشگیری از شیوع این 

ویروس، خط تولید ماسک تنفسی و گان بهداشتی را برای کادر درمانی افتتاح نمایند.
 با توجه به آلودگی های محیط زیستی که فعالیت صنایع فولادی به همراه 
دارد، به عقیده جنابعالی حفاظت از محیط زیست از سوی صاحبان صنایع چه 
میزان باید مورد توجه قرار گیرد؟ آیا شاخصه های حفاظت از محیط زیست 

آن طور که باید در کشور ما مورد توجه قرار دارند؟
صنایع پس از شبکه حمل و نقل، دومین منبع انتشار آلاینده های زیست محیطی هستند. 
بنابراین توجه به حفاظت از محیط زیســت صرف نظــر از الزامات قانونی، زیربنای ادامه 
فعالیت اقتصادی و توسعه پایدار به حساب می آید. البته در کشور همچنان فاصله زیادی 
تا رسیدن به وضعیت مطلوب در این زمینه وجود دارد. صنایع موظفند، نسبت به حفظ 
محیط زیست تلاش کنند. شرکت فولاد خوزســتان در سال های اخیر توجه ویژه ای به 
محیط زیست داخلی و اطراف شرکت داشته است، به طوری که یکی از الزامات طرح های 

توسعه را دارا بودن پیوست زیست محیطی قرار داده است.
 صنایع فولاد در ایران، حفظ محیط زیســت را چه میزان مورد توجه قرار 

می دهند؟
خوشبختانه طی سال های اخیر اقدامات مهمی در زمینه بهبود عملکرد زیست محیطی در 
صنعت فولاد کشور بویژه در واحدهای تولیدی بزرگ به عمل آمده و در طرح های احداث 
پروژه های فولادی جدید نیز جنبه های زیســت میحطی مورد توجه بیشــتر قرار گرفته 
اســت. حفظ محیط زیست برای فولاد خوزستان اولویت بالایی دارد و شعار سال ۱۳۹۹ 
این شرکت: تکمیل زنجیره ارزش و تحول در تولید محصولات خاص، با تمرکز بر اجرای 
طرح های توسعه، ایمنی، محیط زیست، بهداشت محیط کار و تقویت سرمایه های انسانی 
است.در مجموع محیط زیست یکی از ارکان اساسی اهداف و چشم انداز فولاد خوزستان 
بوده و پروژه های متعددی در این زمینه تکمیل شده یا در دست اجرا است. این شرکت 
پنج برابر تعهد خود، فضای سبز ایجاد کرده است و همچنین در سال گذشته چندین طرح 

زیست محیطی را افتتاح و کلنگ زنی نمود.
 بهره گیری از تکنولوژی های نوین چه تاثیری بر کاهش آلودگی های محیط 

زیستی دارد؟
اصولا بدون بهره گیری از فناوری های جدید به ویژه در زمینه بهینه سازی فرآیندهای 
تولید فولاد و استفاده از سیســتم های کنترل آلودگی، امکان بهبود عملکرد زیست 
محیطی و حرکت در مســیر توســعه پایدار وجود نخواهد داشــت. نکته کلیدی که 
می تواند ضامن موفقیت در این زمینه باشد تکیه بر منابع داخلی و سرمایه گذاری بر 

توسعه فناوری های دوستدار محیط زیست است.
 فعالان صنعــت فولاد به چــه راهکارهایی برای کاهــش آلودگی هوا 

اندیشیده اند؟
آلودگی هوا بی شک مهم ترین چالش زیست محیطی صنعت فولاد است که برای مقابله با 
آن بایستی اتخاذ تدابیری در زمینه بهینه سازی مصرف انرژی، اصلاح فرآیندها و کنترل 
منابع انتشار، بهره گیری از سیستم های کنترل آلودگی مانند تجهیزات غبارگیر و کنترل 

کیفیت مواد اولیه مصرفی ضروری است.
 شرکت های فولادی از جمله فولاد خوزستان چه اقداماتی را برای تصفیه 

پساب ها در دستور کار دارند؟
با توجه به بحران خشکسالی در کشور، موضوع تصفیه پساب های صنعتی در صنعت فولاد 
هم از لحاظ انطباق با استانداردهای زیست محیطی ملی و هم از جنبه امکان باز چرخش 
و استفاده مجدد بسیار حائز اهمیت است، زیرا صنعت فولاد در زمره صنایع پر مصرف آب 
به حساب می آید. به همین  منظور تصفیه خانه پساب صنعتی فولاد خوزستان با ظرفیت 
۳۰۰۰ متر مکعب در ساعت در سال ۸۶ راه اندازی شده است. هدف از این فعالیت، امکان 
استفاده مجدد از خروجی است. همچنین فاز اول پروژه بازچرخانی پساب خروجی با هدف 

تولید آب نرم با ظرفیت ۷۵۰ متر مکعب در ساعت در دست اجرا است.
 ارزیابی اثرات زیســت محیطی در مجموعه های فولادی، چه میزان مورد 

توجه قرار دارد و چه قدر باید اجرایی شود؟
بر اســاس قوانین جاری کشــور، اجرای مطالعات ارزیابی اثرات زیست محیطی 
پروژه هــا از جمله واحدهای تولید فولاد با ظرفیت ســالانه بیش از ۳۰۰ هزار تن 
الزامی بوده و بدون تکمیل این مطالعات و تایید سازمان حفاظت محیط زیست، 
امکان گرفتن پروانه بهره برداری وجود نخواهد داشــت. این الزام قاعدتا در احداث 

واحدهای فولادی مشمول آیین نامه است.
 رعایت استانداردها چه تاثیری بر کاهش آلایندگی این صنعت دارد؟

استانداردهای زیست محیطی در صنعت فولاد مبنایی برای ارزیابی عملکرد زیست 
محیطی، شناســایی زمینه های بهبود و تدوین اهداف و برنامه های کنترلی حائر 
اهمیت اســت. با رعایت آنها امید اســت حداقل شرایط لازم جهت حفظ سلامت 

انسان و محیط زیست تامین شود.
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ارزانی مدیرعامل فولاد هرمزگان:

تاميننيازداخلیاولويتماست
توسعه؛ پلی برای تحقق »جهش تولید«

کنفرانس خبری مدیرعامل شــرکت فولاد 
هرمزگان پس از جلســه مجمــع عمومی 
سالیانه این شرکت به صورت آنلاین برگزار 
شــد.فرزاد ارزانی در این نشست به سوالات 

خبرنگاران پاسخ داد.
 تامین نیاز داخلی و برنامه ریزی برای صادرات، 
تعامل میان وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
فولادسازان، ارتقاء تولید با اجرای طرح های 
توسعه و افزایش هرچه بیشتر تولید، تامین 
مواداولیه فولادسازان، تقسیم سود عادلانه در 
زنجیره فولاد، جذب نیروهای بومی و اجرای 
مسئولیت های اجتماعی توسط شرکت فولاد 
هرمزگان جنــوب از مهمترین مواردی بود 
که در این نشست مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت.ارزانی در این نشســت خبری گفت: 
پروژه های متعددی برای افزایش تولید این 
مجموعه در دســت اجرا قرار دارد؛ بنابراین 
انتظار داریم شــعار »جهــش تولید« که از 
ســوی مقام معظم رهبری برای ســالجاری 

انتخاب شده است را محقق کنیم.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در پاسخ 

به ســوالی مبنی بر برنامه  فروش داخلی و 
صادراتی این شــرکت در ســالجاری گفت: 
فولاد هرمزگان اولویت خــود را تامین نیاز 
بــازار داخلی می داند. بر همین اســاس نیز 
با تعاملــی که میان این شــرکت به  عنوان 
تولیدکننده اســلب و نــوردکاران در مقام 
خریــداران محصولات این مجموعه فولادی 
انجام گرفته؛ قرار شــده تا ۹۰۰ هزار تن از 
تولیدات فولاد هرمــزگان در بازار داخلی به 
فروش برســد. مابقی تولیدات این مجموعه 
فولادی یعنی برابــر ۶۲۰ هزار تن نیز برای 
اهداف صادراتی و فروش در بازار بین المللی 

در نظر گرفته شده است.
وی در ادامه افزود: شرکت فولاد هرمزگان با 
حفظ بازارهای صادراتی خود تلاش کرده تا 
به بازارهای جدید بین المللی نیز وارد شود 
که البته این تــلاش تاکنون موفقیت آمیز 
بوده است. کمااینکه در حال حاضر شاهد 
آن هســتیم که برخی از تولیــدات ما به 
مقصــد چین به  عنوان بــازار هدف جدید 

صادر می شود.

صادرات؛ رمز ماندگاری
ارزانی در پاســخ به ســوالی مبنی بر تاثیر 
وزارت صنعت،  سیاست های محدودکننده 
معــدن و تجارت بر عملکرد این شــرکت 
گفــت: وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 
تاکنــون در ارائه مجوزهــای صادراتی با 
شرکت فولاد هرمزگان همکاری های خوبی 
داشته است؛ بنابراین تاکنون در اخذ مجوز 
صادرات مشکلی نداشته ایم. فولاد هرمزگان 
اســلب تولیــد می کند؛ حال یــا باید این 
اســلب را در داخل کشور به فروش برساند 
یا صادر کنــد. آنچه که اهمیــت ویژه ای 
دارد؛ این اســت که تولید شرکت به دلیل 
محدودیت هــای فروش کم نشــود. بدون 
تردید وزارتخانه هم در پی کاهش صادرات 
فولاد نیست؛ بنابراین انتظار می رود اعتماد 
میان متولیــان وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت و فولادسازان بیش از پیش افزایش 

یابد تا کاستی های این حوزه مرتفع شود.
وی در ادامه خاطرنشــان ساخت: از وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت و همچنین 

معصومه صالحی
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نــوردکاران درخواســت داریم شــرایطی 
محقق شــود که شــرکت های نورد برای 
نیازهای واقعی خود به ما مراجعه کنند. ما 
نیز آمادگی داریم کــه نیازهای واقعی این 

تولیدکنندگان را تامین کنیم.
ارزانــی درباره تاثیر شــیوه ویــروس کرونا 
بــر بازارهای صادراتی ایــن مجموعه گفت: 
همه گیــری ایــن ویروس هیــچ تاثیری بر 
عملکرد این مجموعه فولادی نداشته است. 
این شرکت طبق برنامه محصولات خود را در 
بازارهای بین المللی به فروش رسانده و هیچ 

مشکلی در این خصوص ندارد.
 هدف »جهش تولید« را 

محقق می کنیم
مدیرعامــل فــولاد هرمــزگان در تبییــن 
برنامه های شــرکت بــرای افزایش کیفیت 
تولیدات خود گفت: فولاد هرمزگان جنوب 
یکــی از بهترین اســلب های کشــور را از 
لحاظ کیفیت تولید می کنــد. با این وجود 
همواره تلاش می شــود تا عیوب به حداقل 
ممکن کاهش یابد. بر همین اساس نیز باید 
خاطرنشان ساخت متوســط عیوب تختال 
تولیــدی این مجموعه در بازرســی گرم از 
۱.۸۸ درصد در ســال ۹۷ بــه ۱.۶۳ درصد 
در ســال ۹۸ کاهش یافت. در همین حال 
باید تاکید کــرد که همچنان انتظار می رود 
با تداوم برنامه هایــی که در خطوط تولید و 
بهره برداری اجرا می شــود؛ کیفیت تولید در 
این واحد فولادی در سالجاری بیش از پیش 
افزایش یابد. در همین حال لازم است تاکید 
کنم که پروژه افزایش تولید فولادســازی از 
طریق نصب لنس های تزریق اکسیژن نیز در 

دست اجراست.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: اقدامات لازم 
برای شروع پروژه های افزایش ظرفیت سازی 
از ۱.۵ به ۲ میلیون تن در دســت اجراست. 
چندین پروژه برای تحقــق این هدف آغاز 
شــده و در حال انجام هســتند. همچنین 
در نظر داریــم کارخانه نورد ورق با ظرفیت 
تولید ۱.۲ میلیون تن را احداث و راه اندازی 
کنیم. در همین راســتا آگهی فراخوان برای 
این پروژه داده شــده اســت. امید می رود 
شــرکت های داخلی طبق دستورالعمل های 
صادر شده برای اجرای این پروژه مشارکت 
کننــد. در اجرای پروژه های توســعه ای یاد 
شده شرکت فولادمبارکه نقش پشتیبانی و 
تامین مالی را بر عهده دارد. امید اســت در 
سایه این حمایت پروژه ها با سرعت بیشتری 

جلو بروند.
تامین مواداولیه دغدغه ماست

مدیرعامل شرکت فولادهرمزگان همچنین 
در پاسخ به سوالی مبنی بر برنامه های این 

شــرکت برای تامین الکتــرود گفت: هیچ 
مشکلی برای تامین الکترود نداریم؛ چراکه 
ایــن ماده مصرفی را به  اندازه کافی ذخیره 
کرده ایــم و جای نگرانــی در این خصوص 
وجود نــدارد.وی درباره تامیــن مواداولیه 
موردنیاز شرکت در سالجاری گفت: تامین 
مواداولیــه همواره به  عنــوان یک دغدغه 
اساسی برای شــرکت مطرح است. به طور 
قطــع مجموعه ای که به تامیــن نیازهای 
خود توجــه نکند؛ با چالش های اساســی 
روبه رو می شود. البته توافقاتی برای تامین 
مواداولیه موردنیاز این شرکت انجام گرفته 
اســت. امید می رود تا پایان سال با کمبود 

گندله روبه  رو نشویم.
 تقسیم سود عادلانه 

در زنجیره فولاد
در  فولادهرمــزگان  شــرکت  مدیرعامل 
پاســخ به ســوالی مبنی بر قیمت گذاری 
و آهن  اســفنجی که  کنســانتره، گندله 
اخیرا خبرســاز شده است، گفت: در حال 
حاضــر قیمت گذاری کنســانتره، گندله 
بــا فرمول های ســال  و آهن  اســفنجی 
گذشــته انجام می شــود. اما با توجه به 
درخواســت هایی که برای افزایش قیمت 
داده شــده؛ چندیــن جلســه در وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برای بررســی 
این موضوع برگزار شــده است. وزارتخانه 
نیز بررســی کارشناســی این موضوع را 
به انجمــن تولیدکنندگان فــولاد ایران، 
کمیســیون معــدن  و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی ایــران و انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان ســنگ  آهن واگذار کرده 
اســت. در حال حاضر مذاکرات در حال 
انجام اســت، اما در مجموع انتظار می رود 
قیمت گذاری به  گونه ای باشد سودی که 
در ایــن زنجیره توزیع می شــود؛ عادلانه 
باشــد. یعنی در این تقسیم سود عادلانه 
احداث یک  برای  میزان ســرمایه گذاری 

واحد هم در نظر گرفته شود.
هرمزگان قطب فولاد می شود

ارزانی همچنین در پاســخ به سوالی مبنی 
بر الزامات تحقق ایجاد ظرفیت ۱۰ میلیون 
تن فــولاد در اســتان هرمــزگان گفت: بر 
اســاس برنامه  ریزی های صورت گرفته؛ قرار 
است اســتان هرمزگان به قطب سوم فولاد 
کشــور تبدیل شــود. بنابراین برای تحقق 
این هدف قرار اســت مجموع ظرفیت تولید 
فولاد در منطقه ویژه اقتصادی خلیج   فارس 
واقع در اســتان هرمزگان بــه ۱۰ میلیون 
تن برســد. بر همین اســاس بخشی از این 
افزایش تولید به شــرکت  های فولادی واقع 
در منطقه همچون فولاد هرمزگان ســپرده 

شــده که پیشــرفت قابل  توجهی در تحقق 
این هدف نیــز انجام گرفته اســت. انتظار 
می رود بــا برنامه ریزی هــای انجام گرفته و 
پیگیری ســازمان توسعه ونوســازی معدن 
و صنایع  معدنــی ایران )ایمیــدرو( و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت این هدف به زودی 
اجرایی شود. وی خاطرنشان ساخت: ظرف 
چنــد ماه آتی اخبار دقیقی در این خصوص 

منتشر می شود.
جذب نیروی بومی اولویت دارد

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر به کارگیری 
نیروهای بومی در این شرکت گفت: اولویت 
اســتخدام در شــرکت فولاد هرمزگان با 
نیروهای بومی اســت. ارزانــی تاکیدکرد: 
مشکل اشــتغال با توسعه برطرف می شود. 
کشــور ما از ثروت قابل    توجهــی برخوردار 
اســت؛ لذا این ثــروت باید مولد باشــد تا 
موقعیت های شغلی متعددی را ایجاد کند. 
حال شرکت فولاد هرمزگان در نظر دارد تا با 
اجرای طرح های توسعه فعالیت های مولدی 
را ایجاد کند. این اقدام زمینه اشــتغالزایی 
را در جامعه فراهم می کند. بدون تردید در 
استخدام نیرو برای طرح های توسعه اولویت 

با افراد بومی خواهد بود.
نسبت به جامعه مسئول هستیم

مدیرعامل شــرکت فــولاد هرمزگان در 
تشــریح اقدامــات این مجموعــه بزرگ 
فولادی در راستای اجرای مسئولیت های 
اجتماعی خود گفت: این شرکت همواره 
خود را در مقابل جامعه مسئول می داند. 
در همین راســتا در طول ســال های ۹۷ 
و ۹۸ تعامــل خوبی میان این شــرکت با 
استان برقرار شده اســت. همواره تلاش 
کرده ایم نســبت به نیازهای ویژه استان 
حســاس باشیم. هر جا که حضور شرکت 
فولاد هرمــزگان و فعالیت آن در منطقه 
تاثیــر معناداری داشــته اســت؛ حضور 
یافته ایم. متاســفانه ســال گذشته شاهد 
اتفاقات ناخوشــایندی همچون ســیل و 
زلزلــه در کشــور بودیم. شــرکت فولاد 
هرمزگان در طول این حوادث کوشید تا 
نقش اثرگذاری در کمک به مردم ایفا کند. 
از اواخر سال گذشــته که ویروس کرونا 
در کشور شــیوع پیدا کرد؛ حمایت های 
این مجموعه فــولادی برای مقابله با این 
ویروس آغاز شد و تاکنون نیز ادامه دارد.

وی در ادامــه به اقداماتی همچون ســاخت 
مدرســه، تکمیل زیرســاخت های استان و 
آزادی زندانیان غیرعمد اشــاره کرد و گفت: 
این مجموعه در نظر دارد که در ســالجاری 
نیز در اجــرای فعالیت های اجتماعی نقش 

اثرگذاری بر عهده داشته باشد.
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سرپرســت وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
در پیامــی روز ملی »صنعت و معــدن« را به 
تمامــی فعالان بخش صنعت ومعدن کشــور 
مدرس  خیابانی ضمن  گفت.حســین  تبریک 
گرامیداشــت این روز و قدردانــی از فعالان 
بخش صنعت ومعدن کشــور اظهارداشت: در 
دهه کرامت قرار داریم و در عین حال ۱۰ تیر 
ماه روز ملی »صنعت ومعدن« است.بنده دهه 
کرامت، میلاد امام رضــا)ع( و همچنین روز 
ملی »صنعت ومعدن« را به تمامی صنعتگران، 
کارآفرینان  و  تولیدکننــدگان  معدنــکاران، 
تبریک عــرض می کنم که الحــق والانصاف 
فعالیت آنها دســت مریــزاد دارد. چراکه در 
سخت ترین شــرایط تحریم و پیچیدگی هایی 
که امروز در مســیر تولید ایجاده شده است؛ 
اجازه ندادنــد حتی یک لحظه چرخ تولید نه 
تنها متوقف شود؛ بلکه نگذاشتند فعالیت این 

چرخه کند شود.
پیگیری نهضت ساخت داخل

وی در ادامه ضمن تاکید بر اهمیت بومی سازی 

در بخش صنعت افزود: امیدوارم که بتوانیم این 
شرایط ســخت را با تلاش شما صنعتگران و 
کارآفرینایی که در راســتای عــزت، افتخار، 
اســتقرار و خودکفایی ایران گام بر می دارید؛ 
گذر کنیم. درهمین راســتا مطمئن باشید که 
دولت به ویژه در ســالی که بــه فرمان رهبر 
معظم انقــلاب به نام ســال »جهش تولید« 
نامگذاری شــده اســت؛ تمام تــلاش خود را 
برای هموارکردن مســیر تولید انجام خواهد 
داد و سنگ ها را از جلوی پای تولیدکنندگان 
برخواهد داشت.طبیعی است در برنامه هایی که 
در وزارت صنعت در ســال ۹۹ دنبال می شود؛ 
مهمترین آن تامین مواداولیه و شناســایی و 
توســعه بازارهای صادراتی است. همچنین در 
این سال باید بر روی ساخت داخل تکیه کرد 
و باید ســعی کرد بومی کــردن بخش تولید و 

صنعت کشور را توسعه دهیم.
پیروزی صنعتگران در مقابل دشمنان 

نظام اسلامی
سرپرســت وزارت صنعت، معدن و تجارت در 

پایــان پیام خود اظهارداشــت: در پایان برای 
همه کارگران، مهندسان، مدیران و کارآفرینان 
بخــش صنعت  ومعدن کشــور آرزوی توفیق 
می کنم و از همه این عزیزان تقدیر و تشــکر 
می کنم که با ایثارگری و فداکاری نگذاشــتند 

دشمنان نظام اسلامی به اهدافشان برسند.

پیامتبریکسرپرستوزارتصمتبهمناسبتروزملی»صنعتومعدن«

حوزه مهم صنعت ومعدن در سال گذشته 
و ماه های آغازین امســال شاهد روزهای 
پرفرازونشــیبی بوده اســت. در این میان 
از حدود پنج ماه گذشــته ناگزیر شرایط 

ویژه ای  را تجربه می کنیم.
قامــت  در  کرونــا  همه  گیــر  بیمــاری 
پدیده ای جهانی بــا اثرگذاری های عمیق 
غافلگیرکننــده و برهم زننــده روال های 
متعــارف اقتصادی و صنعتی در سراســر 
جهان معادلات مرسوم و پیش بینی شده 

را به کلی دســتخوش تغییــرات عموما 
منفی کرده اســت.با پرهیز از بازگویی و 
تکرار قصه های ادامــه دار آثار کرونا؛ آنچه 
در روز ملی صنعت ومعدن امسال شایسته 
ســتایش و نکوداشــت ویــژه و مضاعف 
اســت؛ نقش آفرینی پــر ارزش واحدهای 
صنعتی وتولیــدی ایران زمیــن در تامین 
و تولیــد شــبانه  روزی نیازهای اساســی 
کشــورمان در شــرایط بحرانی ناشی از 
نخســت  روزهای  اضطراب   آور  تکانه  های 

همه  گیری کرونا بود.
اهتمــام بخش تولید در روزهای ســخت 
کرونایی که البته کماکان هم با پایمردی 
کامل ادامه دارد؛ در کنار مسئولیت  پذیری 
اجتماعــی خیره  کننــده اصحاب صنعت 
که بســیاری از آنــان با تغییــر خطوط 
کارخانجات خود اقلام ضروری و بهداشتی 
را تولیــد کردند و یا کمک  هــای مالی و 
انساندوستانه را همگام با رزمایش همدلی 
و کمک   مومنانه صورت دادند؛ نقطه عطف 
تاریخ اجتماعی صنعت ایران است .در کنار 
همگامی صاحبان صنعت؛ از خودگذشتگی 
کارگــران و صنعتگران که دوشــادوش 
جامعه فداکار درمانی و مدافعان ســلامت 

در صف تامین و تولید مایحتاج ضروری و 
بهداشتی مردم کشورمان حماسه آفریدند؛ 
پرده دیگری از این نمایــش غرورآمیز و 

همدلانه بوده و هست .
به جاســت که فروتنانه، صمیمانه  ترین و 
عمیق  ترین مراتب تبریک قلبی خود را در 
روز ملی بزرگداشت صنعت ومعدن به همه 
اصحاب این بخش که علاوه بر دشوارهای 
ناشــی از جنگ اقتصــادی وتحریم  های 
خلاف قواعد بین  المللی و یکجانبه آمریکا 
در ایــن ایام بــر دشــواری  های مضاعف 
شــرایط بحرانی کرونا نیز بــا پایمردی و 
همــت صادقانه فایق آمدنــد؛ ابراز کنیم.
بی  تردید سازمان گسترش ونوسازی صنایع 
ایران نیز به عنوان نهاد توسعه ای پیشرو و 
همگام صنعــت در بیش از نیم قرن اخیر 
در راســتای برنامه هــای کلان چهارگانه 
وزارت صمت همگام با ســایر بخش های 
ایــن وزارتخانه در ســال »جهش تولید« 
با تمام توان خواهد کوشــید تا در مسیر 
تسهیل و فراهم آوری شــرایط بهتر برای 
فعالیت تولیدکنندگان زحمتکش و شریف 
کشورمان پشتیبان شما رزمندگان میدان 

جهاد اقتصادی باشد.

پیامدکتربیاترئیسهیاتعاملایدروبهمناسبتروزملی»صنعتومعدن«
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دکتر حسین مهری مدیرعامل بانک صنعت و معدن 
در یادداشتي که توســط ایرنا منتشر شده است به 
توســعه همه جانبه بر پایه زیست بوم و نقش آن در 
جهــش در بخش صنعت و معدن پرداخت که متن 

آن در ادامه آمده است:
در حالی روز صنعت و معدن را گرامی می داریم که 
سال جاری براساس منویات مقام معظم رهبری به 
ســال »جهش تولید« مزین شده است، جهشی که 
به فرموده ایشــان می بایســت باعث ایجاد تغییرات 

ملموس مثبت در زندگی مردم شود.
در مورد اهمیت و ضرورت »جهش تولید« تردیدی 
وجــود نــدارد. »جهــش تولید« به وســیله بهبود 
شاخص های اقتصادی کشور )از قبیل ایجاد اشتغال 
مولد، افزایش تولید ناخالص داخلی و درآمد سرانه( و 
نیز شاخص های اجتماعی و فرهنگی )از قبیل تقویت 
همبستگی، عزت و اعتماد به نفس ملی( راهبردی 
عالمانه برای ایجاد اقتصادی سالم، مقاومتی و تاب آور 

محسوب می شود.
این مهم به ویژه در بخش صنعت و معدن به عنوان 
یکی از اصلی ترین و مهم ترین بخش های اقتصادی 
کشــور حائز اهمیت اســت. با این وجود، مساله و 
چالش اصلی چگونگی نیل به این هدف ارزشمند و 
به عبارت دیگر شناسایی ارکان کلیدی و جهت دهی 
و تسهیل رفتار ذینفعان و عاملان اصلی در تحقق این 
مهم، به خصوص صنعتگران، معدنکاران و کارآفرینان، 
می باشــد.در پاســخ به چالش فوق و از منظر علم 
کارآفرینی می تــوان گفت که »جهش تولید« از دو 
مسیر کلی قابل حصول است. مسیر اول شکل گیری 
کسب و کارهای جدید است که به ارائه محصولات 
و خدمات جدید می پردازند که در علم کارآفرینی به 
عنوان کارآفرینی مستقل شناخته شده است. مسیر 
دوم، بوســیله توســعه محصولات و خدمات جدید 
در بازارهای موجود و جدید توســط شــرکت های 
فعال است که در پژوهش های کارآفرینی به عنوان 

کارآفرینی سازمانی یا شرکتی شناخته شده است.
به طورکلــی، می توان گفت توســعه کارآفرینی به 
مفهوم افزایش نرخ رفتارهای کارآفرینانه مســتقل 
و شرکتی، می تواند مســیری قابل اتکا برای تحقق 
»جهش تولید« در کشــور باشد. بنابراین، »جهش 
تولید« در بخش صنعت و معدن مســتلزم تسهیل 
و توســعه رفتارهای کارآفرینانه مستقل و شرکتی 
صنعتگران و معدنکاران و کارآفرینان بالقوه و موجود 
است. برای توسعه و تسهیل کارآفرینی در این بخش 
و با هدف »جهش تولید«، ســه مؤلفه اصلی در علم 
کارآفرینی شناخته شــده است که به نظر می رسد 
برنامه ریزی به منظور توســعه و تحقق همزمان این 
سه رکن می تواند »جهش تولید« و توسعه کارآفرینی 

را در بخش صنعت و معدن بدنبال داشته باشد:
۱- رکن اول فعالیت های کارآفرینانه وجود و یا ایجاد 

فرصت است به نحوی که کارآفرینی اساساً به عنوان 
شناســایی و بهره برداری از فرصت ها شناخته شده 

است.
فرصت به عنوان موقعیت های مناســب برای انجام 
عمل و یا اقدامی تعریف می گردد و از حیث رفتارهای 
کارآفرینانه، فرصت ها زمانی وجود دارند که نواقص و 
عــدم تعادل در جنبه های تقاضــا و عرضه در یک 
سیستم وجود دارد. به عبارت دیگر، فرصت ها زمانی 
وجود دارند که به نیازها درســت پاسخ داده نشده و 
یا از منابع بدرستی استفاده نشده است. نگاهی گذرا 
به بخش صنعت و معدن کشــور نشان می دهد که 
فرصت های بیشماری در بخش های مختلف صنعتی 
و معدنی کشور وجود دارد که به نحو مطلوب پاسخ 
داده نشده اســت. به عنوان مثال، در بخش معدن، 
ایران به عنوان یکی از ۱۵ کشــور دارای غنی ترین 
و متنوع ترین منابع معدنی شــناخته شده است، در 
حالیکه ســهم این بخش از تولیــد ناخالص داخلی 
کشــور به علت مشــکلاتی از قبیل خام فروشی ها 
و غیره بســیار نازل است و شــکل گیری رفتارهای 
کارآفرینانه جدید و شــرکتی در این حوزه می تواند 
»جهش تولید« در این بخش را بدنبال داشته باشد.

۲- رکن دوم توسعه رفتارهای کارآفرینانه، عاملان و 
کارآفرینان هستند.

فرصت ها زمانی به منافع اقتصادی و اجتماعی تبدیل 
خواهند شــد که افراد و عاملانی باشند که انگیزه و 
توانایی کارآفرینی و اســتفاده از فرصت ها را داشته 
باشند به همین خاطر است که کارآفرینان به عنوان 
موتور محرک توســعه اقتصادی-اجتماعی جوامع 
شــناخته شــده اند. از حیث بینش ها و توانایی های 
کارآفرینانه در کشــور مشکل چندانی وجود ندارد، 
هرچند از طریق آموزش های بلندمدت وکوتاه مدت 
)مثلًا آموزش های کارآفرینی شرکتی/ســازمانی و 
کارآفرینی مســتقل و شکل گیری کسب و کارهای 
دانش بنیان، به خصوص در بخش معدن( می توان به 
پرورش عاملان توانمندتر )دارای اهلیت و صلاحیت( 
پرداخت، اما شــاید مشکل عمده تر در این حوزه در 
کشــور فقدان انگیزه برای رفتارهای کارآفرینانه در 
مقابل ســایر اســتراتژی ها و رفتارهای جایگزین از 
قبیل واسطه گری و ســفته بازی و یا هدایت منابع 
به سمت فعالیت های غیر تولیدی و نامولد و یا خام 
فروشی باشد. این مهم بسیار تحت تأثیر رکن سوم 
اســت و شاید مهمترین رکن نیازمند توجه ویژه در 
کشور برای تحقق “جهش تولید«، محیط و یا بستر 

کارآفرینی باشد که در ادامه بحث می شود.
۳- رکن سوم توسعه رفتارهای کارآفرینانه محیط و 

بستر رفتارهای کارآفرینانه است.
رفتارهای کارآفرینانه مستلزم محیط و بستری است 
که هزینه و زمان رفتارهــای کارآفرینانه عاملان را 
کاهش دهد. به عبارت دیگــر، عاملان زمانی رفتار 

کارآفرینانه را بر ســایر رفتارهــای جایگزین )مانند 
رفتارهای غیرمولد و آربیتراژ( ترجیح خواهند داد که 
منافع و مزایای کســب شده آن بیش از فعالیت های 
جایگزین باشــد. امروزه در برنامه ریزی برای توسعه 
کارآفرینی، رویکرد زیست بوم کارآفرینانه نگاه همه 
جانبه به توســعه کارآفرینی دارد و مجموعه عناصر 
و ذینفعان کلیدی در تسهیل رفتارهای کارآفرینانه 
)از قبیل قوانین و مقررات، فرهنگ، نهادهای حامی 
و پشــتیبان، منابع مالی، سرمایه های انسانی، شبکه 
ها و بازارها( را به طور همزمان و همراســتا در نظر 
می گیرد. به عبارت دیگر، »جهش تولید« بر اساس 
توسعه رفتارهای کارآفرینانه زمانی اتفاق خواهد افتاد 
که همه نهادهای پشــتیبان و تسهیل گر رفتارهای 
کارآفرینانــه شــامل نهادهای قانونگــذار، نظارتی، 
دادرس، بانک ها و تأمیــن کنندگان مالی، نهادهای 
توسعه منابع و سرمایه های انسانی مانند دانشگاه ها، 
نهادهــای فرهنگی و غیره هم جهت و هم راســتا 
یاری گر شــکل گیری و توسعه رفتارهای کارآفرینانه 
مولد، نوآورانه، ســلامت و اخلاق گرا باشــند. در این 
حالت است که انرژی و منابع صنعتگران، معدنکاران 
و کارآفرینان بالقوه و موجود کشور به سمت رفتارهای 
نوآورانه، رســمی، مولد و فرصت ساز خواهد رفت که 

یقیناً “جهش تولید« را به دنبال خواهد داشت.
به طورکلی می توان گفت کــه »جهش تولید« در 
بخش صنعت و معدن از مسیر رفتارهای کارآفرینانه 
مستقل و شــرکتی قابل حصول است که نیازمند 
توجه به سه گانه فرصت-عامل-محیط است که نقش 
محیط و زیســت بوم کارآفرینی در هدایت منابع و 
تلاش های کارآفرینان به سمت فرصت های مولد و 
نوآورانه بســیار حائز اهمیت است که نیازمند نظام 
تدبیری است که همه ذی مدخلان به مثابه واگن های 
یک قطار هم جهت و هم راستا در خدمت کارآفرینان، 
صنعتگــران و معدنکاران عزیز کشــور برای تبدیل 
تفکرات کارآفرینانه آنــان به ارزش های اقتصادی و 

اجتماعی برای ایران عزیزمان باشند.

جهشدرصنعتومعدن؛توسعههمهجانبهبرپایهزیستبوم
دکتر حسین مهری مدیر عامل بانک صنعت و معدن



40

99
اد 

رد
- خ

  4
9  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری توســعه معادن وفلزات 
ضمن پیام ویژه  ای به مناسبت روز ملی »صنعت ومعدن«؛ 
نخبگان، متخصصان و شرکت های دانش بنیان را به حضور 
بالنده در این بخش دعــوت کرد.به گزارش روابط  عمومی 
شرکت سرمایه   گذاری توسعه معادن وفلزات؛ متن پیام دکتر 

یونس الستی به شرح زیر است:
»دهــه دوم چشــم انداز باید زمــان تمرکز بر بهره بــرداری از 
دســتاوردهای گذشته و نیز ظرفیت های استفاده نشده باشد تا 
پیشــرفت کشــور از جمله در بخش تولید و اقتصاد ملی ارتقاء 
یابد« )مقدمه هفت ســرفصل توصیه های مقام معظم رهبری ـ 
مدظله  العالی ـ در بیانیه گام دوم انقلاب- بهمن ۹۷(.کشور بزرگ 
ایران با برخورداری از منابع عظیم خدادادی اعم از منابع انسانی 
توانمند و متخصص، ذخایر گســترده نفت وگاز و موادمعدنی، 
موقعیت جغرافیایی استراتژیک و ... بدون تردید ظرفیتی منحصر 
به فرد و بالقوه را برای شــکل گیری صنعــت و اقتصادی پویا و 
فراگیــر در خود جای داده اســت.بخش صنعت با وجود دانش 
فنی بالا، حجم قابل  توجه دانش  آموختگان و ظرفیت  های خالی 

تولیدی در زیربخش  های مختلف می  تواند سهم بسیار مناسب 
و چشــمگیرتری در تولید ناخالص داخلی کشور داشته باشد. 
اســناد بالادستی در بخش معدن و صنعت اعم از سیاست های 
کلی اقتصادمقاومتی، احکام قانون برنامه ششــم توسعه و سایر 
قوانین کارآمد همه   و همه می  توانند بســتر مناسبی برای رفع 
موانع تولید و تحقق توسعه پایدار صنعت ومعدن به شمار روند.

همچنین تدوین برنامه راهبردی توسعه صنعتی ومعدنی و ایجاد 
ثبات و امنیت اقتصادی همراه با اصلاح برخی قوانین به منظور 
تسهیل در سرمایه گذاری و تأمین نیاز واحدهای تولیدی نیز از 
مهمترین ابزارهای توسعه حوزه متنوع و وسیع معدنی وصنعتی 
به شمار می روند. بدیهی است تحقق اهداف عالی کشور در حوزه 
صنعت ومعدن علاوه بر قوانین و تامین زیرســاخت ها؛ نیازمند 
تعامل بیشــتر بخش  های یاد شــده و حوزه دانش  وفناوری به 
خصوص حضور موثر و بالنده شرکت های دانش  بنیان و عالمان و 
متخصصان کشور در میدان تولید محصولات معدنی وصنعتی در 
کشور بوده و مجموعه گروه سرمایه  گذاری توسعه معادن وفلزات 
و قطعا سایر مدیران و دست اندرکاران صنعت صمیمانه از حضور 

نخبگان در این عرصه استقبال خواهند کرد.در سالی که مزین به 
نام »جهش تولید« است؛ روز صنعت ومعدن را به تمامی شاغلان 
زحمتکش، فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان و صاحبان علم و 
اندیشــه و ابتکار که در صف اول مبارزه با تحریم های استکبار 
جهانی و تحقق شکوفایی اقتصادی قرار دارند؛ تبریک و تهنیت 
عرض کرده؛ توفیق روزافزون خدمتگزاران به این آب وخاک را از 

درگاه ایزد متعال خواهانم.

استقبالبخشمعدنازحضورنخبگانمتخصصانوشرکتهایدانشبنیان
در پیام مدیرعامل »ومعادن« به مناسبت روز ملی »صنعت ومعدن« عنوان شد:

مدیرعامل شرکت گسترش صنایع ومعادن ماهان به مناسبت 
روز »صنعت ومعدن« گفت: توســعه رفتارهای تولیدگرایانه 
وایجاد زیرســاخت  های مناســب از عوامــل اصلی تحقق 
»جهش تولید« هستند.به گزارش روابط عمومی گروه مالی 
گردشــگری؛ صادق جاهدخطیبی خاطرنشــان کرد: امروز 
مدیران و سیاســتگذاران اقتصاد کشور باید به این مهم که 
اصلی  ترین خواست رهبر معظم انقلاب اسلامی است؛ توجه 
کامل داشته باشند و برنامه ریزی ها به گونه ای باشد که فضا 
برای تولید بیشــتر و کارآفرینی مهیا شود.وی همچنین بر 
ضرورت حذف رفتارهــای ضدکارآفرینــی و ضدتولید در 
محیــط کار تاکید کرد و افــزود: تحقق »جهش تولید« در 
بخش صنعت ومعدن زمانی حاصل می  شــود که شــرایط 
فعالیت به خودی خود از ســوی تصمیم گیران فراهم شده 

باشد و موانع پیش رو کارآفرینان برداشته شود.جاهدطیبی 
ادامه داد: اکنون موانع مهمی بر سر راه توسعه و کارآفرینی 
وجود دارد که مهمترین آن نداشتن شناخت از منابع داخلی 
و فرصت  های آماده اســت. به عنوان مثال ایران یکی از ۱۵ 
کشــور جهان به لحاظ دارا بودن ذخایر غنی و متنوع ترین 
منابع معدنی است، اما به دلیل برخی ناهماهنگی  ها و بعضا 
سوء  مدیریت ها؛ از این منابع خدادادی به خوبی استفاده نشده 
است.وی تصریح  کرد: تا زمانی که مولفه  های مهم و اصیل در 
اقتصاد  و صنعت که همانا فرصت سازی، تببین مسیر برای 
تولید و کارآفرینی، ایجاد انگیزه در کارآفرینان، استفاده بهینه 
از منابع و... محقق نشود؛ تحقق شعار امسال به خوبی محقق 
نخواهد شد و این فرصت متعالی از بین خواهد رفت.هلدینگ 
گسترش صنایع ومعادن ماهان )سهامی عام( به  عنوان یکی از 

بزرگترین شرکت های سرمایه گذاری گروه مالی گردشگری با 
هدف سرمایه گذاری در طرح ها و پروژه های تخصصی حوزه 

صنعت ومعدن کشور تاسیس شده است .

توسعهرفتارهاوبهبودمحیطکار؛ازعواملاصلیتحقق»جهشتولید«هستند
مدیرعامل شرکت گسترش صنایع ومعادن ماهان بیان کرد:

برای تحقــق اهداف کلان بخش  معدن و جذب ســرمایه 
بخــش خصوصی در اجرای طرح های این بخش؛ از ســال 
۹۵ تاکنــون ۲۶ هزار و ۵۰۰ میلیــارد تومان از طرح های 
ایمیدرو و ایمپاسکو با مدیریت و نظارت شرکت تهیه وتولید 
 موادمعدنی ایران به بخش خصوصی واگذار شــده اســت.

به گزارش روابط عمومی شــرکت تهیه وتولید موادمعدنی 
ایران؛ سیاســت برون  ســپاری معادن و مجتمع  های تابعه 
ایمپاسکو علاوه بر رونق تولید، توسعه و تجهیز معادن؛ زمینه 
اســتخراج حدود ۵۵ میلیون تن انواع موادمعدنی را فراهم 
کرده و باعث ایجاد بیش از ۳۰۰۰ فرصت شــغلی مستقیم 
شده اســت.در حال حاضر شرکت تهیه وتولید موادمعدنی 

ایران به جایگاهی در امور معادن رســیده که فعالیت های 
اکتشــافی و معدنی خود را در ۷۰ درصد استان های کشور 
گســترش داده است.فعال ســازی و توسعه معادن کوچک 
مقیاس در سال ۹۹ با »جهش تولید« موادمعدنی در کشور 
و هدف گذاری طرح برای احیاء ۲۰۰ معدن کوچک مقیاس 
برنامه  ریزی شده است و خوشبختانه در سال جدید شاهد 
فعال   سازی یک معدن مس در استان کرمان هستیم؛ این در 
حالیست که از شروع اجرای این طرح تا پایان سال گذشته 
۱۴۶ معدن کوچک احیاء، ۳۲ معدن فعال و ۱۰۲۰ معدن 
نیز بررسی کیلینیکی شده است.از سال ۹۵ تاکنون تعداد 
۱۲ تفاهمنامه و ۲۷ قرارداد پژوهشی با دانشگاه  ها و مراکز 

علمی منعقد و بالغ بر ۵۰ پایان         نامه دانشجویی مورد حمایت 
شرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران قرار گرفته است.

درخششایمپاسکودرآستانهروز»صنعتومعدن«
باتحقق اهداف کلان بخش  معدن و جذب سرمایه بخش خصوصی صورت گرفت
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دکتر محمدحسن ترابی طی یادداشتی به یکی از 
ارکان زیست بوم کارآفرینانه برای حمایت و تسهیل 
در تحقق »جهش تولید« در کشور، نظام تامین مالی 
و در رأس آن بانک های تخصصی وتوسعه ای پرداخته 
است.به گزارش روابط عمومی بانک صنعت ومعدن؛ 

متن این یادداشت در ادامه آمده است:
هـدف از تأسـیس بانک های تخصصی رسـیدگی 
بـه شکست های بازار در تخصیص منابع مالی توسط 
دولت ها و اولویت بخشــی در انجام مسئولیت های 
اجتماعی در توسعه زیرساخت ها و صنایع زیربنایی 
کشــور و حمایت مالی از پروژه  هــای بلندمدت و 
پرریســک در تحریک توســعه اقتصادی است که 
کمتر مورد توجه ســایر نهادهای تامین مالی قرار 
می گیرد. علیرغم تمام تلاش های صورت گرفته در 
زمینه تامین مالی بخــش صنعت ومعدن به عنوان 
رکن اصلی در توســعه اقتصادی کشور و همچنین 
مشکلات به وجود آمده ناشی  از تحریم های ظالمانه 
نظام اقتصادی؛ این نهادهای مالی کمتر توانسته اند 
ماموریت و رسالت توسعه ای خود را ایفا کنند. حال 
ســؤال اصلی این است که »در این شرایط کارایی 
و اثربخشی بانک های تخصصی و توسعه ای مستلزم 
چه نظام تدبیری و الزامات نهادی است؟«همانگونه 
که اشــاره شــد؛ بانک  های تخصصی وتوسعه ای به 
دلیل تکمیل حلقه زنجیره تامین و ارزش؛ نقش و 
اهمیت زیادی در رشد و توسعه اقتصادی کشور و 

تحقق اقتصاد مقاومتی دارند.
بر اساس مطالعات انجام شده می توان چهار فعالیت 
در الگوی کســب وکار برای بانک های توســعه ای 

تعریف کرد: 
الف( خدمات وام

ب( سرمایه گذاری ها
ج( خدمات مشاوره ای

د( سایر خدمات و فعالیت های مالی و غیرمالی.
در دسته اول از خدمات؛ بانک های توسعه ای علاوه 
بر اعطای وام در سه طبقه کوتاه مدت، میان مدت و 
بلندمدت به تأمین مالی طرح ها از طریق روش های 
تأمین مالی ساختاریافته و تأمین مالی با ابزارهای 
تابعه نیــز می پردازند. ســرمایه گذاری بانک های 
توســعه ای در شرکت ها معمولا به دو شکل تأمین 
مالــی از طریق حقوق صاحبان ســهام که همان 
آورده نقدی بانک در طرح است و دوم تأمین مالی 
میـانی و سـرمایه گـذاری خطرپذیر انجام می شود. 
دســته ســوم از الگوی کسب وکار بانـک هـــای 
توســعه ای، خدمات مشــاوره و آموزش است که 
بانک های توسعه ای علاوه بر تأمین مستقیم وجوه 
بــرای بنگا ههـــا و کســـب وکارهای مختلف؛ در 
زمینه مدیریت برخی از امــور نیز به آنها خدمات 
ارائه می کننـــد. ایـن مجموعـــه خـدمات شامل 
سازماندهی برای تأمین مالی ساختاریافته، ادغام ها 
و اکتساب ها، تحقیقـات اقتصـادی، تحقیقـات بازار، 

ارزیابی تکنولوژی ها و آموزش هستند.

بررســی ها نشــان می دهد بانک هــای تخصصی 
و توســعه ای بــا وظایــف و تکالیف متعــددی از 
سوی دولت مواجـــه هســـتند و از سـوی دیگـر 
هماننـــد بانک های تجاری باید از قوانین ومقررات 
بانک مرکزی پیروی کنند که این امر می تواند منجر 
به کاهش نوآوری و ریســک پذیری در این بانک ها 
شــود. بر همین اســاس از جمله سؤالات محوری 
این است که آیا مؤسســات تأمین مالی تخصصی 
و توسعه ای دولتی باید از همان قواعد ناظر بر سایر 
بانک هــای تجاری و خصوصی تبعیت کنند یا باید 
قوانیــن جداگانه ای بر آنها وضع شــود؟ آیا اعمال 
محدودیت بـــر نوع فعالیـت بانـک های توسعه ای 
می تواند منجر به ایفا مسئولیت توسعه ای این نوع 

از بانک  ها در این شرایط وی  ژه کشور شود؟
در مبانــی نظــری الگوهــای موفــق بانکــداری 
توســعه  ای در دنیا؛ ابعاد شــش  گانه موفقیت این 
بانک ها شـــامل: محیط مساعد کشــور، احکام و 
تکالیف قانونی مشــخص، تنظیم مقررات ونظارت، 
ارزیابی  و  مالی  پایـــداری  حاکمیت ومـــدیریت، 
عملکرد اســت. با در نظر داشــتن موارد مذکور و 
در شــرایط فعلی عــلاوه بر ســایر موضوعات؛ دو 
راهکار اساســی شــامل کمک دولت و مجلس در 
افزایش ســرمایه بانک های تخصصی و توسعه ای و 
امکان انجام ســرمایه گذاری مستقیم در طرح های 
نیمه تمام تا مرحله راه اندازی و سپس واگذاری آنها 
می تواند در حمایت از بخش صنعت ومعدن کشور 
بســیار مهم و تأثیرگذار باشــد.در موضوع افزایش 
سرمایه بانک و کفایت سرمایه نیز اگر سرمایه بانک 
توســعه  ای به کل تولید ناخالــص داخلی را ملاک 
قرار دهیم؛ ملاحظه می  شود که دامنه این شاخص 
بین ۰.۱ تا ۰.۹ در نوسان است. سرمایه بانک های 
توسعه   ای همچون بانک توسعه چین، بانک توسعه 
ترکیه، بانک توسعه صنایع کوچک هند ۰.۱ درصد 
از تولید ناخالص داخلی اســت و در بانک توســعه 
برزیــل ۰.۹ درصد و در بانک توســعه مالزی ۰.۶ 

درصد است. 
این شاخص برای بانک صنعت ومعدن ایران حدود 
۰.۲ درصد اســت که در نزدیکــی مرز پایینی این 
توزیع قــرار دارد. اگر میانگین این شــاخص ۰.۴ 
درصد در نظر گرفته شــود؛ مشــخص می شود به 
منظور رســیدن نســبت موردنظر بــرای ایران به 
میانگین کشــورهای یاد شــده، باید سرمایه این 
بانک بــا ثابت بودن تولید ناخالــص داخلی ایران 
به ۱.۶ میلیارد دلار برســد؛ این در حالی است که 
ســرمایه بانک صنعت ومعدن در حال حاضر حدود 
شــصت هزار میلیارد ریال است.راهکار دیگری که 
می تواند به بانک صنعت ومعدن در حمایت از تولید 
کشور کمک کند؛ مستثنی شدن از »دستورالعمل 
سرمایه گذاری مؤسسات اعتباری« به منظور امکان 
انجام سرمایه گذاری مســتقیم تا مرحله راه  اندازی 
و ســپس واگذاری واحد تولیدی اســت. ســهم 

سرمایه گذاری مستقیم و مشارکت حقوقی به کل 
تسهیلات اعطایی شبکه بانکی حتی به یک درصد 
هم نمی  رســد و به نظر می آید یکی از دلایل این 
موضوع ریشــه در قوانینی دارد که محدودیت  های 
جــدی را بر ســر راه بنگاهــداری بانک  ها اعمال 
می کند. البته ذکر این نکته مهم است که واگذاری 
اموال مازاد و شــرکت های بانکــی از طریق بورس 
یکی از اثرگذارتریــن برنامه های دولت در مردمی 
کردن اقتصــاد، ایجاد شــفافیت و راهکاری برای 
تامین مالی سایر طرح  هاست که باید مورد حمایت 
قرار گیرد، اما به دلیل افزایش نرخ ارز و تحریم های 
اعمال شــده مشکلات فراوانی برای سرمایه  گذاران 
در طرح  های بزرگ و زیرساختی ایجاد شده و عملا 
ادامه کار و توســعه فعالیت ها را بسیار سخت کرده 
که این موضوعات منجر به افزایش معوقات بانکی 
و غیرمولد شــدن سرمایه  های کشور شده است. به 
این ترتیب مستثنی   شدن این بانک از دستورالعمل 
یادشــده می تواند عــلاوه بر کمک بــه راه اندازی 
طرح های نیمه تمام و ایجاد اشــتغال پایدار؛ نقش 
مهمی در تبدیــل دارایی  های غیرمولــد به مولد 

داشته باشد.
بر اســاس آنچه گفته شد بررســی نظام بانکداری 
توســعه ای در کشورهای موفق دنیا در تعریـــف 
دقیق تکالیف، وظایف، نــوع فعالیت ها، حمایت ها 
و چگونگــی نظارت ها در حصــول به موفقیت این 
بانک ها از یک ســو و شــرایط ایجاد شده در نظام 
اقتصادی کشور و تحریم های ظالمانه نظام استکبار 
و همچنین تاکیدات هوشمندانه مقام معظم رهبری 
در خصوص تعریف شــعارهای اقتصادی طی چند 
ســال اخیر ایجاب می کند به  منظور تحقق شعار 
»جهش تولید« و مرتفع کردن مشکلات ساختاری 
در حوزه تامین  مالی بخش صنعت ومعدن که نقش 
مهمی در شــکوفایی اقتصاد کشــور دارد؛ نهادها 
حمایت های همــه جانبه ای از بانک صنعت ومعدن 
به عنوان بانــک تخصصی و توســعه ای در حوزه 
تامین مالی این بخش، در تخصیص منابع و بازنگری 

در قوانین داشته باشند.

الزاماتنهادیبانکهایتخصصیوتوسعهایدرکمکبهبخشصنعتومعدن
در پیام دکتر محمدحسن ترابی عنوان شد:
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معصومه صالحی

دهــم تیرمــاه در تقویــم کشــور بــا عنــوان روز 
»صنعت ومعدن« نامگذاری شــده اســت تا بهانه ای 
باشد برای بزرگداشــت تلاش و کوشش فعالان این 
حوزه اصلی و استراتژیک از اقتصاد کشور. علاوه بر این 
روز »صنعت ومعدن« را نیز می توان معیار زمانی برای 
بررسی عملکرد شــرکت های صنعتی ومعدنی کشور 
دانســت. از این رو در روز »صنعت ومعدن« سال ۹۹ 
نگاهی به عملکرد گروه خودروســازی سایپا خواهیم 
داشت. خودروسازی که از اردیبهشت ماه سال پیش 
گوی سبقت را در رقابت با رقیب دیرینه خود ربوده و 
با تیراژ تولیدی بالاتر در جایگاه خودروساز اول کشور 

قرار گرفته است.
جایگاهی که تا پایان بهار ۹۹ نیز حفظ شــده و سایپا 
با تولید بیش از ۱۰۶ هزار دســتگاه انواع محصولات؛ 
ســهم غیرقابل  انکاری را در رونــق و »جهش تولید« 
کشور ایفا کرده اســت. علاوه بر این بررسی عملکرد 
گروه خودروسازی سایپا از تیرماه سال گذشته تا اوایل 
تیرماه سالجاری نشان می دهد که این خودروساز ۳۰ 
گام عملیاتی برای توسعه صنعت خودرو برداشته است.

واکاوی کارنامه کاری گروه خودروسازی سایپا نشان 
می دهد این مجموعه نارنجی پوش توانسته بسیاری از 
برنامه های خود را محقق کند و از تهدیدهایی که برای 
اقتصاد و صنعت کشور پیش آمده است؛ فرصت بسازد 

و سربلند عبور کند.
سایپا در مسیر دانش بنیان شدن

گروه خودروســازی ســایپا در کارنامه کاری خود از 
تیرماه ســال گذشــته تا اوایل تیرماه ســالجاری به 
دســتاوردهای متعددی دســت یافته که مهمترین 

آن ایجاد نخستین »کمیته همکاری های مشترک با 
مجموعه های دانش بنیان« در صنعت خودرو است.

سال  های متمادی است که  همکاری با مجموعه های 
دانش بنیان در صدر اولویت های اســتراتژیک نظام 
جمهوری اســلامی ایران قرار گرفته اســت، اما این 
مهــم در مجموعه های صنعتی بــه صورت جدی 
مــورد پیگیری قــرار نگرفــت. در همین خصوص 
گروه خودروســازی ســایپا از تیرماه سال گذشته 
مجدانه همــکاری با مجموعه هــای دانش بنیان را 
دنبال کرده اســت و اکنون در زمره مجموعه هایی 
قــرار گرفته که در این عرصــه همکاری  های خوبی 
را آغاز کرده اســت.البته گروه خودروســازی سایپا 
این امیــدواری را دارد که با همکاری مجموعه های 
دانش  بنیان بتواند به تعریف مشــترکی از ســاخت 
قطعــات به خصــوص قطعات »های تک« برســد.

در راســتای همکاری با مجموعه هــای دانش بنیان 
و اســتارتاپ ها؛ گروه خودروسازی سایپا موفق شد 
با ســازمان ملی کارآفرینــی تفاهمنامه  ای را امضاء 
کند. این تفاهمنامه به منظور افزایش همکاری های 
مشترک در زمینه توســعه، ترویج و نهادینه سازی 
کارآفرینی، نوآوری و فنــاوری در صنعت خودرو و 
در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی تنظیم شده و قرار 
است بر اســاس آن زمینه استفاده از توانمندی های 
دو طــرف فراهــم آید.بهره گیــری از ظرفیت ها و 
پتانســیل های بالقوه و بالفعل طرفین در توســعه 
نوآوری، فناوری و کارآفرینی، مشــارکت در ترویج و 
شکل دهی زیست بوم نوآوری وفناوری، مشارکت در 
توسعه اقتصاد دانش بنیان با بهره گیری از ظرفیت ها 

و فرصت های گروه خودروســازی سایپا و تسهیل، 
اســتقرار و فعالیت شرکت های دانش بنیان در سایپا 
بــا هدف افزایش داخلی ســازی قطعات و توســعه 
محصولات جدید از موضوع هــا و محورهای اصلی 
این تفاهمنامه همکاری به شمار می رود.طی یکسال 
مورد اشــاره نگاه دیگری هم در گروه خودروسازی 
سایپا شکل گرفته که آن افزایش همکاری با بخش 
خصوصی واقعی اســت. از این رو جلسات مختلفی 
بر پا شــده است تا ســطح همکاری ها و استفاده از 
پتانسیل بخش خصوصی در صنعت خودرو افزایش 

پیدا کند.
انعقاد تفاهمنامه های اثرگذار در سایپا

انعقاد تفاهمنامه همکاری میان سایپا و مپنا )شرکت 
خدمات مهندسی- صنعتی( برای تولید خودرو برقی 
مشــترک که بهمن ماه سال گذشته امضاء شد نیز از 
دیگر رخدادهایی اســت که گروه خودروسازی سایپا 
انجام داده اســت. بر اساس تفاهمنامه صورت گرفته 
دو مجموعه اقدام به مشارکت و همکاری در خصوص 
طراحی، نمونه سازی، تســت، تجاری سازی و تولید 
خودروهای جدید با پلت فرم الکتریکی خواهند کرد.

در راستای توسعه همکاری های مشترک که سایپا از 
سال گذشته مدنظر قرار داده است؛ از صنایع دفاعی 
کشور خواسته شده تا در زمینه تولید قطعات مشترک 
خودرو اقدامات لازم صــورت گیرد.انعقاد تفاهمنامه 
همــکاری با برخی از بانک ها بــرای تامین نقدینگی 
برای رونق خطوط تولید محصولات سایپا هم از دیگر 
اقداماتی است که می توان در کارنامه موفق کاری تیر 

۹۸ تا اوایل تیر ۹۹ گروه خودروسازی سایپا دید.

بررسی عملکرد نارنجی  پوشان جاده مخصوص 

3۰گامعملياتیسايپا
برایتوسعهصنعتخودرو
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تحول و تنوع در سبد محصولات
از روز »صنعت ومعدن« ســال گذشته تا آستانه روز 
»صنعت ومعدن« ســالجاری؛ نارنجی  پوشــان جاده 
مخصــوص برای اولین بــار تیپ بنــدی واحد برای 
محصــولات خود تعریف کردند. ایــن تیپ بندی که 
در تاریخ اسم گذاری محصولات سایپا سابقه نداشته 
است؛ باعث شده که دیگر شُبهه ای در مدل خودروها 
وجود نداشــته باشد و خریداران خودرو بدانند که هر 
حــرف یا واژه لاتین در کنار اســم خودرو چه معنا و 
مفهمومــی دارد.موضوع دیگری که در کارنامه کاری 
ســایپا دیده می شــود؛ عرضه ســه محصول جدید 
شاهین، ســاینا.اس و کوییک.اس برای نخستین بار 
در سال ۹۹ بود. در حالی که منتقدان صنعت خودرو 
بر این باور بودند که خودروســازان توان ایستادن در 
برابر تحریم ها را ندارند و دیر یا زود مجبور به کاهش 
تولید و حتی تعطیلی خطوط تولید خود می شــوند؛ 
ایــن مجموعه خودروســازی توانســت محصولات 
جدیدی که منطبق با اســتاندارد یور ۵ است را روانه 
بازار کند.حرکت به ســمت تولید محصولات جدید 
در شرایطی اســت که هدف گذاری سایپا برای تولید 
خودروی شــاهین تا پایان سالجاری ۲۰ هزار و ۲۰۰ 
دستگاه خودرو است. این افق تولید در حالی است که  
شرکت ســایپا به دنبال طراحی و تولید خودروهای 
جدید هم اســت.علاوه بر این عرضه خودرو کوییک.

آر برای نخســتین بار با هدف توسعه سبد محصول و 
جلب رضایت مشتریان هم می توان از اقدامات سایپا 

به شمار آورد.
وعده   هایی که بالاخره محقق شد

گروه خودروسازی ســایپا در راستای وعده هایی که 
داده بود؛ توانست پراید را از خط تولید خود حذف کند. 
خودرویی که سالیان ســال مدیران از کنار گذاشتن 
آن صحبت می کردند؛ در ســال ۹۹ به تاریخ پیوست.
گروه خودروسازی سایپا در اردیبهشت ماه سالجاری 
اقدامی انجام داد که پیش از این تحقق آن وابســته 
به شــرکت  های خارجی بود. ســایپا تنها خودروساز 
ایرانی است که تجهیزات و توانایی ساخت خط تولید 
بدنه خودرو را دارد و بر اساس همین توانمندی خط 
رباتیک تولیــد بدنه دو منظوره محصولات جدید که 
شــامل  S۲۰۰ و Q۲۰۰ را نصــب و راه  اندازی کرد. 
از مهمتریــن ویژگی های این خــط تولید می توان 
به طراحی و ســاخت کامل تمام تجهیزات به دست 
متخصصان ایرانی و اســتفاده از منابع داخلی کشور 
در کنار بهره گیری از تکنولوژی روز دنیا و نیز کاهش 
ارزبری اشــاره کرد.یکی از موضوعاتی که باعث شده 
برخی ها نســبت به گروه خودروسازی سایپا گله مند 
باشــند؛ عدم امکان تحویل خودروهای تحریمی به 
مردم اســت؛ میراثی که از سوء مدیریت  های گذشته 
به مدیران فعلی ســایپا رسیده بود و برای جبران آن 
متحمل ســختی  های فراوانی شــدند. بعد از تحریم 
صنعت خــودرو؛ ســایپا نمی  توانســت خودروهای 
ثبت  نامی مــردم را تحویل دهد؛ به همین دلیل و در 
راستای تکریم ارباب رجوع؛ طرح  های متنوع و پر سود 
بــرای جایگزینی و تبدیل خریداران محصولات گروه 

رنو و برلیانس در نظر گرفته شد.
سایپا؛ خوروساز مسئولیت  های اجتماعی

اقــدام دیگری که در راســتای عدالت و مســئولیت 
اجتماعی توسط گروه خودروسازی سایپا انجام شده 
اســت؛ بازگشایی شرکت ســایپا گام با بهره گیری از 
مددجویان کمیته امــداد امام  خمینی )ره( و با هدف 

توســعه اشــتغال اســت.در حوزه کیفیت هم سایپا 
کارنامه خوبی را از خود بر جای گذاشــته اســت؛ به 
گونه  ای که سایپا بر اســاس گزارش شرکت بازرسی 
کیفیت و اســتاندارد ایران حائــز رتبه اول پاک ترین 
خودروســاز ایران در میــزان آلایندگی هــوا با گاز 
دی اکســیدکربن شد. گروه خودروســازی سایپا در 
تلاش اســت تا این مســیر را برای ســال  های آینده 
نیز ادامه دهد. از ســوی دیگر سایپا با هدف افزایش 
رضایت مشتریان توانست با اجرای پروژه های بهبود 
کیفیت محصول ســایپا ۱۵۱ را ارتقــاء دهد و آن را 
سه ستاره کند.در همین زمینه عملکرد سایپا پس از 
شــیوع جهانی ویروس کرونا نیز قابل اعتنا و شایسته 
احترام اســت. کووید ۱۹ بر دنیا اثر زیادی گذاشــت 
و باعــث تعدیل نیرو در بســیاری از بنگاه های بزرگ 
اقتصادی دنیا شد. گروه خودروسازی سایپا هم مانند 
بســیاری از مجموعه ها با شیوع ویروس کرونا آسیب 
دید، اما سعی کرد تا در مدت کوتاه آسیب  ها را جبران 
کند و برای مدیریت شرایط کرونایی تهمیداتی در نظر 
گرفته شــود. ادامه تولید، حفظ نیروی کار، پیگیری 
برنامه های افزایش تولید و عرضه خودرو در ســایپا با 
وجود شیوع بیماری کرونا با آنکه سخت بود، اما محقق 
شــد.اجرای اقدامات پیشــگیرانه در مقابله با شیوع 
بیمــاری کرونا تحت   نظر وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی در محیط درون سازمانی گروه سایپا، 
راه اندازی خط تولید محلول ضدعفونی کننده دست و 
سطوح در شرکت طیف و راه اندازی خط تولید ماسک 
بهداشــتی در سایپا آذین و اجرای طرح ارائه خدمات 
به پزشــکان و پرســتاران فعال در واحدهای درمانی 
مقابله با کرونا با همت فعالان گروه خودروسازی سایپا 
انجام شد.افزایش ۶۰ درصدی خدمات در محل امداد 
خودرو سایپا با هدف جلوگیری از شیوع بیماری کرونا 
و ارتقاء رضایت مشــتریان هم از دیگر خدماتی است 

که سایپا به شهروندان ارائه داده است.
رشد 55 درصدی تحویل خودرو

گروه خودروسازی سایپا ضمن اینکه در بخش عرضه 
محصــولات و تلاش برای تنظیم بــازار نیز  کارنامه 
پرباری طی یک ســال گذشــته )از تیر مــاه ۹۸ تا 
اوایل تیرماه ۹۹( داشــته است.بر اساس آمار رسمی 
در فصل نخســت ســالجاری نزدیک به یکصد هزار 
دســتگاه خودرو به مشتریان تحویل داده شده است؛ 
با این اتفاق می  توان به این نتیجه رســید که تنها در 
بهار ســال ۹۹ میزان تحویل خودرو در قیاس با مدت 
مشابه سال گذشته ۵۵ درصد افزایش یافته و این عدد 
بزرگی اســت که با وجود تحریم ها و شــیوع ویروس 

کرونا به دست آمده است.
انضباط و دستاوردهای مالی

در حوزه مالی هم سایپا به دستاوردهای خوبی دسته 
یافته که افزایش ۴۰۰ درصدی سرمایه سایپا از محل 
تجدید ارزیابی دارایی ها از جمله آن اســت. پرداخت 
مطالبات ۱۲۰ روزه قطعه سازان در اسفندماه گذشته 
و تلاش برای تسریع در پرداخت  های قطعه سازان هم 

به واسطه مدیریت منابع مالی اتفاق افتاده است.
صفر شــدن خودروهای دارای کســری قطعات در 
پارکینگ ها هــم موضوعی بود که ســایپا با جدیت 
پیگیری کرد و موفق شــد تا نیم بیشتری از یکسال 
گذشــته را بــا اجرای پــروژه »عبور مســتقیم« در 
خطوط تولید خود طــی کند و محصولات این گروه 
خودروســازی به طور مستقیم و بدون کسری قطعه 
از خط تولید به بخش فروش می رفت تا به مشتریان 

تحویل داده شود. متاســفانه شیوع بیماری کرونا در 
جهان اجرای این طرح را با مشکل مواجه کرده است، 
اما ســایپا با یک روند رو به بهبود در حال حرکت به 
سمت تکرار این موفقیت در سال ۹۹ است.ثبت رکورد 
تولید بیش از ۴۰۰ هزار خودرو در ســال ۹۸ و تبدیل 
شدن به بزرگترین خودروساز کشور افتخاری بود که 
شرکت سایپا به دست آورد که این امر در سخت ترین 
سال صنعت خودرو محقق شد. شکسته شدن رکورد 
تولید محصولات ایکس۱۰۰ و ایکس۲۰۰ در ســال 
۹۸ و رشد ۸۲ درصدی تولید ساینا و کوییک در سال 
۹۸ نســبت به ســال پیش از آن نیز از دیگر اعدادی 
است که به دست آمد.در این میان گروه خودروسازی 
ســایپا گام محکمی در بومی ســازی قطعات خودرو 
برداشــت؛ به گونه  ای که ۵۳ نوع قطعات خودروهای 
سایپا در طرح ملی داخلی  سازی قطعات بومی  سازی 
شد که این امر جز با عزم ملی و همکاری قطعه سازان 

امکانپذیر نبود.
راه اندازی خط رباتیک تمام اتوماتیک رنگ

راه  انــدازی خط رباتیــک تمام اتوماتیــک رنگ در 
پلاســکوکار ســایپا با حضــور سرپرســت وزارت 
صنعــت، معدن  و تجارت واپســین اقــدام عملیاتی 
گروه خودروسازی ســایپا طی چند روز مانده به روز 
»صنعت ومعدن« ســال ۹۹ بود.ایــن خط دارای ۱۲ 
ربات رنگ  پاش اســت که سالانه ظرفیت رنگ  آمیزی 
۷۲۰ هزار عدد ســپر در ۱۴ رنگ متفــاوت را دارند. 
ایــن ربات  ها از آخرین تکنولوژی پودر کردن رنگ در 
دنیا موسوم به Atomize  بهره می  برند و می  توانند 
رنگ مایع را با ســرعت ۱۹ تا ۶۰ هزار دور در دقیقه 
بــه پودر تبدیل کرده و عمل پاشــش را انجام دهند.

این خط رنگ توســط متخصصــان داخلی به ارزش 
۴۱ میلیارد ریال ساخته شد و ربات های آن به ارزش 
۵.۲ میلیــون یورو از یک شــرکت آلمانی خریداری 
شد. طرف خارجی به دلیل اعمال دوباره تحریم های 
بین المللی تعهدات خود را انجام نداد، اما این خط در 
سال رونق تولید توسط مهندسان و متخصصان گروه 
خودروسازی سایپا تکمیل و در سال »جهش تولید« 

راه اندازی شد.
 پایان تعهدات 97؛

 تحویل تعهدات 98 تا شهریور99
تحویل تمام خودروهای مشتریان ثبت  نامی سایپا در 
سال ۹۷ هم از دیگر رخدادهایی بود که در میانه  های 
ســال گذشــته رخ داد. این اتفاق در سالجاری هم به 
شدت و قدرت بیشــتری ادامه دارد و به تازگی اعلام 
شــده که بــه جز دو خــودرو؛ تمام تعهــدات معوق 
محصولات ســایپا تا پایان شهریورماه به صفر خواهد 
رســید.در این میان تحویل مســتمر محصولات به 
مشــتریان و جبران تعهدات بر جا مانده از گذشته از 
اهدافی اســت که با جدیت دنبال می شــود. از سویی 
یکی از سیاســت  هایی که سایپا در حال دنبال کردن 
آن است؛ اجرای طرح  های متنوع فروش و پیش فروش 
محصولات با هدف پاســخگویی به نیاز بازار است. با 
این رویکرد می  توان تنشــی که در بازار خودرو وجود 
دارد را تــا حدود زیادی کاهــش داد و اجازه نداد که 
واســطه ها و دلالان نقش آفرینان بازار خودرو شوند.
تمام دســتاوردها اعم از رشــد تولید، ایجاد تنوع در 
محصولات، بومی سازی سازی قطعات که سایپا از تیر 
ماه ســال گذشــته تا اوایل تیرماه سالجاری به دست 
آورده اســت؛ با وجود تحریم  های ســختگیرانه، عدم 

تخصیص ارز دولتی و شیوع ویروس کرونا بوده است.
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گروه صنعتی ایران  خــودرو به عنوان جزئی 
از پیکره عظیم صنعت و تولید کشــور نیک 
می داند تا اوج مطلوبیت و رضایتمندی نیاز به 
گام های جدید دارد و مدیریت این گروه نیز به 
نیکی یادآور شده است که راه »جهش تولید« 
و کاهش وابســتگی از نهضت داخلی سازی 
می گذرد. در همین راســتا این گروه صنعتی 
توانسته از شرایط دشوار تحریم عبور کرده و 
مقتدرانه در راستای رونق تولید، داخلی سازی 
قطعات با فناوری پیشرفته و توسعه محصول 

گام بردارد.
هرگز نمی  توان منکر شرایط سخت، پیامدها 
و محدودیت های متعــددی که تحریم های 

ناعادلانه آمریکا با خود به همراه آورده است؛ 
شد، اما واقعیت این است که این محدودیت ها 
موجب شد تا همدلی و یکپارچگی میان تمامی 
اعضای حوزه صنعت خودروسازی شکل گیرد 
که در نهایت منجر به خلق اتفاقاتی بزرگ و 
شکوفایی فراوان شد. از طراحی خودروی ملی 
با ۹۲ درصد داخلی ســازی تا شکست رکورد 
تولید ســالانه گرفته تــا تصاحب ۵۶ درصد 
از ســهم بازار در خودروهای سواری طی دو 
ماه ابتدایی ســال ۹۹ از جمله توفیق های به 
دست آمده با تلاش و همراهی خستگی ناپذیر 

کارگران خطوط تولید بوده است .
همچنین با همدلــی زنجیره تامین و همت 

قطعه سازان گروه صنعتی ایران خودرو رکورد 
تولید ماهانه در اردیبهشت ماه سال ۹۹ طی 

دو سال گذشته شکسته شد.
با بررســی روند فروش تعدادی شــرکت در 
حــوزه تولیــد خودروی ســواری و وانت نیز 
می توان دریافت که مجموع فروش از ابتدای 
سالجاری تا تاریخ نوزدهم خرداد ماه امسال 
حدود ۵۹ هزار دستگاه بوده که به این ترتیب 
نسبت به مدت مشــابه سال قبل ۳۹ درصد 
افزایش داشته اســت. این در حالی است که 
مجموع فروش ســال ۹۸ حــدود ۴۰۸ هزار 
دســتگاه و مجموع فروش ســال ۹۷ حدود 

۳۶۲ هزار دستگاه بوده است.

گام های ایران  خودرو طی ماه های اخیر؛
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روند تولید و فروش هفتگی در 
سالجاری و مقایسه آن با سال 98

از ابتــدای ســال ۹۹ تــا تاریــخ نوزدهم 
خردادماه بــا وجود اینکــه تمامی صنایع 
کشور از جمله تولید خودرو متاثر از شرایط 
غیرمعمول شیوع ویروس کرونا و تعطیلات 
و محدودیت  هایــی بودند کــه متعاقب آن 
به وجود آمد، اما بــا این حال با تلاش های 
شــبانه روزی و همــت مثال زدنــی تمامی 
کارکنــان ایران خودرو؛ تولیــد و فروش در 
مقایســه با مدت مشابه سال قبل به ترتیب 
۱۶ و ۳۹ درصد رشد داشته است. همچنین 
میانگیــن تولیــد هفتگــی مکانیکی در 
اردیبهشــت ماه سال ۹۹ در حدود ۱۱ هزار 
و ۶۰۰ دستگاه بوده؛ این در حالی است که 
متوسط تولید مکانیکی هفتگی طی شش 
ماهه اول سال ۹۸ معادل هفت  هزار و ۱۳۰ 
دستگاه بوده که این عدد در نیمه دوم سال 
با حدود ۳۰ درصد افزایش به ۹ هزار و ۱۷۴ 
دستگاه رســیده بود. متوسط تولید تجاری 
هفتگــی نیز در نیمه اول ســال ۹۸ معادل 
هفت   هزار و ۲۷۲ دســتگاه بوده که این رقم 
در نیمه دوم ســال با ۵۴ درصد افزایش به 
۱۱ هزار و ۱۷۴ دستگاه رسید. گفتنی است 
که وضعیت مانده تعهدات و تعهدات معوق 
نیز دارای سیر نزولی بوده و در حال تولید و 

عرضه به دست مشتریان است.
پیشبرد نهضت ساخت   داخل

در ســالی که گذشــت؛ تلاش مضاعفی در 
تمامی حوزه های گروه صنعتی ایران خودرو 
صورت گرفت تا سامانی به وضعیت نابسامان 
تولیــد و معوقات و در مجمــوع هر آنچه که 
نبود آن حس می شــد و بودنش برای رفتن 
به سمت توســعه و خودکفایی ضروری بود؛ 
صورت گرفت. در اولین گام ها افزایش سرمایه 
شــرکت و خروج از ماده ۱۴۱ بــود. به این 
ترتیب که با موافقت مجمع عمومی فوق  العاده 
در تاریخ بیست و هفتم اســفندماه سال ۹۸ 
سرمایه شرکت از ۱۵ هزار میلیارد ریال با ۲ 

هزار و ۶ درصد افزایش به ۳۰۱ هزار میلیارد 
ریال رســید. در قدم دوم که از اهداف اصلی 
و اساسی این خودروســاز به شمار می رفت 
و در راســتای بهره گیــری و اجرای منویات 
مقام معظــم رهبری بود؛ پیشــبرد نهضت 
ساخت داخل قرار داشــت. قرارگیری در این 
مسیر منجر شــد تا مجموع کاهش ارزبری 
محقق شده قطعات و مواد داخلی سازی شده 
میزهــا و آیتم های خــارج از میزها به میزان 
۱۳۲ میلیون یورو شــامل ۷۴ میلیون یورو 
ناشی از تعمیق ســاخت داخل و ۵۸ میلیون 
یورو ناشــی از بهینه ســازی طراحی باشد. 
همکاری با ۹ شرکت از مجموعه وزارت دفاع 
برای ساخت داخل ۲۸ قطعه و مجموعه های 
موردنیاز، همکاری و مشــارکت با ســازمان 
هوافضای سپاه در حوزه های مرتبط با صنعت 
خودرو، ارائه بســته سیاســت های تشویقی 
برای ســاخت داخل، همکاری با شرکت های 
دانش بنیان و اســتفاده از توان این شرکت ها 
نیز از دیگر اقدامات ایران خودرو در راســتای 

پیشبرد نهضت ساخت داخل بوده است.
در این مســیر با بررسی ضعف  ها و مطالبات 
اقداماتی در راستای برقراری تعامل شفاف و 
ســازنده با تامین کنندگان صورت گرفت که 
راه را برای ارتباط هر چه بهتر با این شــبکه 
همــوار کــرد. عادلانه شــدن پرداخت ها به 
تامین کنندگان از جمله این اقدامات است. با 
پوشش دهی کامل شبکه تامین در پرداخت ها 
نیز طی ســه ماه آخر سال هر سازنده حداقل 
سه مرحله دریافت داشــته است. همچنین 
پرداخت روزانه به سازندگان و تامین   کنندگان 
مواداولیه در مهر ماه سال گذشته از حدود ۳۰ 
میلیــارد تومان به ۸۰ میلیارد تومان افزایش 
یافت. تمامــی این اقدامات موجب شــد تا 
در راســتای تعامل مثبت و سازنده   ای که با 
تامین  کنندگان صورت گرفــت؛ میثاق  نامه 
اتحــاد و همدلی میان شــرکت ایران   خودرو 
و قطعه  ســازان برای تحقق برنامه  های تولید 

امضاء شود.

تدوین نقشه راه در حوزه های کلیدی
بــا بررســی گســترده تمامی زیرســاخت ها 
و پتانســیل های موجــود در گــروه صنعتی 
ایرا ن خــودرو و با هدف دســتیابی به توســعه 
در زمینه هــای متعدد؛ طرح هــا و برنامه های 
متعددی ترســیم و اهداف آتی شــرکت طی 
تدوین نقشه راهی مشخص شد. به این ترتیب 
حوزه  هایی مانند موتور تا ســال ۱۴۰۷، حوزه 
گیربکــس، حــوزه پلتفرم به اســتناد الزامات 
قانونــی، اســتانداردها، نیازمندی  های مصرف 
ســوخت و تطابق با محصولات آتی شرکت در 
این نقشه راه تدوین شــدند. همچنین اهداف 
کلان و راهبردهای ســال ۹۹ شرکت از سوی 
هیات مدیره  تدویــن، اخذ و به تمامی حوزه ها 

ابلاغ شد.
از تطبیق محصولات تا رونمایی ها

برای دستیابی به اهداف والاتر و رفتن راه هایی 
که پیش از این طی نشده بود و نیز برای اثبات 
این مَثَل که خواســتن برابر با توانستن است؛ 
ایران خودرو موفق شد تا اتفاقات مثبتی مانند 
تطبیق موتور ۳۵۵ دیزل با استاندارد یورو ۵ را با 
مشارکت شرکت های زیرمجموعه شامل ایدم، 
ایپکو و ســاپکو برای اســتفاده در خودروهای 
تجاری سنگین و نیز تطبیق موتور ۴۵۷ دیزل با 
استاندارد یورو ۴ را برای استفاده در خودروهای 
تجاری سنگین رقم بزند.از جمله اقداماتی که 
نه تنها موجب غرور تمامی گروه ایران  خودرو؛ 
بلکه موجب غرور ملی است؛ رونمایی از نمونه 
اولیه محصول جدید K۱۳۲ در کلاس ابعادی 
C اســت. محصولی که ۹۲ درصد قطعات آن 
داخلی سازی شده و دسترنج دانش و تلاش  های 
بی  پایــان تمامی کارکنان ایران  خودرو اســت. 
 ،K۱۲۵  طراحی محصول شاســی  بلند ایرانی
تولید آزمایشــی خودروی دنا پــلاس توربو با 
گیربکس ۶ سرعته اتومات، تولید محصول رانا 
و ســورن سال و نیز ارتقاء محصولاتی نظیر رانا 
پلاس، سورن پلاس، سمند سال، ۲۰۷ پاناروما 
و دنا پلاس اتوماتیک از جمله اهم دستاوردهای 

این خودروساز در سالی ۹۸ است.
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دکتر سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزی:

حذففيزيکیبيمهنامهشخصثالث
برایرفاهمردمطراحیشدهاست

زمینه صد درصدی برای حذف فیزیکی 
بیمه نامه های شــخص ثالث در صنعت 
بیمه فراهم شده و هیچگونه مشکلی در 

این خصوص وجود ندارد.
به گــزارش روابط عمومی بیمه مرکزی؛ 
دکتر غلامرضا ســلیمانی بــا اعلام این 
مطلب افزود: حرکت در بستر دیجیتال 
و حذف کاغذ از سیاست های اصلی نظام 
به شمار می رود که خوشبختانه صنعت 
بیمه بــا درک شــرایط و تاکید بر اصل 

شفافیت به این عرصه ورود کرده است.
رئیس کل بیمه مرکزی با بیان این نکته 
کــه پس از این حضــور بیمه گذاران در 
نمایندگی ها برای دریافت بیمه نامه های 
شــخص ثالث هیچگونــه الزامی وجود 
ندارد، تصریح  کرد: اعتبار بیمه  نامه منوط 
به صدور کد یکتا از ســوی شرکت های 

بیمه اســت کــه این کــد ده رقمی در 
تمامی دستگاه های مرتبط نظیر پلیس 
راهنمایی ورانندگــی قابــل پیگیری و 
احــراز اســت.وی افزود: شــرکت های 
بیمــه موظفند در صورت درخواســت 
بیمه گــذاران برای دریافــت بیمه نامه 
کاغذی یک نســخه چاپی نیــز به آنان 
ارائه دهنــد؛ هر چند کــه ضرورتی در 
این خصوص احســاس نمی  شود.رئیس 
شــورایعالی بیمه تقویت شبکه فروش 
را از سیاســت  های جــدی بیمه  مرکزی 
اعلام کرد و اظهار داشت: در حال حاضر 
بخش اعظم بیمه نامه های خرد از سوی 
نمایندگی های بیمه صادر شــده و این 
روند همچنان ادامه خواهد داشــتم. هر 
چند اعتقــاد داریم که نمایندگی ها باید 
خود را به علم روز مجهز کنند تا از قافله 

صنعت بیمه جا نمانند.
الکترونیکی  وی تصریح  کرد: فــروش 
بیمه نامه هــای شــخصی از طریــق 
درگاه هــای الکترونیکــی نمایندگان 
شبکه فروش صورت می گیرد؛ به همین 
خاطر امیدواریم آینده شــبکه فروش 
صنعت بیمه و نمایندگی فروش توسعه 
بیشتری یابد.دکتر سلیمانی خاطرنشان 
کرد: تلاش برای تقویت زیرساخت های 
الکترونیــک، تامین تجهیزات، تکیه بر 
آموزش هــای تخصصــی روز از جمله 
زمینه  هــای تقویت شــبکه فروش به 

شمار می  رود.
رئیــس  کل بیمه  مرکزی نــگاه صنعت 
بیمه به مقولاتی نظیر بهداشت عمومی، 
ترافیک، آلودگی محیط زیست، شفافیت 
در عملکرد و نظایر آن را از دلایل حذف 
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بیمه نامه های شخص  نســخه فیزیکی 
ثالث دانســت و گفت: با تسهیل در امر 
بیمه گری و صدور آسان بیمه نامه شخص 
ثالث فرصتــی در اختیار نمایندگی های 
بیمــه قــرار می گیــرد تا بــا تمرکز بر 
رشــته هایی نظیر بیمه های مسئولیت و 
بیمه های زندگــی بازارهای بزرگتری را 

برای این صنعت فراهم آورند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به 
اهمیت حضور صنعت بیمه در بازارهای 
مالی تاکیــد کرد و گفت: بورس و بازار 
ســرمایه در کنار بانک وبیمه سه ضلع 
اصلی مثلث اقتصاد را شکل می دهند 
و شــرکت های بیمه نیز در راســتای 
شــفافیت و ســودآفرینی و با توجه به 
قوانین و دســتورالعمل ها بخشــی از 
ایــن بازار را در اختیــار دارند.وی ابراز 
امیدواری کــرد: فعالیت صنعت بیمه 
در بورس بر اســاس قانــون علاوه بر 
شفاف  ســازی مالــی؛ به جذب ســود 

قابل قبول نیز منتهی شود.
دکتــر ســلیمانی در ایــن نشســت از 
رسانه های کشور خواســت تا با تشریح 
جزئیات قانــون حــذف بیمه نامه های 
کاغذی شــخص ثالث در رفــع ابهام و 
پاسخگویی به پرسش های مردم و شبکه 

فروش کوشا باشند.
بر اساس تاکید رئیس کل بیمه مرکزی با 
احراز اصالت کد یکتا در سامانه سنهاب 
هیچ تفاوتی بین بیمه نامه های کاغذی و 
الکترونیکی وجود نــدارد و بیمه گذاران 
می توانند اطمینان داشــته باشند که در 
صورت بروز حادثه هیچگونه مشــکلی 

نخواهند داشت.
شرکت  های بیمه ای برای تحول 

اساسی باید از ظرفیت بالای 
بانک ها استفاده کنند

دکتر سلیمانی همچنین گفت: سرعت 
در پرداخت خســارت و جلــب اعتماد 
بیمه  گــذاران از مهمتریــن برنامه های 

صنعت بیمه به شمار می رود.
از  اســتفاده  افــزود:  ادامــه  در  وی 
دستاوردهای روزآمد دیجیتالی به جای 
ابزار سنتی یک رویکرد انتخابی نیست؛ 

بلکه یک نیاز اساسی به شمار می رود.
رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به اهمیت 

پیشــتازی شــرکت ها در ارائه خدمات 
الکترونیک تصریح کرد: هر شــرکتی که 
در حوزه نــوآوری دیجیتالی پیشــگام 
باشد؛ قطعا سهم بیشتری از بازار بیمه را 
به خود اختصاص خواهد داد.وی با ابراز 
خرســندی از فعالیت جوانان پرانگیزه و 
نوآوری در شــرکت بیمه سرمد استفاده 
از تجارب بزرگان صنعت و جســارت در 
عملکرد را از مهمترین عوامل توســعه 
صنعت بیمه یاد کــرد و گفت: مدیریت 
حرفــه ای و بهره گیری از تــوان فنی و 
دیجیتالــی به ارتقاء یک شــرکت بیمه 

منجر خواهد شد.
رئیــس شــورایعالی بیمه با اشــاره به 
ظرفیت های گســترده بانــک صادرات 
به عنوان ســومین بانک بزرگ کشور از 
مدیران شــرکت بیمه سرمد خواست با 
بهره  گیری از توان فنــی و امکانات این 
بانک ســهم خود را از بازار بیمه کشــور 
افزایش دهند.دکتر ســلیمانی طراحی 
بسته مخصوص خدمات بیمه ای سرآمد با 
محوریت نیازهای بیمه ای مشتریان بانک 
صادرات را از راهکارهای توسعه دانست 
و تصریح  کرد: در صورتی که شرکت بیمه 
ســرمد در مدیریت ریسک و آنالیز نرخ 
فنی در مناقصات موفق عمل کند؛ زمینه 
نقش آفرینی در مرکز مدیریت ریسک و 
همچنین حضور پررنگ این شرکت در 

بازار متشکل بیمه ای فراهم خواهد شد.
صیانت از منافع   ملی در گرو 
خدمات رسانی صحیح است

دکتر سلیمانی همچنین در آئین افتتاح 
اعلام خسارت الکترونیکی ثالث شرکت 
بیمه ایران گفت: ارائه خدمات بیمه  ای در 
بستر دیجیتال باید در اولویت فعالیت های 
شــبکه فروش و تمامی نمایندگان قرار 
گیــرد. وی در ادامــه افزود: ســرعت و 
صحت در امر پرداخت خســارت علاوه 
بر رضایتمندی بیمه گذاران می تواند در 
صیانــت از منافع ملی هم نقش پررنگی 

داشته باشد.
رئیــس  کل بیمه مرکزی از شــرکت 
ســهامی بیمه ایران به عنوان یکی از 
شــرکت های پیشــرو در امر خدمات 
دیجیتالی یاد کــرد و گفت: با در نظر 
گرفتن پتانسیل بیمه ایران و توانمندی 

همکاران آی  تی این شرکت هیچگونه 
نگرانــی برای ارائه وب   ســرویس  های 
متنوع در صنعت بیمــه وجود ندارد. 
دکتر ســلیمانی با تشــریح شــرایط 
اقتصادی و خدمات رســانی در زمان 
شــیوع کرونــا و قدردانــی از فعالیت 
شــرکت  های بیمه  ای در ایــن دوران 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه شرکت 
بیمه ایران مانند بسیاری از شرکت های 
بیمه ای از مرحله خدمات رسانی سنتی 
گذر کــرده و در حوزه های دیجیتالی 

حرف های زیادی برای گفتن دارد.
وی در پایان با اشاره به سهم ۵۰ درصدی 
شرکت سهامی بیمه ایران از بازار شخص 
ثالث گفت: دولتی بودن شــرکت بیمه 
ایران و خوشــنامی آن سطح انتظارات 
بیمه گذاران را بالا برده اســت؛ بنابراین 
باید به گونه ای عمل شــود که دو اصل 
سرعت و صحت در امر صدور و پرداخت 

خسارت به درستی رعایت شود.
بر اســاس این گزارش با این سامانه در 
مرحلــه نخســت میزان خســارت تا ۳ 
میلیون تومان در شهر تهران به صورت 
الکترونیکی قابل پرداخت اســت. بر این 
اســاس بیمه گذار در زمــان بروز حادثه 
می تواند در محل حادثــه با مراجعه به 
ســایت »ایران من« به صــورت برخط 
عکــس و فیلم از مواضع خســارت  دیده 
خــودرو و مــدارک موردنیــاز از جمله 
گواهینامه و شــماره پلاک خــودرو را 

ارسال و ثبت کند.
امــکان درج محل و تصاویــر مربوط به 
صحنه تصادف به صــورت الکترونیکی 
در این ســامانه وجــود دارد. همچنین 
مشــخصات طرفین تصادف نیز در این 
ســامانه درج شــده و به سرعت توسط 

کارشناسان بیمه ارزیابی می شود.
از طریق این سامانه خسارت های تا سه 
میلیون تومان ارزیابی و خسارت مربوطه 

تا ۲۴ ساعت پرداخت می شود.
در صورتی که میزان خسارت بیش از سه 
میلیون تومان باشد؛ از متقاضی خواسته 
می شــود که خودروی آســیب دیده به 
صورت فیزیکی بررسی شود. در مراحل 
بعدی قرار است مبلغ قابل پرداخت تا ۱۱ 

میلیون تومان نیز افزایش یابد.



توسط بیمه پاسارگاد صورت گرفت؛ 

شرایطدسترسیالکترونیک
بیمهگذارانشخصثالثمهیاشد

شــرکت بیمه پاســارگاد شــرایط دسترســی 
الکترونیــک بیمه گذاران شــخص ثالث را مهیا 
کرد.به گزارش روابط عمومی بیمه پاســارگاد؛ 
این شــرکت بیمه در راســتای اجرای دســتور 
بیمه  مرکــزی زیرســاخت  های لازم را بــرای 
دسترسی الکترونیکی بیمه گذاران بیمه شخص ثالث به اطلاعات موردنیاز 
را فراهم کرده و این بیمه نامه بدون نسخه فیزیکی برای بیمه گذاران صادر 
می شــود.گفتنی اســت از این پس در تمامی فرآیندهای صدور توســط 
شــعبه ها و نمایندگی های این شرکت در سراســر کشور از جمله فروش 
و تمدید بیمه نامه و خســارت بیمه نامه شــخص ثالث بدون نیاز به ارائه 

بیمه نامه فیزیکی قابل انجام خواهد بود.

صدوربیمهنامههایشخصثالث
بهصورتالکترونیکیدربیمهمیهن

بیمه میهــن زیرســاخت های لازم را برای 
دسترســی الکترونیکی بیمه گذاران شخص 
ثالث به اطلاعات مورد نیاز فراهم کرده و این 
بیمه نامه از اول خرداد بدون نسخه فیزیکی 
صادر می شود.به گزارش روابط عمومی بیمه 
میهن؛ اسماعیل فلاحی مدیر بیمه های اتومبیل این شرکت بیمه با اعلام 
این مطلب افزود: برابر بخشنامه بیمه مرکزی این شرکت زیرساخت های 
لازم را برای دسترسی الکترونیکی بیمه گذاران شخص ثالث به اطلاعات 
موردنیــاز و اخذ الکترونیکی بیمه نامه صــادره را برای بیمه گذاران خود 
فراهم کرده اســت.وی گفت: شــبکه فروش بیمه میهن بیمه نامه های 
شــخص ثالث را پس از دریافت کد یکتــا از بیمه مرکزی صادر و لینک 
دریافت نســخه قابل چاپ بیمه نامه را از طریق ارســال پیامک با امکان 
مشــاهده کد یکتا و نشانی الکترونیکی صفحه استعلام اصالت بیمه نامه 
از بیمه مرکــزی به بیمه گــذاران خود اعلام می کنــد.وی افزود: تمامی 
فرآیندهای صدور و پرداخت خسارت بیمه نامه شخص ثالث بدون نیاز به 

ارائه بیمه نامه فیزیکی انجام می شود.

صدورآنلاینانواعبیمهنامهاتومبیل
درتجارتنو

بنابر اعلام مدیر بیمه های اتومبیل تجارت نو 
در راســتای اجرای دســتورات بیمه مرکزی 
صدور آنلایــن بیمه نامه ثالت و بدنه اتومبیل 
در این شــرکت آغاز شــد.به گزارش روابط   
عمومی بیمه تجارت  نو؛ عبــاس آقابراری در 
اشــاره به دیگر تدابیر اتخاذ شده در خصوص جلوگیری از شیوع ویروس 
کرونا در شــعب گفت: طبق بخشنامه بیمه  مرکزی علاوه بر صدور آنلاین 
انواع بیمه نامه های اتومبیل؛ در پاره  ای موارد که مراجعه به شعب ضروری 

اســت؛ سعی شــده تمامی امور مربوطه با رعایت کامل دستورالعمل  های 
بهداشــتی و فاصله گذاری های اجتماعی انجام شــود. توزیع ماســک و 
دســتکش میان مراجعه کنندگان و کارکنان شــعب،  به حداقل رساندن 
اســتفاده از فیزیک پرونده به خصوص پرونده های بیمارستانی و استفاده 
از پرونده های الکترونیکی از جمله اقدامات موثر در این راســتا بوده است.

وی ســهم رشته اتومبیل بیمه تجارت نو از فروش کل صنعت بیمه را یک 
درصد اعلام کرده و افزود: از بدو تاسیس تاکنون موفقیت های قابل توجهی 
در این رشــته بیمه ای به دست آمده است که از جمله دلایل آن می توان 
به توسعه و انعطاف پذیری شبکه فروش، شناخته شدن برند تجارت نو در 
جامعه، پاســخگویی ســریع به نیازهای بیمه گذاران و سرعت و دقت در 

جبران خسارت اشاره کرد.

حذففیزیکیبیمهنامهشخصثالث
دربیمهکوثر

بیمه نامه هــای شــخص ثالث در بیمه کوثر 
از طریق نمایندگی ها و شــعب شــرکت در 
سراسر کشــور و بدون ارائه نسخه فیزیکی 
صادر می شــود.به گــزارش روابط عمومی 
بیمه کوثر؛ با ابلاغ بخشــنامه بیمه مرکزی 
و ایجاد زیرســاخت های لازم حذف فیزیکی بیمه نامه شــخص ثالث از 
اول خردادمــاه با هدف صرفه جویی در وقــت، کاهش مراجعه و حضور 
بیمه گذاران اجرا شــده اســت. مسعود یوســفی درباره حذف فیزیکی 
بیمه نامه شخص ثالث از اول خردادماه گفت: با حذف فیزیکی بیمه نامه 
شــخص ثالث در نمایندگی ها و شعب بیمه کوثر دیگر نیازی به دریافت 
مدارک نیســت و طبق هماهنگی های انجام شده با راهنمایی ورانندگی؛ 
بیمه نامه جدید نیازی به چاپ ندارد. وی افزود: بیمه نامه با تاریخ شــروع 
در سیستم سنهاب ثبت می شود و دارای اعتبار است؛ ضمن  اینکه با دادن 
یک کدپیگیری به بیمه گذار و کنترل کدملی تمام اطلاعات وی بر روی 

سیستم قابل مشاهده است.

با حضور مدیرعامل

شعبهمرکزیبیمهآسیاافتتاحشد
شعبه مرکزی بیمه  آسیا با هدف هماهنگی در 
عملیات بیمه گری بین صف و ستاد در شرکت 
و ارائــه خدمــات مطلوب به شــبکه فروش 
افتتاح شــد.به گزارش روابــط عمومی بیمه 
آسیا؛ مســعود بادین نائب رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل این شــرکت بیمه در آئین افتتاح شــعبه مرکزی بیمه آسیا 
عملکرد این شــرکت را در سال ۹۸ در حوزه بیمه گری و همچنین حوزه 
مسئولیت های اجتماعی به ویژه مقابله با بحران کرونا بسیار مطلوب ارزیابی 
کرد و گفت: با همت هیات مدیره، معاونت ها، مدیران، شبکه توانمند فروش 

و تمامی رده های شرکت  توانستیم سال خوبی را پشت سر بگذاریم.
مدیرعامل بیمه  آسیا پرتفوی ۶۰ هزار میلیارد ریالی و کاهش چشمگیر 
نســبت خسارت در سال ۹۸ را ناشی از ریسک سنجی خوب، کنترل و 
نظارت دقیق و همچنین اتخاذ راهبردهای اقتصادی مناسب و کارآمد 
در بیمه آسیا برشمرد.بادین در ادامه اظهارداشت:  طی دو ماهه نخست 

48

99
اد 

رد
- خ

  4
9  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا



ســالجاری نیز عملکرد بیمه آسیا از رشد مطلوب بیش از ۲۸ درصدی 
برخوردار بوده؛  این در حالی است که نسبت خسارت ۵ درصد کاهش 
را نشان می دهد.بهروز ناظمی معاون توسعه بازار و شبکه فروش نیز در 
اظهاراتی گزارشی از عملکرد حوزه شبکه فروش بیمه آسیا ارائه کرد.
وی عملکرد بیمه آســیا در صنعت بیمه را بسیار مطلوب و قابل دفاع 
عنوان کرد و گفت: بیمه آســیا با ۹۱ شعبه و واحد پرداخت خسارت 
بیش از ۳۵۰۰ نماینــده حقیقی وحقوقی و بیش از ۱۵۰۰ نمایندگی 
فروش بیمه  های زندگی  در ســطح کشــور در حال ارائه خدمات به 
مردم است.ناظمی با اشاره به اهمیت راه  اندازی شعبه مرکزی در بیمه 
آســیا هدف از تشکیل این شعبه را دستیابی به اهداف مهمی از جمله 
هماهنگی واحدهای صف و ستاد و اجرای هرچه بهتر کنترل و نظارت 

و همچنین تسهیل در عملکرد شبکه فروش خواند.

بیمه دی اعلام کرد:

حذفنسخهفیزیکیبیمهنامهشخص
ثالثازفرآیندهایصدوروخسارت

شــرکت بیمــه دی در اجرای 
تمامی  بیمه مرکــزی  ابلاغیه 
بیمه نامه هــای  فرآیندهــای 
شــخص ثالث خود را بدون نیاز به نســخه فیزیکی بیمه  نامه انجام 
خواهــد داد.به گزارش روابط  عمومی بیمه دی؛ به منظور تســهیل 
دسترسی بیمه  گزاران بیمه شخص ثالث به اطلاعات بیمه نامه های 
خود و ارائه خدمات بیمه ای به آنها بدون نیاز به ارائه نسخه فیزیکی 
بیمه نامــه؛ از اول خــرداد ۹۹ صدور، تمدید و پرداخت خســارت 
بیمه نامه هــای مذکور بدون نیاز به ارائــه بیمه نامه فیزکی صورت 
می گیرد.تمامی واحدهای صدور و بیمه گزاران شــرکت بیمه دی 
می  توانند اطلاعات مربوط بــه بیمه نامه های صادره خود را پس از 
دریافت کد یکتا از ســامانه بیمه مرکزی و یا سامانه بیمه دی اخذ 
کنند.گفتنی است شرکت بیمه دی از جمله شرکت های پیش رو در 
بحث الکترونیکی کردن بیمه نامه های خود بوده است؛ به طوری که 
زیرساخت های صدور بیمه نامه الکترونیکی شخص ثالث در سال ۹۷ 
مهیا شد و این شرکت در همان تاریخ از اولین بیمه نامه الکترونیکی 

خود رونمایی کرد.

سهم14درصدیآتشسوزی
ازسبدحقبیمهالبرز

آمــار عملکرد بیمه البــرز از ابتدای 
ســال مالی تا پایان اردیبهشــت ماه 
۹۹ نشــان داد که رشته آتش  سوزی 
ســهمی ۱۴ درصــدی در حق بیمه 
تولیدی و ســهمی دو درصدی در خسارت های پرداختی داشته 
که نشــاندهنده عملکرد مطلوب شــرکت در این رشته بیمه ای 
اســت.به گزارش روابط عمومی بیمه البرز؛ این شرکت بیمه طی 
دو ماهه امســال ۴.۲۶۱ میلیارد و ۸۸۴ میلیون ریال حق بیمه 
در انواع رشــته های بیمه ای تولید کرده و ۱.۵۷۷ میلیارد و ۳۱۵ 

میلیون ریــال نیز به بیمه گزاران خود خســارت پرداخت کرده 
است.بر اساس این گزارش رشته های ثالث اجباری با سهمی ۳۰ 
درصدی معادل ۱.۲۶۱ میلیــارد و ۲۲۵ میلیون ریال، درمان با 
ســهمی ۱۷ درصدی معادل ۷۱۷ میلیارد و ۷۲۱ میلیون ریال و 
آتش سوزی با ســهمی ۱۴ درصدی معادل ۵۸۲ میلیارد و ۱۹۸ 
میلیون ریال بالاترین سهم را در سبد حق بیمه شرکت بیمه البرز 
طی دو ماه امسال داشته اند.در عین حال رشته درمان با سهمی 
۴۷ درصــدی با رقمی برابر با ۷۴۶ میلیارد و ۶۸۰ میلیون ریال، 
ثالث اجباری با ســهم ۱۹ درصدی با رقمی برابر با ۳۰۵ میلیارد 
و ۹۵۰ میلیون ریال و بدنه خودرو با سهمی ۱۰ درصدی معادل 
۱۵۴ میلیــارد و ۲۷۲ میلیون ریال بالاترین ســهم را در میزان 
خسارت  های پرداختی البرز به خود اختصاص داده  اند.سهم رشته 
آتش  سوزی در میزان خسارت  های پرداختی شرکت بیمه البرز تا 
پایان اردیبهشت ماه سالجاری تنها دو درصد معادل ۲۵ میلیارد 

و ۸۵۸ میلیون ریال اعلام شده است.

مدیر بیمه  های اتومبیل شرکت بیمه سامان خبر داد: 

آغازصدوربیمهنامهشخصثالث
آنلایندربیمهسامان

از ایــن پس بیمه  نامه شــخص ثالث این شــرکت 
به صــورت آنلاین صادر یا تمدید می شــود.محمد 
اباذریان مدیر بیمه های اتومبیل شرکت بیمه سامان 
با بیان اینکه ســوابق بیمه  نامه افراد از طریق لینک 
سنهاب دریافت می شود، اظهارکرد: با ابلاغ بخشنامه 
بیمه مرکزی و ایجاد زیرســاخت های لازم در حوزه 
صدور بیمه نامه شــخص ثالث و آنلاین شــدن آن؛ دیگر به ارائه ســوابق 
فیزیکی بیمه نامه نیازی نیست و بیمه نامه می تواند توسط خود بیمه گذار 
نیز صادر شود.وی همچنین به اقدام دیگر شرکت بیمه سامان در راستای 
تسهیل صدور بیمه نامه شــخص ثالث و نیز ارائه خدمات غیرحضوری به 
مشــتریان اشاره کرد و گفت: اپلیکیشن بیمه ســامان ویژه صدور آنلاین 
بیمه نامه شخص ثالث توسط نمایندگان طراحی شده است تا از این پس 
بیمه نامه شــخص ثالث مشــتریان خود را از طریق این اپلیکیشن در هر 
زمان و هر مکان صــادر کنند.به گفته اباذریان از این پس تمدید و صدور 
بیمه نامه شخص ثالث به طور مستقیم توسط شخص بیمه گذار یا از طریق 
سفارش به نماینده قابل انجام است.مدیر بیمه  های اتومبیل شرکت بیمه 
ســامان با بیان اینکه صدور آنلاین بیمه نامه شخص ثالث با صورت کاملا 
شخصی  ســازی شده و با تعهدات انتخابی بیمه گذار امکانپذیر است، ادامه 
داد: هر بیمه گذار که به هر دلیل بیمه  نامه فیزیکی را درخواســت کند؛ آن 
را دریافت خواهد کرد.اباذریان با تاکید بر اینکه در شــرایط جدید نسخه 
فیزیکی بیمه  نامه شخص ثالث به طور کامل قابل حذف است، ادامه داد: به 
عبارت دیگر نه در هنگام صدور بیمه نامه و نه در هنگام دریافت خســارت 
نســخه فیزیکی بیمه نامه شــخص ثالث کارایی ندارد و همه فرآیندها به 
صورت آنلاین انجام می شود.مدیر بیمه های اتومبیل شرکت بیمه سامان 
با بیان اینکه بیمه ســامان استراتژی تحول دیجیتال، نوآوری و خدمت به 
مردم را محور فعالیت  های خود قرار داده اســت، اظهارکرد: آنلاین شدن 
خدمات از مهمترین اقداماتی اســت که در دستور کار قرار دارد و به مرور 

سرویس های تازه ای در این حوزه رونمایی خواهد شد.
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دو دهه پرتلاطم از این قرن جدید را 
پشت سر گذاشته ایم و هرچه پیش 
می رویــم و به میانه ســده نزدیک 
می شویم؛ بر شتاب این دگرگونی ها 
افزوده می شــود. هم اکنون با پدیده 
پیش بینی نشــده ای به  نام کووید 
۱۹ روبه رو هســتیم که همه ابعاد 
زندگی ما از جمله اقتصاد و فعالیت 
شــرکت ها را عمیقا تحت  تاثیر خود 

قرار داده است.
و  بی ثبات کننــده  رخدادهــای 
دگرگون سازی از این دست به عنوان 
ویژگی این قــرن همچنان به  وقوع 
خواهند پیوســت و تاثیرات جدی 
خردومتوسط،  کســب وکارهای  بر 
شــرکت های بزرگ، اقتصاد کلان و 
در نهایت اقتصاد بین الملل برجای 
خواهند گذاشــت، اما در شرایطی 
که ناپایداری به یــک ویژگی ثابت 
آن بدل شده اســت آیا شرکت ها و 
مدیرانشان به الگوریتم ها و الگوهای 
مدیریتــی تــازه ای نیــاز ندارند؟ 
الگوریتم هایی که راهنمای مدیران 
برای تصمیم گیری در شرایط جدید 
باشد و الگوهایی که مسیر تازه ای را 

به شرکت ها بیاموزد.
یک الگوریتم جدید مدیریتی برای 
پاســخگویی به شــرایط جدیدی 
که مدیران شــرکت ها در این قرن 

متلاطم با آن روبه رو هســتند؛ باید 
حاوی اجزاء و ویژگی هایی باشد که 
پویایی های محیط کســب وکار را با 
دقت و ظرافت در تصمیمات مدیران 

لحاظ کند.
 اجزای این الگوریتم زمانی می تواند 
به یک نقطه تمایز مدیریتی تبدیل 
شــود که از پنج ویژگی شامل ارائه 
روایــت راهبردی جــذاب، اجرای 
متوالی و منظم پویش های راهبردی، 
اکوسیستم  فعالانه  هماهنگ سازی 
ذینفعان، پویایی بخشی به شرکت و 
ساختن یک شرکت بادوام و پایدار 

برخوردار باشد. 
به منظور شناخت بهتر ویژگی های 
اجزای یک الگوریتم جدید مدیریتی 
که تضمین کننده موفقیت مدیران 
شــرکت ها در شــرایط بی ثبات و 
نامطمئن امروز باشد؛ هر یک از این 
اجزاء در ادامه توضیح داده می شود:
طراحی و انتقال یک روایت 

استراتژیک جذاب برای شرکت
مدیران موفق دیدگاه روشنی درباره 
مسیر پیش  رو دارند. آنها با اطمینان 
ظرفیت شرکت را شناسایی می کنند 
و مسیری را برای تحقق آن مشخص 

می سازند.
 ایــن مدیران از نزدیــک روندهای 
اصلــی محیطــی و علائــم داخل 

شــرکت را زیرنظر دارند و بر اساس 
آن یــک روایت راهبردی شــفاف 
را تصویرســازی می کننــد کــه با 
الزاماتی بــرای مخاطبان آن همراه 
اســت. آنها ایــن دســتور کار را بر 
می ســازند  واقعیت هایی  مبنــای 
که از زاویه دید و حساســیت های 
مشــتریان، چالش هــای عرصــه 
رقابت و مناســب ترین گزینه های 

تصمیم گیری به دست می آیند.
 آنها تمرکز کامل روی محرک های 
واقعــی خلق ارزش در کســب وکار 
از جملــه اســتراتژی تخصیــص 
ســرمایه ها و منابع دارند و احساس 
نیاز و ضــرورت حفظ این تمرکز را 
به مجموعه سازمان انتقال می دهند.
 نحوه انتقال این روایت ها از ســوی 

رهبر سازمان حائز اهمیت است. 
مدیران ناموفق این روایت راهبردی 
را به  طور دقیــق انتقال نمی دهند 
و عناصــر مهــم روایــت راهبردی 
را نادیــده می گیرند. بــرای مثال 
مدیران شرکت ها ممکن است یک 
روایــت هیجان انگیــز از روندهای 
اصلی کســب وکاری که شرکت در 
آن فعالیــت می کنــد؛ ارائه دهند، 
اما در عیــن حال نتوانند ارتباط آن 
را بــا محرک های خلــق ارزش در 

کسب وکار برقرار کنند. 

الگوريتمجديد
مديريتیبهمنظور

پايدارسازیشرکتها
دکتر محمدتقی صمدی، رئیس هیات مدیره بانک ملت
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یک مدیر موفق همــه عناصر لازم 
را در یک روایــت راهبردی گردهم 
مــی آورد. این مدیران به  جای تفکر 
»مکانیکی و ســخت افزاری«؛ یک 
تفکــر »بیولوژیکــی و نرم افزاری« 
دارنــد که در آن به تغییرات محیط 
کسب وکار، چابکی بیشتر و آمادگی 
بــرای انطباق با شــرایط بســیار 

حساسند.
اجرای متوالی و منظم 

پویش های راهبردی
مدیران موفق پویش های راهبردی 
را آهسته و پیوسته انجام می دهند. 
این گروه از مدیران گام هایشــان را 
به ترتیبی برمی دارنــد که رضایت 
سازمان از وضع موجود را به چالش 
می کشــند و آن را در مسیر تازه ای 
قرار می دهند. آنها بــا دقت بالایی 
هم پنجره های رو بــه فرصت های 
بیرونــی را بررســی می کنند و هم 
ظرفیت های داخلی شرکت را برای 

تغییر می سنجند. 
موفقیت  شــرکت ها قویا با تعدد و 
تنوع پویش های راهبردی در ارتباط 
است. مدیران موفق همیشه ترکیبی 
از پویش های راهبــردی را تدارک 
می بینند؛ پویش هایی که انگیزاننده 
باشــد، اما ســازمان در آن غوطه ور 
نشود. مدیران به منظور اتخاذ پویش 
راهبردی به عواملی چون روندهای 
پیش بینی شده صنعت، زمان بندی 
آماده ســازی  اقدامــات،  درســت 
قابلیت ها پیــش از اقدامات بزرگ 
و اتصــال اقدامــات به اســتراتژی 
تخصیص منابع می اندیشند. الگوی 
پویش مدیران موفق نامنظم است. 
آنان به انجــام پویش های راهبردی 

متعدد و موازی توجه دارند.
 بعضــی از آن پویش هــا عملیاتی 
می شــوند و بعضی جایگزین شده 
یا تغییــر می کنند. بر این اســاس 
پویش های راهبردی مدیران موفق 

مجموعه ای از چرخه های متداخل از 
فعالیت ها و اقدامات است.

هماهنگ سازی فعالانه 
اکوسیستم ذینفعان

مدیران موفق به  خوبی می دانند که 
دســتور کارها برای ایجاد تغییرات 
می تواند تحت تاثیر طــرز فکرها و 
اقدامات گروه های مختلف ذینفعان 

قرار گیرد.
 ذینفعان مختلــف از جمله اعضاء 
ســرمایه گذاران،  هیات  مدیــره، 
کارکنــان، دولت، قانونگــذاران یا 
گروه های مختلف جامعه می توانند 
تســهیل کننده یا مانع هر تغییر و 

تحولی شوند.
 ایــن مدیران تــلاش فراوانی برای 
درک انتظــارات ذینفعان که اغلب 
متضادنــد به خــرج می دهند. آنها 
قادرند به انتظارات ذینفعان شــکل 
تــازه ای بدهنــد و آن را بــه نحو 
مناســبی برآورده کند. این مدیران 
اعتماد و اطمینان گروه های مختلف 
ذینفعان را از طریق کار از نزدیک و 
ایجاد روابط شفاف با آنان به  دست 

می آورند.
پویایی بخشی به شرکت

مدیران موفق نقش ممتازی در ایجاد 
انگیزه و تعهد در نیروهای ســازمان 
دارند. ایــن مدیران به منظور ایجاد 
همسویی؛ اطلاعات دقیق و درستی 
را در ســازمان به جریان می اندازند 
و از طریق اشــاعه اطلاعات و دانش 
پشــتوانه ای را برای تصمیم گیری 

صحیح فراهم می کنند.
 آنها ارتباطات وثیق  با تمام مدیران 
ایجاد می کنند و سطح وفاداری شان 
را ارتقــاء می دهند و نیروی مثبتی 
را در سراســر پیکره شرکت ایجاد 
می کنند. اثر این کار اشاعه ارزش ها 
و اهداف ســازمان در همه سطوح و 
لایه ها و افزایش سطح همکاری در 

سازمان است.

 ساختن یک شرکت 
بادوام و پایدار

در الگوریتم جدیــد مدیریتی این 
یک ویژگی مهم و واقعی است. یک 
مدیر موفق شرکت را به نحوی اداره 
می کند که شــرکت هــم در زمان 
خــودش و هم بعــد از آن از دوام و 
پایداری برخوردار باشد. این مدیران 
نسلی از رهبران سازمان را پرورش 
می دهند که سرزندگی و مزیت های 
رقابتی شــرکت را حفظ می کنند و 
تداوم می بخشــند. بنابراین چنین 
مدیرانــی وقتی به فکــر خلق یک 
میراث می افتند، این کار به منظور 
کسب شهرت یا خوشنامی  نیست؛ 
بلکــه بــرای تــداوم موفقیت ها و 
پایداری شــرکت اســت. مدیران 
موفق بــا ارزش هــا و مقاصدی که 
اشاعه و با استعدادهایی که پرورش 
می دهند؛ پایداری و دوام شرکت را 
رقم می زنند. میراث یک مدیر موفق 
فراتر از تاثیراتش بر شــرکت است. 
آن مدیر خواه ناخواه تاثیرات فراوانی 
بــر جامعه می گذارد. این مدیران به 
اثرات اجتماعی کارشان واقفند. پنج 
جزء الگوریتم جدید مدیریتی که به 
آنها اشاره شد؛ به مدیران شرکت ها 
امکان می دهد تا شرکت هایشان را 

به نحو پایدارتری مدیریت کنند.
 الگوریتم هایی که به تصمیم گیری 
و انتخاب های آگاهانه مدیران کمک 
دســتورالعمل های  دارای  می کند 
ثابتی نیستند. توسعه و به  کارگیری 
الگوریتم هــا مســتلزم پیش بینی 
چگونگــی  از  مراقبــت  مــداوم، 
کارکرد عناصــر و عوامل، یادگیری 
تکرارشونده و سازگارسازی اولویت ها 
با شرایط تغییریابنده است. مدیرانی 
توان پایدارسازی شرکت هایشان را 
دارند کــه الگوریتم های جدید را به  
خوبی درک کنند و به  درستی به  کار 

ببندند.
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دکتر صالح آبادی اعلام کرد:

ارائهتسهيلاتبهصادرکنندگان
باميانگيننرخ۱۴درصددرسال۹۹

مدیرعامــل بانــک توســعه صــادرات 
از برنامه ریــزی بــرای ارائه تســهیلات 
به صــورت تلفیقــی از منابــع بانک و 
صندوق توســعه ملی با میانگین نرخ ۱۴ 
درصد به صادرکنندگان در سال ۹۹ خبر 

داد.
دکتر علــی صالح آبادی درباره تمهیدات 
بانک توسعه صادرات برای صادرکنندگان 
در ســالجاری اظهارداشــت: به نظر من 
ســال ۹۹ در ادامه سال گذشته اهمیت 
زیــادی دارد و موضوع مهم این اســت 
که صادرکننــدگان ارز خود را به چرخه 
تجاری کشــور بازگردانند. بــا توجه به 
کاهش درآمدهای ارزی ناشــی از فروش 
ارز؛ طبیعی است تمرکز بر این باشد که 
صادرکنندگان غیرنفتــی ارز خود را به 

کشور بازگردانند.
وی در ادامه افزود: بر اساس تمهیداتی که 
بانک   مرکزی اندیشیده تا صادرکنندگان 
چگونه ارز خود را بازگردانند و بخشی را 
در ســامانه نیما و بخشی دیگر به صورت 
اسکناس وارد کشور شــود که می  تواند 

اتفــاق خوبی بــرای تامیــن مایحتاج 
بانک  باشــد.مدیرعامل  تولیدکنندگان 
توسعه  صادرات ایران در ادامه تاکیدکرد: 
صادرکنندگانی که ارز خود را به صورت 
حواله ارائه می کنند، اهمیت بیشــتری 
دارند؛ چراکه به اندازه کافی اســکناس 
در کشــور وجــود دارد و نیاز به توجه به 
واردات حواله برای تامین مایحتاج اولیه 

کارخانجات تولیدی است.
به گفته دکتر صالح  آبادی بانک توســعه 
صــادرات هم بــه عنوان بانــک حامی 
صادرکننــدگان موضوع بازگشــت ارز 
را به عنــوان یکــی از موضوعات اصلی 
کشــور مدنظر قرار داده اســت و امسال 
نیز برنامه ریزی شــده تــا از محل منابع 
بانــک و منابع تخصیص  یافته از ســوی 
صنــدوق توســعه ملی نیز تســهیلاتی 
بــه صورت تلفیقی بــا میانگین نرخ ۱۴ 
درصد بــه صادرکنندگان اعطا شــود و 
این سیاســت های ترجیحی نــرخ را در 
ادامه سیاســت های قبل دنبال خواهیم 
کرد.عضو شــورای فقهی بانک  مرکزی با 

تاکید بر اهمیت شرکت های دانش بنیان 
گفت: یکــی از مقوله هایی که امســال 
دنبال می کنیم؛ حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان است. در همین راستا اخیرا با 
صندوق نوآوری و شکوفایی تفاهمنامه ای 
امضاء کردیم تا تســهیلاتی که بانک به 
این حوزه پرداخت می کنــد؛ با نرخ ۱۲ 
درصد کاهش یافته اســت. شرکت  های 
دانش  بنیانی که پتانسیل صادراتی دارند؛ 
با قیــد دانش بنیان بــودن می توانند از 
تســهیلات ۱۲ درصدی استفاده کنند و 
منابعی نیز برای این منظور در نظر گرفته 
شده است.وی افزود: از موارد دیگر کمک 
بــه صادرکننــدگان و واردکنندگان در 
بحث نقل وانتقال ارزی است. خوشبختانه 
در شــبکه صرافی بانک توسعه صادرات 
امکانات خوبی را در نظــر گرفته ایم که 
بتوانیــم ارز حاصل از صــادرات را از هر 
نقطه دنیا جابه  جا و منتقل کنیم. روابط 
نیز به گونه ای است که این امکان وجود 
داشته باشد و حواله  جات آنها را از طریق 

صرافی بانک منتقل کنیم.
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ایمانی مدیرعامل بانک سینا اعلام کرد:

بازدهی3۱۷درصدی
سهامبانکسينادرسال۹۸

برنامه  های پیش  رو بانک سینا در راستای تحقق »جهش تولید«

پیامــی  در  ســینا  بانــک  مدیرعامــل 
سی وپنجمین سالروز تاسیس این بانک را 

تبریک گفت.
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا؛ در 
پیام دکتر ایمانی آمده اســت: بانک سینا 
از زمان تاســیس آن در ۸ خرداد سال ۶۴ 
با نام »موسســه مالی واعتبــاری بنیاد« با 
بیش از یک سوم قرن فعالیت پولی وبانکی؛ 
فرازونشیب های زیادی را پشت سر گذاشته 
و همواره سعی کرده همگام با سیاست های 
کلان اقتصادی با حرکت در مسیر قانونی 
و رعایت مقــررات بانک مرکزی و پایبندی 
بــه اخلاق حرفه ای با بهره گیری از آخرین 
تکنولــوژی روز دنیا در حــوزه بانکداری 
الکترونیک؛ ضمن خلــق ایده های جدید 
و کســب رضایتمندی مشتریان با اتکاء به 
نیروهای پرتلاش، متخصص و اخلاق مدار 
در حوزه بانکی موفقیت های بســیاری را 
کســب کند و به عنوان بانکی خوشــنام، 
بدون حاشیه و تاثیرگذار جایگاه خود را در 

نظام بانکی ارتقاء دهد.

بانک ســینا به مدد تدوین سیاســت های 
اقدامات  دانــش مدیریتــی،  راهبــردی، 
و  افتخــارات  توســعه ای؛  برنامه هــای  و 
دســتاوردهای ویژه ای را در عرصه بانکی 
کشــور طی ســالیان اخیر به دست آورده 
که از آن جمله می تــوان به بازدهی ۳۱۷ 
درصدی سهام بانک در ســال ۹۸، ارتقاء 
۶ پله  ای و کســب رتبه پانزدهم در میان 
۱۰۰ شــرکت برتر و قــرار گرفتن در بین 
برای دومین سال  پیشــرو  شــرکت های 
از سوی ســازمان مدیریت  صنعتی  پیاپی 
کشور، کسب عنوان کسب  وکار پیشرو در 
پیاده  سازی اســتراتژی اقتصادمقاومتی در 
سیزدهمین کنفرانس بین  المللی مدیریت 
استراتژیک و تقدیر بانک  مرکزی از عملکرد 
شایسته این بانک در بازار بین بانکی اشاره 

کرد.
همچنیــن این بانک بــا نقش  آفرینی در 
راســتای کمک به رونق اقتصادی کشور 
از طریق اعطای تسهیلات اشتغالزایی در 
مناطق کمتر برخوردار؛ طی چند ســال 

اخیر ضمن ایفاء رسالت و مسئولیت های 
اجتماعی خویش توانســته نام و جایگاه 
خود را بیش از پیــش در جامعه مطرح 
و ایــن میــراث ارزشــمند را در کارنامه 
درخشــان خود ثبــت کنــد. از طرفی 
دیگر این بانک ســعی کرده با راه  اندازی 
خط کســب وکار قرض الحسنه به عنوان 
بانکی پیشگام با استفاده از ظرفیت  های 
موجود در راســتای اشتغال و کارآفرینی 
اقشار کم  درآمد و نیازمند به منظور ارائه 
خدمات بهینه و مطلوب به آنان گام های 

مهمی بردارد.
امیــد اســت در ســالی کــه از ســوی 
مقام معظم رهبــری بــه ســال »جهــش 
تولید« نام گرفته اســت؛ با عبور از بحران 
اقتصادی پیش  آمده بخاطر شیوع ویروس 
کرونا و برنامه  های پیش  رو همگام با ســایر 
ارگان ها و سازمان ها در حرکتی جهادگونه 
در راستای تحقق شــعار سال در حمایت 
از کسب وکارهای کوچک و متوسط موفق 

عمل کنیم.



54

99
اد 

رد
- خ

  4
9  

اره
شم

  -
م 

نج
ل پ

سا

پورسعید مدیرعامل بانک ایران  زمین اعلام کرد:

آغازعملياتارزیواتصالبه
سامانهنيمادربانکايرانزمين

مدیرعامل بانک ایران  زمین گفت: چشــم  انداز این 
بانک ارائه خدمات مطلوب به مشــتریان بالاخص 

تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی است.
عبدالمجید پورسعید مدیرعامل بانک ایران  زمین 
با اشــاره بــه تلاش  هــای صــورت گرفته طی 
ســال های اخیر بــرای تحقق اهــداف و تجهیز 
بانک به زیرســاخت های لازم برای پیاده ســازی 
بانکــداری دیجیتال اظهارداشــت: ارائه خدمات 
یکپارچه، تکمیل ســبد خدمات، تجهیز شعب، 
ایجاد زیرســاخت های بانکداری دیجیتال و اخذ 
مجوزهای لازم فعالیــت در حوزه های مختلف و 
همکاری با شرکت های استارتاپی از اهداف بانک 
ایران زمین بوده که بخــش زیادی از آنها محقق 
شده اســت.وی در ادامه افزود: خوشبختانه طی 
روزهای اخیر مجوز ارزی بانک ایران زمین از سوی 
بانک مرکزی صادر شــد که این موضوع می تواند 
نقش بســیار زیادی در ارائــه خدمات مطلوب و 

همچنین تکمیل سبد خدمات داشته باشد.
پورسعید در خصوص حمایت از تولید و همچنین 
همکاری با بخش های مختلــف تولید افزود: طی 
ســال   های گذشــته اقدامات زیادی در خصوص 
حمایــت از تولیــد در بانــک ایران زمین صورت 
گرفتــه کــه از آن جملــه حمایــت از راه  اندازی 
سیمان غرب آســیا، حمایت از تولیدکنندگان در 
اســتان های مختلف و همچنین راه اندازی مراکز 
علمی و دانش  بنیان برای همــکاری با فین تک ها 
و استارتاپ هاســت. مدیرعامل بانــک ایران زمین 
اظهارامیــدواری کرد: با اخذ مجوز ارزی این بانک 
مسیر حمایت بانک از بخش های اقتصادی هموارتر 
از پیش شود.با صدور مجوز ارزی بانک ایران  زمین 
مطابق بــا ضوابط ومقــررات ارزی بانک مرکزی با 
دسترســی این بانک به ســامانه نظــام یکپارچه 
معاملات ارزی )نیما( به منظور خرید وفروش ارز و 
نیز عضویت در بازار بین بانکی ارز تهران به منظور 

انجام معاملات ارزی با بانک مرکزی موافقت شده 
است. طبق برنامه ریزی و زمان  بندی صورت گرفته 
اخذ مجوز مراحل بعــدی ارزی نیز متعاقبا مورد 

پیگیری و اقدام قرار خواهد گرفت.
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